
رئیس سازمان محیط زیست :

تشکیل  از  زیست  محیط  سازمان  رئیس 
قریب الوقوع دبیرخانه ای برای پیگیری موضوع 
ریزگردها و سفر هفته آینده خود به ترکیه، امارات و 
کویت برای رایزنی برای حل مشکل آلاینده ها خبر 

داد.
به گزارش ایرنا، »علی سلاجقه« در حاشیه جلسه 
امروز چهارشنبه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
گفت: در نشستی که با سفرای پانزده گانه داشتیم 
موضوعات مربوط به آلاینده ها و گرد و غبار مطرح 

شد.
وی ادامه داد: هفته آینده در این خصوص سفری 
به کشور امارات،ترکیه و کویت خواهم داشت تا هم 
موضوع را با جدیت بیشتری پیگیری کنیم و هم 
پیش درآمدی بر نشست وزرای محیط زیست باشد.

رئیس سازمان محیط زیست اظهار داشت: در 
حال حاضر ترکیه که پیش از این مشکلی با ریزگردها 
نداشت، در روزهای گذشته دچار مشکل گرد و غبار 

شد و همه کشورها به این نتیجه رسیدند که 
دبیرخانه متمرکزی برای حل مشکل گرد و غبار 
تشکیل شود که جمهوری اسلامی ایران کارهای 

مقدماتی آن را شروع کرده است. 
سلاجقه ابراز امیدواری کرد در نشست وزرای 
محیط زیست، برای یک میثاق نامه منطقه ای تفاهم 

صورت گیرد.
وی همچنین اظهار داشت: رئیس جمهور در 
شورای عالی محیط زیست تأکید کرد که باید 
همکاری منطقه ای شکل بگیرد و در این راستا 
سفرهایی به عراق و سوریه داشتم و مقامات این 
کشورها در جریان مذاکرات موافق بودند که باید 
اقدامی میدانی و عملیاتی برای حل مشکل انجام 

شود.
رئیس سازمان محیط زیست درباره دستاوردهای 
سفرش به عراق و سوریه توضیح داد: این سفر برای 
شناسایی کانون های گرد و غبار انجام شد و اولین 

دستاورد آن هم این بود که از فضای تفاهم نامه نویسی 
برای حل مشکلات خارج و وارد فضای عملیاتی 

شدیم.
سلاجقه با بیان این که این رویکرد مثبتی است 
که کشورها پذیرفتند باید کار میدان انجام شود و 
تفاهم نامه ها کارگشا نیست، متذکر شد: در همین 
راستا مقرر شد کارگروه های مشترکی در سطح 
وزرای جهاد کشاورزی و نیرو تشکیل شود تا با ادامه 

این جلسات به یک نقشه عملیاتی دست یابیم.

مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد داد دانش 
آموزان ایرانی و افغانستانی و مهاجران دیگر، در مدرسه ها 

به اجبار جداسازی نشوند.
این مرکز در گزارش »تحصیل کودکان مهاجر در 
ایران« خواستار جلوگیری از جدا کردن اجباری شیفت 
دانش آموزان مهاجر از شیفت دانش آموزان ایرانی در 

مدرسه های دو شیفته شده است.
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، تعداد 
دانش آموزان غیرایرانی ثبت نام شده در مدرسه های 
ایران از سال ۱۳۸۵، با یک شیب ثابت رو به افزایش بوده 
است. آمارها نشان می دهد در سال تحصیلی ۱۳۹۹ ـ 
۱۳۹۸ بیش از ۵۰۳ هزار دانش آموز اتباع غیرایرانی در 
بیش از ۲۸ هزار مدرسه ایرانی سراسر کشور ثبت نام 
شده بودند. در سرشمار ی نفوس و مسکن سال ۱۳۹۵ 
مرکز ملی آمار ایران، جمعیت مهاجران بین المللی که 
به صورت رسمی در ایران سکونت دارند، بیشتر از یک 
میلیون و ۶۵۴ هزار نفر بوده است؛ از این تعداد، ۹۵ 
درصد »افغانستانی«، ۲ درصد »عراقی« و حدود یک 

درصد »پاکستانی« هستند.
این در حالی است که وبگاه کمیساریای عالی سازمان 
ملل در امور پناهندگان پیشتر از حضور بیش از ۲ میلیون 
و ۲۵۰ هزار مهاجر غیرقانونی افغانستانی در ایران خبر 
داده؛ مرکز پژوهش های مجلس هم گفته این تعداد 
مهاجر غیرقانونی در ایران، موانعی را در برابر تحصیل 
کودکانشان قرار داده است که برای آنها سازوکار 

مشخص و رویه یکسان قانونی وجود ندارد.
با وجود برخی محدویت های تحصیلی مهاجران که 
بر اساس آمارها بیشتر آنها اتباع افغانستانی هستند، 
مجله گفت وگو تیر ماه ۱۳۸۶ نوشت که آموزش پس از 
امنیت، مهمترین دغدغه پناهندگان جوان افغانستانی 

در ایران است.
در  جنسیتی  »تفکیک  مجله،  این  نوشته  به 
مدرسه های ایران، محتوای اسلامی درس های ایرانی، 
راه اندازی آموزش اجبار ی و مدارس مختلط از سوی 
روس ها و قانون جدید ازدواج تعیین شده از سمت آنها« 
از علت های اصلی مهاجران دهه ۶۰ افغانستانی بوده 

است.
   دستور آیت الله خامنه ای برای ثبت نام 
مهاجران افغانستانی در مدرسه های ایرانی

پیشتر و تا حدود سال ۹۴ تنها دانش آموزان دارای 
مدرک اقامت قانونی با پرداخت هزینه ها، حق تحصیل 
در مدرسه های ایران را داشتند اما رهبر انقلاب اسلامی 

دستور داد کودکان مهاجر از تحصیل بازنمانند.
با فرمان آیت الله خامنه ای »هیچ کودک افغانستانی، 
حتی مهاجرینی که به صورت غیرقانونی و بی مدرک در 
ایران حضور دارند، نباید از تحصیل بازبمانند و همه آنها 

باید در مدارس ایرانی ثبت نام شوند.«
مرکز پژوهش های مجلس که از این دستور به عنوان 
»نقطه عطفی در تاریخ تحصیل کودکان مهاجر در 
ایران« یاد کرده، گفته اجرای چنین فرمانی موجب 
»رایگان شدن حضور دانش آموزان مهاجر در مدارس 
دولتی ایران، فراهم شدن امکان تحصیل کودکان مهاجر 
غیرقانونی و بدون مدرک، تعیین تکلیف مدارس 
خودگردان )که مهاجران حاضر در ایران آنها را ایجاد و 

مدیریت می کردند(« شده است.
   موانع تحصیلی مهاجران در ایران؛ از 

چالش های فرهنگی تا امنیتی
با این حال به گزارش مرکز پژوهش ها، پایدار نبودن 
آیین نامه های داخلی پیرامون ثبت نام کودکان بدون 
مدرک و ثبت نام نشدن بخشی از آنها از چالش های 
تحصیل اتباع غیرایرانی است. به علاوه، اجرای سلیقه ای 
قوانین و آیین نامه ها در مدارس و نبود نظارت کافی از 

مشکلات دیگر آنها اعلام شده است.
در این گزاش آمده »مطالبه جداسازی کلاس های 
درس در سطوح بالای تصمیم گیری کشور و نبود 
محتوای آموزشی متناسب با همزیستی کودکان ایرانی 
و مهاجر در کنار هم در مدرسه ها و نبود اهتمام به تحصیل 
دختران مهاجر در برخی مناطق« از چالش های فرهنگی 
تحصیل اتباع و مهاجران در ایران است که البته، کادر 
آموزشی و اجرایی مدرسه ها هم درباره این مسائل به 

بازآموزی نیاز دارند.
مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرده وضعیت 
شده  باعث  مهاجر  خانواده های  ضعیف  معیشتی 
کودکانشان برای تأمین نیازهای خانواده مشغول به کار 
شوند و برای ثبت نام چند فرزند در مدرسه، مشکلات 

اقتصادی داشته باشند.
این مرکز، از احتمال بزهکاری جمعیت مهاجران 
بازمانده از تحصیل در نسل های دوم و سوم به علت 
»محرومیت اجتماعی« و »بازنمایی منفی از مهاجران 
طرد شده از مدرسه ها در رسانه های بیگانه« به عنوان 

چالش امنیتی یاد کرده است.
   رفتار کادر مدارس با مهاجران باید 

استانداردسازی شود
مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد داده قانونی با 
عنوان »قانون ادغام اجتماعی اتباع« تدوین شود تا 
وضعیت اجرای فرمان رهبری درباره تحصیل کودکان 
مهاجر نظارت شود و تفسیر های شخصی از این دستور 

وجود نداشته باشد.
بر اساس بخشی از پیشنهادهای مرکز پژوهش ها، 
مدیران، کادر و معلمان مدرسه های پذیرنده مهاجران 
باید دوره های آموزشی ببینند تا »رفتارشان با مهاجران 

و کودکان مهاجر استانداردسازی شود.«

 برای حل مشکل ریزگردها دبیرخانه منطقه ای 
تشکیل می شود

فروش کالای قاچاق در کشور

مرکز پژوهش های مجلس:

دانش آموزان ایرانی و افغانستانی در 
مدارس »جداسازی نشوند«

سهراب دل انگیزان | کارشناس 

سیستم اقتصادی کالاها ارتباط درونی و 
نهادی با یکدیگر دارند. کالاها یا جانشین هم 
هستند یا مکمل یکدیگر. وقتی کالایی گران 
می  شود و قدرت خرید آن کم می شود 
کالایی دیگر جانشین آن می شود. این فرآیند 
همچنان ادامه پیدا می کند و به دلیل رشد 
تقاضا در یک کالای جایگزین شده، گرانی به 

تمامی کالاها سرایت می کند. 
از طرفی دیگر تمامی کالاها اینگونه 
نیستند که تنها به مصرف مردم منتهی شوند. 
یعنی مصرف کننده تمامی کالاها مردم و 
خانوارها نیستند. مصرف کالاها ممکن است 
به صورت نهاده های تولید باشد. کالاها انواع 

مصارف متنوع دیگری نیز دارند. 

هشدار رسیدن به 
خطرناک ترین نقطه 

تورم

رئیس سازمان انرژی اتمی: 
ایران هیچ فعالیت 
هسته ای پنهان و 
نانوشته ای ندارد

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: جمهوری 
اسلامی ایران هیچ فعالیت هسته ای پنهان و 
نانوشته ای ندارد و هیچ سایت و فعالیت معرفی 
نشده ای هم وجود ندارد؛ این اسناد کذایی، یک 
حرکت سیاسی برای تداوم فشار حداکثری 
است. به گزارش  ایرنا، »محمد اسلامی« در 
حاشیه جلسه امروز هیأت دولت در پاسخ به 
خبرنگاران در خصوص گزارش اخیر آژانس بین 
المللی انرژی اتمی گفت: جمهوری اسلامی ایران 
هیچ فعالیت هسته ای پنهان و نانوشته ای ندارد 
و هیچ سایت و فعالیت معرفی نشده ای هم وجود 
ندارد؛ این اسناد کذایی، یک حرکت سیاسی 

برای تداوم فشار حداکثری است.
وی ادامه داد: این حرکت اخیری که سه 
کشور اروپایی و آمریکایی انجام داده اند و ارائه 
پیش نویس قطعنامه علیه ایران، یک حرکت 
سیاسی در راستای سیاست فشار حداکثری 
است که اهداف اصلی آن با پشتوانه فکری و 

رهبری رژیم صهیونیستی دنبال می شود.
اسلامی ادامه داد: موارد اتهامی آنها ۲۰ سال 
است که به ایران نسبت داده می شود، اگر ایران 
برجام را پذیرفت به این دلیل بود که این اتهام ها 
رفع شود و اعتمادسازی صورت گیرد. البته 
تفاهمی صورت گرفت که طرف مقابل به آن 
عمل نکرد و ایران هم پذیرفته محدودیتی در 
بیشتر برنامه هسته ای خود داشته باشد، اما 
اکنون با این قطعنامه به اول خط برگشته ایم و 

دوباره همان داستان هاست.
رییس سازمان انرژی اتمی عنوان کرد: ایران 
ماه ها مذاکره کرده و متن توافق تمام شده و مورد 
تحریم ها گفت وگو شده است، اکنون رژیم 
صهیونیستی با عملیات تروریستی و تخریبی و 
با زیاده گویی و یاوه گویی کشور را تهدید می کند 
که اگر دیپلماسی برنامه هسته ای ایران را 
متوقف نکنید ما متوقف می کنیم. مگر قانون 

جنگل است. 

طرح برخورد با قاچاق کالا متوقف شده است؟

خاندوزی خبر داد؛
با دستور رییس جمهور 

بسته کنترل تورم طراحی 
می شود

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین:
اتاق بازرگانی علیه منتقدان 

پرونده سازی می کند

پیامد جراحی های پزشکی 
برای محیط زیست

 تالاب حله؛ تازه ترین
قربانی بی آبی

وزیر کار تاکید کرد:
ضرورت بازطراحی نظام 

نمایندگی دولت ها در 
امور تصمیم گیری سازمان 

بین المللی کار
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ادامه در صفحه 2

سرمقاله

خبر

مروری بر پرونده های خروج قطار از ریل طی چند سال گذشته 

خطای انسانی یا کمبود تجهیزات 

مسیر بهبود حکمرانی 
اقتصادی 

مهدی فیضی 

قیمت شاید کلیدی ترین متغیر اقتصادی 
است که از میزان کمیابی منابع خبر می دهد. 
هرگونه دستکاری، با هر عنوان و بهانه ای، در این 
بازیگران  به  نادرستی  علامت های  متغیر 
اقتصادی در سمت عرضه و تقاضا می دهد و 

بازارها را دچار اختلال می کند.
از این رو هرگونه مداخله دولتی در بازار باید 
تا جای امکان حداقلی، غیرقیمتی و تنها محدود 
 )market failure( به موارد شکست بازار
باشد. اقتصاد ایران اما به قیمت گذاری مصوب 
حداکثری در بازارهایی عادت کرده است که 
اساسا از منظر علم اقتصاد دچار شکست 

نشده اند که...

یادداشت

ادامه در صفحه 2

وزیر دادگستری از تشکیل شعب ویژه  در 
بررسی  برای  حکومتی  تعزیرات  سازمان 
گرانفروشی ها خبر داد و گفت که این پرونده ها 
با اولویت و در اسرع وقت مورد رسیدگی قرار 
ایرنا، »امین حسین  به گزارش  می گیرند. 
رحیمی« در حاشیه جلسه امروز چهارشنبه 
هیات دولت در خصوص روند رسیدگی به 
موضوع گرانی ها به خبرنگاران گفت: اصناف و 
مسئولان بازرسی پرونده های زیادی را به 
سازمان تعزیرات ارسال کرده اند. وی با بیان 
این که شعب ویژه ای در سازمان تعزیرات برای 
بررسی این پرونده ها تشکیل شده و رسیدگی 
به این پرونده ها با اولویت و در اسرع وقت انجام 
می شود، ادامه داد: در ایام تعطیلات خرداد با 
توجه به دستور معاون اول رئیس جمهور، 
رؤسای شعب تعزیرات در محل کارشان حاضر 
شدند و بیش از ۱۹ هزار پرونده مورد بررسی 
قرار گرفت. وزیر دادگستری با تأکید بر این که 
پرونده  مربوط به  گرانفروشی ها در کوتاه ترین 
زمان ممکن بررسی می شوند، در عین حال 
درباره علت طولانی شدن روند رسیدگی به 
برخی پرونده ها گفت که گزارش های ارجاعی 

تخلفات در این حوزه بسیار زیاد است.

وزیر دادگستری: 

گرانفروشی ها با اولویت 
در تعزیرات بررسی 

می شود

رهبر معظم انقلاب
باید ساده 
 زیستی را 
ترویج کرد

 رئیسی در جلسه 
هیأت دولت:

در پرداخت 
یارانه باید به 
عدالت عمل 

کرد
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 آگهی دعوت به فرایند ارجاع کار 
یک مرحله ای عمومی

 اداره کل ورزش و جوانان اســتان کردستان در نظر دارد تا نسبت به برگزاری فرایند ارجاع کار و خرید چمن 
مصنوعی از اشــخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط مطابق قانون برگزاری مناقصات اقدام نماید. لذا از کلیه اشخاص 

حقیقی و حقوقی دارای توان فراهم ساختن چمن مصنوعی دعوت میشود از تاریخ 1401/03/21 تا تاریخ 1401/03/26 
نسبت به دریافت اسناد مناقصه از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی www.setadiran.ir   اقدام نمایند

مدت اولیه براوردمقدارنام پروژهردیف
مبلغ تضمینتحویل

خرید چمن مصنوعی جهت مجموعه 1
ورزشی تختی شهرستان بانه

 7000
740/000/000 ریال1 ماه17/500/000/000مترمربع

1- نام و نشانی کارفرما : گروه نظارت فنی بر طرحها و اماکن ورزشی اداره کل ورزش وجوانان استان واقع در خیابان 
پاسداران مجموعه ورزشی استقلال 

2- نوع تضمین: ضمانت نامه بانکی معتبر )صادره توســط بانکها و موسســات مالی دارای مجوز بانک مرکزی( مورد 
قبول می باشد.

۳- محل و آخرین زمان جهت اخذ اسناد مناقصه: سایت ستاد ایران و از ساعت ۷ صبح روز 21 خرداد تاساعت 
1۸ روز 26 خرداد 1401

4- زمان و محل تحویل )پاکت الف (: بصورت فیزیکی در پاکت مهمور ولاک و مهر شده ساعت 13 روز 6 تیرماه 1401
 ٥- زمان ثبت در سایت ستاد ایران: تا ساعت 13روز 6 تیرماه 1401

 ۶-زمان و مکان بازگشایی پاکات پیشنهادات: ساعت 10 صبح مورخ ۷ تیرماه دفتر مدیریت اداره کل
7- مدت اعتبار پیشنهادات 3 ماه بوده و این اداره کل در قبول یا رد پیشنهادات مختار میباشد.

))هزینه درج آگهی روزنامه ها به عهده برنده مناقصه می باشد((

وزارت ورزش و جوانان
اداره کل ورزش و جوانان استان کردستان

شناسه آگهی : 1331456دفتر نظارت فنی در طرح ها و اماکن ورزشی استان

نوبت دوم
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در ده سال اخیر چندین مورد حادثه خروج قطار از ریل 
در کشور رخ داده است که برای برخی از آنها پرونده قضایی 
تشکیل شد و در برخی از آنها هم علت وقوع حادثه خطای 

انسانی معرفی شد.
۵:۳۰ بامداد روزگذشته بود که قطار مسافربری در 
کیلومتر ۵۰ طبس به یزد از ریل خارج شد. این قطار ۳۴۸ 
سرنشین داشت. شدت حادثه به قدری بود که از ۱۱ واگن، 
۶ واگن دچار آسیب و تا این لحظه ۱۷ نفر از همطونان 
فوت شدند. علت اولیه حادثه به گفته معاون مسافری 
شرکت راه آهن برخورد قطار با بیل مکانیکی اعلام شده 
است. بیل مکانیکی کنار خط بوده ولی فاصله خود با ریل 
را رعایت نکرده که در نتیجه با لوکوموتیو و واگن اول 
برخورد کرده که به علت سرعت بالا ۵ واگن از ریل خارج 
شدند. رئیس سازمان بازرسی کل کشور در پی حادثه 
خروج قطار مسافربری طبس – یزد و فوت و مصدومیت 
تعدادی از هموطنان، طی دستوری به بازرس کل استان 
خراسان جنوبی، مأموریت داد تمام ابعاد این موضوع 
بررسی شود. اگر چه علت دقیق حادثه در حال بررسی 
است اما موضوع خروج قطار از ریل مسئله جدیدی نیست 
و در چند سال اخیر در مسیرهای ریلی مختلف تکرار شده 
است که از جمله آنها می توان به حادثه قطار سمنان-
مشهد با قطار تبریز-مشهد، قطار زاهدان- تهران، تهران-

ارومیه، همدان- مشهد و حادثه امروز طبس-یزد اشاره 
کرد. از میان حوادث ریلی که رخ داد دو مورد به صورت 
ویژه مورد رسیدگی قرار گرفت که یکی از انها حادثه ریلی 

قطار تبریز مشهد بود.
پنجم آذر سال ۹۵ قطار تبریز به مشهد با قطار سمنان 
به مشهد که روی ریل توقف کرده بود برخورد کرد و ۴۷ 
نفر جان خود را از دست دادند؛ سانحه ای که هنوز از 
سرانجام برخورد با مقصران و مسببان آن خبری نیست.

اگر چه در مرجع قضائی پرونده تشکیل شد و آیت الله 
آملی لاریجانی، رئیس وقت قوه قضائیه هم کمتر از ۲۴ 
ساعت از گذشت حادثه، به رئیس کل دادگستری استان 

سمنان دستور داد: »لازم است سریعاً با تشکیل پرونده 
ضمن بررسی علل سانحه نسبت به برخورد قانونی و سریع 
با مقصران حادثه اقدام و نتیجه به این جانب گزارش شود« 

اما این پرونده کش و قوس های فراوانی را به خود دید.
پرونده حوادث ریلی مشمول گذر زمان می شوند

اساس گزارشی که کمیسیون عالی سوانح ریلی 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در همان سال 
منتشر کرد، قطار سمنان - مشهد ۸ دقیقه قبل از سانحه 
به دلیل آنکه سیستم کنترل خودکار قطار )ATC( روشن 
شده بود، توقف و به مرکز کنترل ترافیک متمرکز اعلام و 
کسب تکلیف می کند؛ اما اپراتور مرکز کنترل ترافیک 
ریلی رأسا مجوز خاموش کردن ATC را به راهبر قطار 
سمنان - مشهد اعلام می کند که درنتیجه با سرعت ۱۲۳ 
کیلومتر بر ساعت با قطار تبریز که در ایستگاه هفت خوان 
توقف داشت، برخورد کرده و سه واگن انتهایی قطار حامل 

مسافران آذربایجان شرقی به کام آتش فرو می رود.
اگر چه دادستانی کل کشور از جهت حقوق عامه، 
سازمان بازرسی کل کشور، کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی و برخی نهادهای نظارتی دیگر به این 
پرونده ورود کردند اما با گذشت بیش از ۵ سال از حادثه 

هنوز مسببان آن محاکمه نشدند.
یکی از انتقادات قابل طرح به پرونده های مربوط به 
حوادث به خصوص حوادث ریلی، اطاله دادرسی در این 
پرونده ها است به طوری که حتی در تلخ ترین حادثه ریلی 
یعنی حادثه قطار نیشابور در سال ۸۲، حکم پرونده ۴ سال 
بعد اعلام شد. در پرونده مربوط به قطار زاهدان و به 
و  مردم  هنوز  هم  مشهد  تبریز-  قطار  خحصوص 

خانواده های متوفیان منتظر محاکمه مسببان هستند.
در بسیاری از این پرونده ها نقش خطای انسانی محرز 
چرا  موضوع  این  وجود  با  اینجاست  سوال  و  بوده 

برخوردهای قضائی زمانبر و مشمول گذر زمان شدند؟
   جزئیات سانحه ریلی مشهد - یزد 

معاون مسافری شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران درباره جزئیات و علت بروز سانحه خروج قطار 
مسافربری مشهد – یزد اعلام کرد: بر اساس اطلاعات 
اولیه به دست آمده برخورد قطار با بیل مکانیکی در مسیر 
باعث بروز این سانحه شده است. خروج قطار مسافربری 
طبس – یزد منتشر شد که بر اساس آخرین گزارش های 
اورژانس کشور تاکنون ۵۰ مصدوم و ۱۰ کشته بر جای 
گذاشته است. میرحسن موسوی – معاون مسافری 

شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران – در گفت وگو با 
ایسنا، در این باره اظهار کرد: شب گذشته ساعت ۱۹:۲۰ 
قطار مسافری مشهد – یزد حرکت خود را با ۳۴۸ مسافر 
آغاز می کند و صبح امروز در ساعت ۵ و ۳۰ دقیقه این 
قطار با شماره ۶۸۱ در بلاک عباس آباد – ریزو دچار سانحه 
می شود. وی ادامه داد: بر اساس اطلاعات اولیه به دست 
آمده پنج واگن مسافری این قطار با بیل مکانیکی برخورد 
کرده و از ریل خارج می شوند. معاون مسافری شرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به سوالی مبنی 
بر این که چرا بیل مکانیکی داخل خط ریلی وجود داشته 
است؟ گفت: بیل مکانیکی در کنار خط ریلی بوده و هم 
اکنون رئیس کمیسیون عالی سوانح به محل اعزام شده تا 
به دقت این حادثه را بررسی کند و به محض مشخص 
شدن علت اصلی این حادثه، آن را اطلاع رسانی خواهیم 
کرد، اما آنچه تاکنون مشخص است این است که ۵ واگن 
از ۱۰ واگن این قطار مسافری از ریل خارج شده اند که 
یکی از آنها بیشترین آسیب را دیده است. به گفته وی همه 
مسافران این قطار که در محل حادثه بودند با قطار 
فوق العاده در حال انتقال به طبس هستند که از آنجا با 

اتوبوس به مقصد خود یعنی یزد حرکت خواهند کرد.
   دستور دادستان کل برای پیگیری حادثه 

قطار طبس - یزد
قطار  پی حادثه خروج  در  دادستان کل کشور 
مسافربری در محور طبس- یزد و فوت و مجروح شدن 
تعدادی از هموطنان، دستور پیگیری این حادثه را از سوی 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان خراسان جنوبی 
صادر کرد. در پیام حجت الاسلام و المسلمین محمد 
جعفر منتظری خطاب به حجت الاسلام و المسلمین علی 
نسائی دادستان عمومی و انقلاب محترم مرکز استان 
خراسان جنوبی آمده است: سانحه دردناک خروج قطار 
مسافربری در محور طبس- یزد که منجر به فوت و مجروح 
شدن تعدادی از هموطنان عزیزمان گردیده است 

موجبات غم و اندوه فراوان را فراهم کرد.

سفیر روسیه در تهران گفت: از جمهوری اسلامی ایران در شورای حکام 
دفاع می کنیم.

لوان جاگاریان، سفیر روسیه در تهران در پاسخ به سوال خبرنگار سیاست 
خارجی ایرنا در مورد پیش نویس کشورهای غربی برای صدور قطعنامه 
علیه ایران در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: روسیه از 
جمهوری اسلامی ایران دفاع می کند، روسیه همواره در کنار ایران بوده و 

خواهان رسیدن ایران به توافق است.
وی ادامه داد: آقای امیرعبداللهیان در گفت وگوی تلفنی که با آقای 
لاوروف داشتند، ما اعلام کردیم که از ایران در موضوع هسته ای حمایت 
خواهیم کرد. برخی متاسفانه مدعی می شوند که روسیه می خواهد در 
مذاکرات مشکل ایجاد کند، در صورتیکه ما حتی از توافق ایران با آمریکا 

هم حمایت می کنیم.
سفیر روسیه در تهران تاکید کرد: روسیه در سال ۲۰۱۵ نیز از توافق 
ایران با کشورهای دیگر نیز حمایت کرد و هیچ گاه مخالف رسیدن توافق 

ایران با کشورهای دیگر نیست.
وی درباره توقیف محموله نفتی ایران که اخیرا به دستور آمریکا انجام 

شد، گفت: آنها دزد هستند. دیروز پول ما را دزدیدند و امروز نفت شما را.

به گزارش ایرنا، تهیه پیش نویس قطعنامه جدید علیه ایران در شورای 
حکام زمانی مطرح شد که آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام کرد که 
گزارش جدیدی درباره ایران آماده کرده است و پس از آن مطرح شد که 
گزارشی که قرار است در نشست این هفته شورای حکام بررسی شود و 
می گوید ایران به تعهدات برجامی خود عمل نکرده است. پس از آن نیز 
آمریکا، فرانسه، انگلیس و آلمان]تروئیکای اروپا[ پیش نویس یک قطعنامه 
را برای ارائه به شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی را تهیه کرده اند. 
پیش نویسی که از ایران می خواهد به سوالات باقی مانده آژانس درباره ذرات 

اورانیوم پیدا شده در سه محل توضیح دهد.
این در حالی است که حسین امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه کشومان 
در واکنش به احتمال ارائه پیش نویس قطعنامه به آژانس بین المللی انرژی 
هسته ای توسط قدرت های غربی در نشست هفته آینده شورای حکام، آن 
را »برخلاف رویه دیپلماسی، شتاب زده و غیرسازنده« خواند و موجب 

»سخت تر و پیچیده تر شدن روند مذاکرات« دانست.

دو مدیر بانک ملی برکنار 
شدند

رئیس و معاون ریالی شعبه دانشگاه بانک ملی 
به دلیل اهمال در کار و بی توجهی به امور برکنار 
شدند. بانک ملی اعلام کرد، در پی بروز حادثه 
سرقت از صندوق های اجاره ای شعبه دانشگاه و 
خسارات وارده به مردم و مشتریان، به حکم مدیر 
عامل این بانک، رئیس و معاون ریالی این شعبه از 
سمت خود برکنار شدند و مراتب برخورد قانونی 

لازم با آن ها و سایر مقصرین در حال انجام است.
حسن مونسان عضو هیئت مدیره بانک ملی 
ایران گفته است: با توجه به رسالت بانک، در جهت 
حفظ حقوق مشتریان و شناسایی اموال مسروقه 
از مال باختگان دعوت شد تا با تشریح و صورت 
برداری از اموال در جهت رسیدگی قضایی و جبران 
خسارات، اقدامات لازم صورت گیرد. او گفته، از 
تعداد یک هزار صندوق موجود در این شعبه تعداد 
۲۵۰ صندوق در اجاره مشتریان بوده که از این 

تعداد ۱۶۲ مورد به سرقت رفته است.

دریچه

مروری بر پرونده های خروج قطار از ریل طی چند سال گذشته 

سفیر روسیه:

خطای انسانی یا کمبود تجهیزات 

روسیه خواهان رسیدن ایران به توافق در وین است

سیاسی

رئیسی در جلسه هیأت دولت:

رئیـس جمهور با اشـاره به برخـی گلایه های 
مردمی نسـبت به دهک بندی ها بـرای پرداخت 
یارانـه، از وزارت تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی 
خواسـت دهک بندی هـا مـورد بررسـی قـرار 
گیرنـد و تاکیـد کـرد کـه در ایـن زمینـه باید به 

عدالت عمل کرد.
بـه گـزارش ایسـنا، آیـت الله سـید ابراهیـم 
رئیسی در جلسـه امروز چهارشنبه هیأت دولت 
بـا اشـاره بـه برخـی اعتراضـات نسـبت بـه 
دهک بندی هـا در اجـرای طرح مردمی سـازی و 
عادلانه سـازی یارانه ها، به وزیر تعـاون، کار و رفاه 
اجتماعـی مأموریـت داد با تعیین یک تیم کاری 
به سـرعت دهک بندی ها بررسـی شوند و تاکید 
کـرد که در پرداخـت یارانه باید بـه عدالت عمل 

کرد.
رئیسـی در ادامـه »پیگیری مجدانـه« را رمز 
موفقیـت در انجـام کارهـا دانسـت و تأکید کرد: 
اگـر یـک تصمیـم یـا مصوبـه بـه طـور جـدی 
پیگیری نشـود هر قـدر نیروی انسـانی و بودجه 
بـه کار گرفته شـود بـاز هم کار پیش نمـی رود و 

در حد یک صورتجلسه بر روی کاغذ می ماند.
رئیـس جمهور همچنیـن با اظهار تاسـف از 
رخداد خارج شـدن قطار از ریل در مسـیر مشهد 

به یـزد، درگذشـت تعـدادی از هموطنان مان را 
در ایـن حادثه تسـلیت گفت و دسـتوراتی برای 
تسـریع در رسـیدگی بـه علـل ایـن واقعـه و 
بازمانـدگان  و  مجروحـان  بـه  رسـیدگی 

درگذشتگان آن صادر کرد.
رئیسی در آغاز سخنان خود با تبریک ولادت 
با سـعادت امـام رضا)ع( و تبییـن مفهوم حدیث 
مشـهور سلسله الذهب آن حضرت، تصریح کرد: 
ولایـت مهم تریـن موضـوع در جامعه اسـلامی 
اسـت و تمـام پیشـوایان دینی بر مسـأله ولایت 

حقه تأکید کرده اند.
رئیـس جمهور مهمتریـن عنصـر در ولایت 
حقـه را عدالـت عنـوان کـرد امـا در عیـن حـال 
اظهـار داشـت: حکومـت و جامعه عـادل تنها با 
وجـود امـام عـادل در رأس جامعـه شـکل 
نمی گیـرد و همـه ارکان حاکمیـت و کارگزاران 
نظـام بایـد از عدالـت برخوردار باشـند تـا مردم 

طعم شیرین عدالت را بچشند.
رئیسـی بـر همین اسـاس خاطر نشـان کرد: 
همه کسـانی که در هر بخشی از دولت سیزدهم 
بـه عنـوان دولت مردمی خدمـت می کنند، باید 
بـا تأسـی از امـام عـادل خودشـان عدالت خـواه 

بوده و به عدالت رفتار کنند.

در پرداخت یارانه باید به عدالت عمل کرد
رییس کمیسیون کشاورزی مجلس:

رییس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی از تولید قراردادی مرغ در تمام نقاط کشور 
خبر داد و گفت: بانک ها بدون ایجاد محدودیت 
نسبت به پرداخت تسهیلات بانکی به مرغداران اقدام 
کنند. به گزارش ایرنا، محمدجواد عسکری درباره 
نشست کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیست که با حضور نمایندگان صنعت طیور 
و معاونین وزیر جهاد کشاورزی برگزار شد به 
خبرنگاران گفت: در این جلسه مقرر شد وزارت جهاد 
کشاورزی از محل ۹ میلیارد دلار ارز تخصیصی 
مجلس به منظور نظام یارانه ای کشور نسبت به 
کمک و ارائه مشوق های لازم جهت ایجاد انگیزه تولید 
در صنعت طیور استفاده کند. رییس کمیسیون 
کشاورزی مجلس افزود: بر اساس نشست انجام شده 
باید نهاده کلیه واحدهای مرغداری که تا تاریخ ۲۱ 
اردیبهشت ماه سال جاری اقدام به جوجه ریزی 
کرده اند تامین شود و مقرر شد ظرف مدت یک هفته 
آینده این نهاده ها در سامانه بازارگاه بارگذاری و تامین 
گردد. نماینده مردم داراب و زرین دشت در مجلس 
با تاکید بر اینکه باید موانع ارسال نهاده های دامی 
خریداری شده توسط مرغداران از تجار و شرکت 
پشتیبانی امور دام ظرف مدت ۲۰ روز برطرف شود، 
عنوان کرد: معاونت برنامه ریزی امور اقتصادی وزارت 

جهاد کشاورزی بر اساس مصوبه نشست امروز 
کمیسیون باید اقدامات لازم در جهت کاهش سود 
تسهیلات مرغداری های بیش از ۳۰ هزار قطعه را 
فراهم می کند، همچنین طی نامه ای به رئیس جمهور 
درخواست افزایش میزان تسهیلات به ازای هر قطعه 
مرغ و افزایش دوره بازپرداخت آن از ۹ ماه به یک سال 
مطرح و پیگیری می شود. عسکری با بیان اینکه با 
همکاری معاونت برنامه ریزی و اقتصادی و معاونت 
امور تولیدات دامی اقدامات لازم برای خرید تخم مرغ 
مازاد تولید کنندگان در دستور کار قرار خواهد گرفت، 
تصریح کرد: به منظور تسهیل در روند تولید گوشت 
مرغ مقرر شد سازمان نظام مهندسی کشاورزی در 
روند تمدید پروانه های بهره برداری تسریع و مهلت 
نامه اخذ تسهیلات بانکی در سامانه سیتا بانک 
کشاورزی به ۱۵ روز افزایش داده شود. این نماینده 
مردم در مجلس با اشاره به اجرا شدن تولید قراردادی 
بدون محدودیت با محوریت اتحادیه ها در قالب مرغ 
گرم زنده و یا گرم توسط شرکت پشتیبانی امور دام 
اظهار کرد: به منظور کمک به صنعت مرغ تخم گزار 
نهاده های مورد نیاز آنها به صورت مدت دار ۳ ماهه 
و بدون کارمزد توسط شرکت پشتیبانی امور دام و با 
اخذ ضمانت نامه بانکی در ماه های تیر و خرداد تامین 

شود.

تولید قراردادی مرغ در تمام نقاط کشور اجرایی می شود

معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: در سال های گذشته 
شبکه ای در سطح بنکداری و عمده فروشی شکل گرفته که برخلاف 
منافع ملی و حمایت از حقوق مصرف کننده در حال توزیع کالای قاچاق 
تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  گزارش  به  است.  بی کیفیت 
»محمدمهدی برادران« در گفت وگویی افزود: طرح ما برخورد با 
توزیع کنندگان عمده ای است که برخلاف قوانین کشور در حال 
فعالیت هستند. وی گفت: در مرحله نخست، برنامه ما برخورد با اصناف 
و کول برها و ... نیست؛ برای مثال یک هزار و 200 سایت در کشور در 

حال فروش کالای قاچاق هستند که به زودی با هماهنگی دادستانی با 
این موارد برخورد شده و آرامش در بازار لوازم خانگی ایجاد خواهد شد؛ 
ضمن این که باید برای اطلاع رسانی و فرهنگ سازی بین مردم نیز برای 
اصلاح این شرایط تلاش کنیم. این مقام مسوول ادامه داد: در جلسه ای 
با تولیدکنندگان لوازم خانگی، همه تولیدکنندگان متعهد شدند 
کالاهای خود را با کد رهگیری تولید کنند و اکنون نیز به طور یقین 
بیش از 95 درصد کالاهای موجود در بازار رسمی دارای کد رهگیری 
هستند. وی در عین حال تاکید کرد: باید متوجه بود که با وضع قانون 

و ایجاد سامانه به همه اهداف خود نمی رسیم و باید به تغییر رفتار بازار 
بپردازیم که به طور حتم زمان بر است، اما تصمیم جدی برای اجرای آن 
وجود دارد. معاون وزیر صمت یادآور شد: بسترهای قانونی برای اصلاح 
قانون مبارزه با قاچاق کالا ایجادشده است و این موضوع کمک می کند 
که ستاد مبارزه با قاچاق کالا بتواند با دست بازتری فعالیت های خود را 
انجام دهد؛ همچنین در بحث نرم افزاری و زیرساختی نیز در دولت 
جدید و با عزم وزیر صمت، اقدامات چشمگیری در زمینه سامانه ها و 

کد رهگیری انجام شده است.

شبکه ای در سطح بنکداری و عمده فروشی در حال توزیع کالای قاچاق بی کیفیت در کشور است

ادامه سرمقاله

ادامه از صفحه 1

بنابراین وقتی گرانی به این نوع کالاها هم 
می رسد موجب گرانتر شدن قیمت تمام شده 
دیگر کالاها و خدمات خواهد شد.  روزهای 
نخست سال ۱۴۰۱ بارها و بارها به دولت 
هشدارهای لازم داده شد. تاکید بر این بود که 
با افزایش قیمت ۴ قلم کالای اساسی، گرانی 
در سایر بازارها اتفاق خواهد افتاد. وابستگی 
کالاها به یکدیگر اینطور است که وقتی کالایی 
گران می شود تاثیرگذاری بر روی دیگر کالاها 
را نیز خواهد داشت. آن هم وقتی کالاهای 
اساسی رشد قیمت را تجربه کنند دیگر نمی 
توان جلودار گرانی در بازارهای دیگر شد.  
متاسفانه در کنار افزایش قیمتها، اقتصاد رها 
شده ای داریم که با حجم بالایی از فساد 
متفاوت اعم از فساد اداری و سایر انواع فسادها 
روبرو است. بنابراین قاعدتا نمی توان با هیچ 
سیستمی گرانی را کنترل کرد. طبیعی است 
وقتی که قیمت کالایی اساسی بالا برود حتما 
دیگر کالاها نیز گران خواهند شد. هیچ ساز و 
کاری هم برای کنترل قیمتها جوابگو نیست.  
بخش قابل توجهی از سبد مصرفی خانوارها 
افزایش چند برابری داشته است. ارز تامین 
سبد مصرفی خانوار  از ۴ هزار تومان به ۲۴ هزار 
تومان افزایش یافته است. یعنی حدود ۶ برابر 
شده است. تورمی خطرناک در انتظار اقتصاد 
است. دولت نمی بایست در مقطع حساس 
کنونی که انتظارات تورمی مردم بسیار بالا 
است، دست به این اقدامات می زد.  اما متاسفانه 
در همین زمان که لازم بود اقدامات حساسیت 
زا اجرا نمی شد، آن را انجام داد. بالاترین اثر آن 
هم بر خانواده های فقیر و گروه های حقوق 
بگیر ثابت مانند کارگران و کارمندان خواهد 
بود. دهک های پایین بیشترین آسیب را از این 

تصمیمات خواهند دید.

هشدار رسیدن به 
خطرناک ترین نقطه 

تورم

ادامه یادداشت

ادامه از صفحه 1

 نیازی به حضور و مداخله دولت در آنها 
باشد.طرفه آنکه حتی بسیاری از مردم که 
سال ها از این شیوه قیمت گذاری آسیب های 
اساسی دیده اند، همچنان نه تنها خواهان 
چنین سیاستگذاری هستند، بلکه نظارت 
بیشتر بر اعمال این قیمت ها را نیز طلب می 
کنند. به این ترتیب حکمران اقتصادی جایگاه 
خود در تسهیل رقابت و حذف موانع ورود به 
بازارها را به قیمت گذاری در بازارهای مختلفی 
فرو می کاهد تا بی آنکه شکست بازاری اصلاح 
حکمرانی  شکست  شاهد  باشد،  شده 
)governance failure( باشیم. شکست 
حکمرانی به هرگونه ناکارآمدی فرآیندهای 
حکمرانی، به طور مشخص شکست اثربخشی 
و کارآیی سیاست  ها اشاره دارد. شکست 
همزمان در بازار و حکمرانی متاسفانه تجریه 
زیسته اقتصاد ایران در همه دهه های گذشته 
است. جراحی اقتصادی به شیوه کنونی در 
هیچ کدام  که  می گیرد  صورت  بازارهایی 
مصداق شکست بازار نیستند و اساسا در وهله 
نخست نیازی به مداخله دولت در آنها از منظر 
علم اقتصاد وجود نداشته است.هرنوع به 
اصطلاح جراحی اقتصادی که متوجه ضرورت 
بازگشت دولت به جایگاه اصلی خود نباشد و بر 
دست درازی به بازارهایی اصرار داشته باشد 
که دست نامرئی در آنها به خوبی عمل می کند، 
لاجرم محکوم به شکست است.به بیان دیگر، 
هر نوع سیاست جدیدی در بازارها به شیوه 
مداخله دولتی،آن هم به شیوه قیمت گذاری 
دستوری، شکست حکمرانی اقتصادی را 
تشدید و همچنان دولت را در آینده بیش از 
پیش گرفتار مسائل این بازارها خواهد کرد که 

تنها از امروز به آن زمان موکول شده اند.
برای فهم بهتر این مساله می توان به بازار 
مسکن اشاره کرد. هزینه مسکن بخش قابل 
ملاحظه ای از بودجه خانوار را به خود اختصاص 
می دهد و در سال های اخیر رشد بسیار بالایی 
را تجربه کرده است )برای نمونه براساس 
گزارش های منتشرشده از سوی مرکز آمار، 
قیمت مسکن در کشور در بهار ۱۴۰۰ در 
مقایسه با سال قبل آن به طور میانگین بیش از 
دو برابر شد(. با این وجود، از سویی همه این 
فشارهای اقتصادی کمتر متوجه دولت بوده و 
منجر به اعتراض مردم نشده است؛ چراکه مردم 
دولت را متولی قیمت گذاری در بازار مسکن 
دیگر  سوی  از  درحالی که  نمی دانند؛ 
افزایش های بسیار کمتر از این درباره بسیاری 
از کالاها اعتراض های فراوانی را به دنبال داشته 
است؛ چراکه مردم دولت را مسوول افزایش 

قیمت در این بازارها می دانند.
وقتی قیمت  های اسمی افزوده شده در 
اقتصاد تورمی ایران معنای حقیقی خود را 
داد،  خواهد  دست  از  زودی  به  دوباره 
قیمت گذاری دستوری چیزی جز تن دادن به 
جراحی های پیاپی ناگهانی در سال های آینده 
زوال حکمرانی  روند  اصلاح  بود.  نخواهد 
اقتصادی نه با جراحی های پیاپی اقتصادی به 
شیوه کنونی، آن هم در شرایط تورمی، بلکه در 
وهله اول با بهبود ظرفیت و توانمندی های 
حکمرانی اقتصادی متصور است. در آن صورت 
می توان از پیامدها و نتایج انواع سیاست های 
دستوری گذشته درس آموخت و اصلاحات 
اقتصادی را در مسیری پیش برد که حکمران 
اقتصادی به جایگاه اصلی خود در رفع شکست 
بازار بازگردد و بیش از این به چرخه شکست 
حکمرانی اقتصادی دامن نزند. اگر جراحی در 
اقتصاد ایران لازم است، باید در وهله نخست نه 
در تن رنجور و بیمار اقتصاد ایران که در نگرش 
جراحانی باشد که همچنان، با وجود همه 
بر  تاریخی،  تجربیات  و  نظری  مطالعات 

دستکاری قیمت ها اصرار دارند.

مسیر بهبود حکمرانی 
اقتصادی 

رهبر معظم انقلاب
باید ساده زیستی را 

ترویج کرد
حج به انسان همزیستی را یاد می دهد

رهبر معظم انقلاب فرمودند: دولت هایی که 
به سمت عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 
رفته اند، بدانند این نشست و برخاست ها هیچ 
نتیجه ای نخواهد داشت جز استثمار آنها به وسیله 
رژیم صهیونیستی. به گزارش مهر، حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
صبح امروز )چهارشنبه( در دیدار دست اندرکاران 
انسان و  امسال، حج را ستون زندگی  حج 
دربردارنده پیام ها و درس های مهمی برای ابعاد 
مختلف زندگی فردی و اجتماعی انسان دانستند 
و بر لزوم تأمین امنیت همه زائران بویژه زائران 
ایرانی به عنوان مطالبه جدی جمهوری اسلامی 
از دولت میزبان تأکید کردند. ایشان حج را برنامه 
مدبرانه الهی با زوایا و ابعاد و گستره ای متفاوت از 
سایر برنامه های دینی خواندند و گفتند: قرآن 
کریم حکمت حج را در یک جمله کوتاه »قیاماً 
للناس« یعنی ستون زندگی بشر بیان می کند. 
حج در بردارنده تعالیم و تمرین هایی است که به 
بشر و نسل های پی در پی می آموزد چگونه ارکان 
زندگی خود را انتخاب کند. حضرت آیت الله 
خامنه ای »تعلیم همزیستی«، »ساده زیستی« و 
»اجتناب از گناهان و امور در دسترس اما نیازمند 
حج  مهم  درس های  جمله  از  را  مراقبت« 
برشمردند و در بیان چند توصیه افزودند: همه 
حجاج و همچنین مسئولان حج قدر این نعمت 
بزرگ را بدانند و قدردانی آن هم عبارت است از 
نیت قربت برای خداوند و انجام امور به صورت 
محکم، متقن و همراه با ابتکار. ایشان حجاج را به 
ایجاد آمادگیِ درونی برای این سفر معنوی بسیار 
مهم و پرهیز از امور ناپسندی همچون بازارگردی 
سفارش مؤکد کردند و گفتند: سوغاتی واقعی 
در  طواف  و  نماز  قرآن،  قرائت  حج،  سفر 
مسجدالحرام است و نباید وقت گرانبها را برای 
آیت الله  حضرت  داد.  هدر  بیهوده  کارهای 
خامنه ای با اشاره به اینکه حج مظهر اتحاد امت 
اسلامی است، گفتند: باید همه تلاش به کار گرفته 
شود تا هیچ خللی به موضوع اتحاد مسلمانان وارد 
نشود زیرا ایجاد اختلاف بخصوص اختلاف میان 
شیعه و سنی از ترفندهای انگلیسی ها است. رهبر 
انقلاب اسلامی، تماس های خوب و روشنگرانه با 
زائران کشورهای دیگر و استفاده از قرآن و قُرّاء 
اتحاد  افزایش  از جمله زمینه های  را  خوب 
برشمردند و با تأکید بر اینکه صهیونیست ها بلای 
فوری و نقد جهان اسلام هستند، افزودند: افشای 
توطئه و طراحی صهیونیست ها از کارهای 
ضروری در حج است و دولت های عربی و غیر 
عربی که بر خلاف خواست ملت ها و برای خواست 
امریکا، به سمت عادی سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی رفته اند، بدانند این نشست و 
برخاست ها هیچ نتیجه ای نخواهد داشت جز 

استثمار آنها به وسیله رژیم صهیونیستی.

نگاه
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گزارش های رسمی بانک مرکزی از رشد سهم 
واحدهای مسکونی قدیمی ساز و کاهش سهم واحدهای 
نوساز حکایت دارد؛ رواج خرید واحدهای قدیمی ساز در 
میان خریداران مسکن و قرار گرفتن میلیون ها شهروند 
در معرض آسیب های ناشی از این گونه واحدهای 
مسکونی، از دیگر میراث های دولت قبل است که اصلاح 

آن زمان بر است.
به گزارش ایرنا، دولت سیزدهم میراث دار بحران های 
بسیاری به ویژه در حوزه اقتصادی است؛ از جمله 
مهم ترین بازارهایی که در طول هشت سال مدیریت 

دولت قبل دچار بحران شد، بازار مسکن است.
رشد شدید قیمت مسکن به ویژه طی پنج سال اخیر، 
هزینه سنگینی را به آحاد مردم تحمیل کرده است. 
رشد میانگین قیمت هر مترمربع واحد مسکونی به 
حدود ۱۰ برابر قیمت سال ۹۲، عمق بحران ناشی از 
سوءمدیریت دولت یازدهم و دوازدهم را به وضوح نشان 

می دهد.
با توجه به سهم بسیار زیاد و البته رو به رشد مسکن 
از سبد هزینه های خانوار، فشار شدید ناشی از رشد 
هزینه های تامین مسکن )اعم از خرید یا اجاره(، 
معیشت بسیاری از مردم را سخت و خانه دار شدن را 

برای اکثر اجاره نشینان عملاً غیرممکن کرده است.
تاکنون برای بیان بحران به جا مانده از دولت قبل در 
بازار مسکن به رشد قیمت ها اشاره شده اما جنبه های 

دیگر این بحران کمتر روایت شده است.

بررسی آمارهای معاملات مسکن نشان می دهد 
خریداران برای غلبه بر افزایش قیمت ها، به خرید 
واحدهای مسکونی قدیمی ساز روی آورده اند. در همین 
رابطه گزارش های بانک مرکزی از معاملات مسکن شهر 

تهران بررسی شده است.

در این بررسی، سهم واحدهای مسکونی با عمر بنای 
کمتر از ۵ سال و همچنین واحدهای مسکونی با عمر 
بنای بیشتر از ۲۰ سال مقایسه شده که نتایج آن به شرح 

نمودار زیر تصویر شده است.
افت شدید ساخت وساز در دولت گذشته به حدود 

نصف آمار ثبت شده در دولت دهم از یک سو و رشد 
جهشی قیمت مسکن در طول سال های اخیر از سوی 
دیگر، متقاضیان خرید مسکن را ناگزیر از خرید 

واحدهای مسکونی با عمر بالا کرده است.
این آمار بیانگر این حقیقت است که بسیاری از 

تامین سرپناه در شرایط  برای  خریداران مسکن 
اوج گیری قیمت ها، ناچار به خرید واحدهای مسکونی 

قدیمی ساز شدند.
نکته دیگری که از آمارهای بانک مرکزی مشاهده 
می شود، وخیم شدن بی وقفه این روند در طول مدیریت 
دولت گذشته است. در واقع رونق خرید واحدهای 
مسکونی قدیمی ساز به روشی رایج میان خریداران 
نیازمند  تبدیل شده که اصلاح این روند طبیعتاً 

اصلاحات عمیق و مؤثر در بازار مسکن است.
روی گردانی مردم از خرید واحدهای نوساز به سبب 
قیمت های نجومی و پناه بردن به واحدهای قدیمی و 
حتی کلنگی، تبعات اجتماعی دیگری نیز دارد. این 
مسئله از نگاه کلان زمینه ساز آسیب پذیری بیشتر کشور 
و از جمله کلان شهر تهران در برابر حوادث و بلایای 
طبیعی از جمله زلزله است. فرسودگی واحدهای 
قدیمی ساز و رعایت نشدن بسیاری از استانداردهای 
ساختمان سازی در آنها، جمعیت بسیاری از مردم را در 

خطر قرار می دهد.
اینها تنها بخشی از آوار اهمال دولت گذشته در تامین 
مسکن برای آحاد مردم است. با این حال در میانه این 
بحران، دولت سیزدهم با آگاهی از این چالش ها، عزم 
خود را برای تامین مسکن مردم و به ویژه قشرهای 
متوسط و کم درآمد جزم کرده تا با اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن، وضعیت این بازار را تا حدودی از شرایط 

بحرانی خارج کند.

عضو کمیسیون بهداشت مجلس:
دولت سیزدهم در مسیر 

دیپلماسی واکسن به 
خوبی عمل کرده است

عضو کمیسیون بهداشت مجلس با بیان 
اینکه دولت سیزدهم  در مسیر دیپلماسی 
واکسن به خوبی عمل کرده است گفت: در مساله 
کرونا شخص رییس جمهور وارد عمل شد و 
وزرای بهداشت و امور خارجه هم با تشکیل میز 
دیپلماسی واکسن کرونا به تسریع واکسیناسیون 

عمومی کمک کردند.  
فاطمه محمد بیگی در گفت وگو با ایرنا در 
مورد عملکرد دولت سیزدهم در مقابله با بیماری 
کرونا گفت: مجلس با تشکیل کمیته تخصصی 
مقابله با کرونا در مورد چگونگی مواجهه با  این 
بیماری و ایجاد زیر ساخت های جدید در حوزه 
تامین و تولید واکسن به صورت مستمر پیگیری 
های را انجام داد و مهار این بیماری همچنان در 

اولویت مجلس قرار داشت.
عضو کمیسیون بهداشت مجلس خاطر نشان 
کرد: متاسفانه در دولت دوازدهم به خاطر عدم 
پیگیری لازم در حوزه تامین واکسن و عدم 
حضور مستقیم رییس جمهور وقت در دیپلماسی 
واکسن توفیقی نداشت و با ضعف های همراه بود، 
اما با شروع دولت سیزدهم در مسیر دیپلماسی 
واکسن به خوبی عمل کرد و شخص رییس 
جمهور وارد عمل شد و وزرای بهداشت و امور 
خارجه هم به سرعت میز دیپلماسی واکسن را 
تشکیل دادند و این امر باعث تسریع واردات 

واکسن شد.
نماینده مردم قزوین با اشاره به طرح شهید 
سلیمانی برای مقابله با کرونا بیان داشت:مجلس 
از ابتدای شیوع کرونا بر طرح شهید سلیمانی نظر 
داشت چندین نسخه از این طرح در کمیسیون 
بهداشت بررسی شد و بهترین تصمیم، تعامل با 
نیروهای بسیجی و جهادی و مشارکت مردم در 

مقابله با کرونا بود.
محمد بیگی تصریح کرد: میزان همکاری 
دولت دوازدهم با طرح شهید سلیمانی ضعف 
های داشت و در کنترل کرونا با افت و خیز همراه 
بود، اما دولت سیزدهم با ارتقای طرح شهید 
سلیمانی و استفاده از نیروهای بسیجی و جهادی 
و متخصصان مدافعان سلامت واکسیناسیون 
عمومی را در کشور شروع کرد و  در جهان رکورد 
زد و در صدر کشورهای مقابله با کرونا قرار گرفت 

و میزان تلفات کرونا را به صفر رساند.
عضو کمیسیون بهداشت بیان کرد:امروز 
یکی از نشانه های این مدیریت خوب بازگشت 
آرامش به مردم و بازشدن مدارس و دانشگاهها و 
جلوگیری از آسیبی بود که در این دو سال به 
شدت جامعه را آزار داده است این کارنامه موفق 
تعامل دولت و مجلس در مقابله با کرونا  بوده 
است و دستاورد آن هم به صفر رسیدن آمار فوتی 

های ناشی از بیماری کروناست.

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 
مجلس:

مجلس از توسعه 
مناسبات اقتصادی ایران 

و ارمنستان حمایت 
می کند

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس 
ضمن اعلام حمایت جمهوری اسلامی ایران از 
تمامیت ارضی و حاکمیت ارمنستان، گفت: 
کمیته دیپلماسی اقتصادی مجلس نیز از تقویت 
و توسعه مناسبات اقتصادی دو کشور حمایت 
می کند. به گزارش ایرنا، عباس مقتدایی نایب 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی،در حاشیه نشست 
مجمع پارلمانی سازمان پیمان امنیت جمعی با 
هاکوپ آرشاگیان نایب رئیس مجلس ارمنستان 

دیدار و گفتگو کرد.
مقتدایی با بیان اینکه ارمنستان کشور دوست 
و همسایه خوب جمهوری اسلامی ایران است، 
گفت: ارمنستان جایگاه مناسبی در سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران دارد و ما همواره 
از تمامیت ارضی و حاکمیت ملی ارمنستان 
حمایت کرده ایم.   نماینده مردم اصفهان با اشاره 
به ظرفیت های پارلمانی برای کمک به تقویت 
روابط و همکاری های دوستانه دو کشور افزود:در 
کمیته دیپلماسی اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی، از تقویت و توسعه مناسبات اقتصادی 

دو کشور حمایت  خواهیم کرد.
مرتضی محمودوند عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
نیز با اشاره به سابقه طولانی ارتباطات دوستانه 
دو کشور گفت: دو ملت جمهوری اسلامی ایران 
و ارمنستان اشتراکات فراوانی برای توسعه روابط 

در زمینه های مختلف دارند.
نماینده مردم خرم آباد افزود:به عنوان رئیس 
کمیته آب در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی از همکاری های 
مشترک در مسائل زیست محیطی از جمله 

حوزه آبی رود ارس استقبال می کنیم.
نایب رئیس مجلس ارمنستان: مشارکت 
سازنده ایران برای تأمین صلح، امنیت و ثبات در 

منطقه ضروری است.

خبـــر

کلنگی نشینی برای فرار از قیمت ها در بازار مسکن

ویرانه نشینی 

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین گفت: در ۲۷ سال حضور 
در اتاق بازرگانی ایران هیچگونه پرونده تخلفی ندارم بلکه تنها به دلیل 

انجام یک مصاحبه انتقادی مورد شکایت و بازخواست قرار گرفته ام.
»مجیدرضا حریری« در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: موضوعاتی 
را در زمینه تخلفات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و 
تهران مطرح کردیم اما به جای پاسخگویی در مباحث مطرح شده، 

حمله شخصی به افراد شده است.
وی با بیان اینکه این برخوردها غلط و غیر اخلاقی است، خاطرنشان 
کرد: تغییر دادن واکنش از موضوعات به افراد، فرار از پاسخگویی 
محسوب می شود زیرا اگر به فرض ما خطاکار نیز بودیم، نخست باید 
جواب موضوعات مطرح شده را دریافت می کردیم نه اینکه مورد 

خطاب قرار بگیریم.
حریری با بیان اینکه هیات رییسه باید به عملکرد و اتهامات بدهد، 
تصریح کرد: من به شخصه هیچ پرونده تخلف و انضباطی ندارم و 
درخواست می کنم اگر چنین اتهاماتی حقیقت دارد باید آن را منتشر 
کنند، البته اگر پرونده سازی ها در هفته های اخیر شروع شده باشد 
نشان می دهد که مشکل از سوی افرادی است که پیش از این نیز 

مرتکب تخلف شده اند.
وی تاکید کرد: در ۲۷ سال حضور در اتاق بازرگانی ایران هیچگونه 
پرونده تخلفی ندارم بلکه تنها به دلیل انجام یک مصاحبه انتقادی مورد 
شکایت و بازخواست قرار گرفته ام و از سوی کمیته انضباطی نیز مورد 

بازخواست قرار گرفتم، در حالی که همان را نیز قبول ندارم.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین با بیان اینکه مطابق قانون 
اساسی هیچ فردی را نمی توان به جز در موارد مجرمانه با حکم قضایی 
از حقوق اجتماعی محروم کرد، گفت: در کمیته انضباتی همان کسانی 
که از آنها انتقاد شده است و از حرف ها عصبانی هستند، در جایگاه 

بازخواست قرار گرفته اند که اصلا روند درستی نیست.
وی افزود: همانطور که در انتخابات اتاق بازرگانی ایران خودشان در 
جایگاه های مجری، کاندید، ناظر و مرجع رسیدگی قرار گرفتند که 

جز تمامیت خواهی نمی توان اسم دیگری بر آن گذاشت.
وی با بیان اینکه بازخواست در کمیته انضباتی اتاق بازرگانی اقدامی 
غیرقانونی است که به عنوان ابزار تهدید از آن استفاده می کنند، 
خاطرنشان کرد: البته افراد با سابقه می دانند که به طور قانونی این روند 
صحیح نیست و تمام افرادی که از سوی کمیته انضباتی مورد تعدی 

قرار گرفته اند را به رسیدگی در مراجع قضایی راهنمایی کردیم تا از 
روند غیرقانونی آنها جلوگیری کنیم.

حریری تاکید کرد: اگر پرونده ای از شخص من قبل از انتشار 
مصاحبه ها دارند تقاضای انتشار آن را از طریق رسانه ها دارم که در 
غیر اینصورت به عنوان اتهام و اقدام مجرمانه این مسئله را پیگیری 

خواهم کرد.
وی با تاکید بر اینکه هر کسی که انتقادی به هیات رییسه اتاق 
بازرگانی دارد جز سرکوب نصیبش نمی شود، خاطرنشان کرد: شکایات 
از این بخش در شورای عالی نظارت و قوه قضاییه مطرح است و در 
انتظار ابلاغ حکم ابطال انتخابات هیات رییسه از سوی مراجع قانونی 

هستیم.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین گفت: جایگاه های 
مدیریت ما سود و منفعتی به همراه ندارد بلکه این ما هستیم که تجارب 
خود را در اختیار افراد و تجار جدید می گذاریم به همین دلیل اگر هر 
روزی با سازوکار دموکراسی فردی جایگزین ما شود از آنها استقبال 
خواهیم کرد نه افرادی که با ابزار زور سعی بر غصب جایگاه قانونی ما 

دارند.

این عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: اندازه 
سوابق این افراد کوچک تر و کمتر از آن است که بخواهند اقدامی علیه 

ما انجام دهند.

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین:

اتاق بازرگانی علیه منتقدان پرونده سازی می کند

اقتصاد و انرژی

سخنگوی دولت خبر داد

سـخنگوی دولـت تاکیـد کـرد: بـه منظـور 
مدیریـت مصـرف بـرق در ایـان تابسـتان سـاعات 
کاری ادارات در کل کشـور از ۲۱ خـرداد تـا سـوم 

شهریور ماه از ساعت ۷ تا ۱۳:۳۰ خواهد بود.
بـه گـزارش ایسـنا، علـی بهـادری جهرمـی در 
حاشـیه جلسـه هیات دولت در جمـع خبرنگاران، 
اظهار کرد: سـانحه قطار مسـافر بری را که به کشته 
شـدن برخی از هموطنان عزیز ما انجامید تسـلیت 
عـرض مـی کنـم. امیدواریـم شـاهد تکـرار چنین 
حـوادث ناگـوار و ناراحـت کننـده ای بـرای ملـت 
نباشـیم. با بررسـی عوامل بـروز ایـن حادثه هرچه 
سـریع تر بایـد هم علل ایـن حادثه روشـن گردد و  

هم از تکرار چنین حوادثی پیشگیری شود.
وی همچنیـن بـا تبریک هفته محیط زیسـت، 
گفـت:  هیـات وزیـران مصوبـات متعـددی در این 
جلسـه و جلسه قبلی داشـت. بنده به دو مصوبه که  
عموم مردم و جامعه سـوالات بیشتری در خصوص 
آن دارنـد، اشـاره مـی کنم. امروز آئیـن نامه ناظر به 
قانـون رتبه بندی معلمان در هیـات وزیران مطرح 
شـد. پیـش از این پیشـنهاد اولیـه از سـوی وزارت 
آمـوزش و پـرورش بـا همـکاری سـازمان امـور 
اسـتخدامی و سـازمان برنامه و بودجه تقدیم دولت 
شـده بود. کمیسـیون مربوطه در دولت ۷ جلسه در 
این زمینه تشـکیل داد و در کمیسـیون های فرعی 
نیـز این آئین نامه مورد بحث و بررسـی قرار خواهد 

گرفت.
وی در ادامـه اظهـار کـرد: باتوجـه بـه جایـگاه 
معلمان و شـان معلمان در میان آحاد مردم و توجه 

دولـت بـه حفـظ و ارتقاءشـان معلمـان و جامعـه 
فرهنگیـان، موضـوع بـا دقـت مـورد بررسـی قرار 
گرفـت تـا آئیـن نامه منطبـق بر قانون تهیه شـد تا 
هرچه بیشـتر  شـان و جایـگاه این عزیـزان رعایت 
شود. به تفصیل در جلسه دولت در خصوص بخش 
هـای مختلـف آئیـن نامـه ایـن قانـون بحث شـد. 
کلیـات ایـن  آئیـن نامه بـه تصویب هیـات وزیران 
رسـید.وی اضافه کـرد: تا وزارت آمـوزش و پرورش 
بتوانـد در چارچـوب این ائین نامه به سـمت اجرای 

این قانون هرچه سریع تر و کیفی ترحرکت کند.
وی افـزود: مصوبـه دیگـری که امـروز در هیات 
وزیـران بـه تصویب رسـید و آثار آن نیز مهم اسـت، 
بحـث اصـلاح سـاعات کاری اداری بـه منظـور 
مدیریـت مصـرف برق در ایام گرم تابسـتان اسـت. 
هم پیشـنهادی را اسـتانداری تهـران در این زمینه 
ارائـه کـرده بود و هـم پیشـنهادی را وزارت نیرو در 
ایـن زمینـه ارائـه کـرده بـود. پیـش از ایـن هـم ما 
مصوبـه ای داشـتیم کـه برخـی از اختیـارات بـه 
اسـتانداران بـرای مدیریت سـاعات کاری در جهت 
اصـلا وضعیـت مصرف برق به ویـژه در محیط های 

اداری اعطا شده بود.
سـخنگوی دولـت در ادامـه تصریح کـرد: امروز 
یـک مصوبـه عمومـی بـرای کل کشـور بنـا بـه 
پیشـنهاد وزارت نیرو به تصویب رسـید که ساعات 
اداری از تاریخ ۲۱ خرداد ماه تا تاریخ سـوم شـهریور 
ماه از ساعت ۷ صبح تا ۱۳:۳۰ در تمام ادارات کشور 
باشـد. طبیعتا بخشی از سـاعت کاری که به واسطه 
ایـن تغییر سـاعت کاهش پیـدا می کند، از سـوی 

مقامات مربوطه در خلال سـایر سـاعات هفته باید 
جبـران صـورت گیـرد تـا خللـی در ارائـه خدمات 

اداری پیش نیاید.
وی در ادامه تاکید کرد: تصمیماتی در راسـتای 
همـان مصوبه قبلی به منظور مدیریت مصرف برق 
در حـوزه هـای صنایـع و کشـاورزی هـم عـلاوه بر 
بحـث ادارات داشـتیم که با هماهنگـی و همکاری 
متولیـان خـود همیـن دو حـوزه صـورت خواهـد 
گرفـت. توافق هایی بین وزارت صمت با وزارت نیرو 
و وزارت نفـت صورت مـی گیرد تا هر تصمیمی که 
اتخاذ می شـود، خللـی به تولید وارد نشـود. چه در 
حـوزه کشـاورزی و چه در حوزه صنعـت، برق مورد 
نیـاز در حد توان تامین شـود در عین اینکه اولویت 
بـا بخـش خانگـی بـوده و شـاهد قطعی بـرق های 
خانگی نباشـیم. اگر بتوانیم بـا همکاری همه مردم 
در مسـیر مدیریـت مصـرف حرکت کنیم، شـاهد 

قطعی دیگر نخواهیم بود.
وی اضافـه کـرد: بنده تاکید می کنم که این یک 
دسـتاورد همگانـی خواهـد بـود. یعنی یـک وعده 
نیسـت کـه مطالبـه شـود که محقق شـد یا نشـد. 
برنامـه ریـزی هایـی می شـود و در صورتـی که هم 
مـردم در مصرف خانگـی مدیریت مصرف داشـته 
باشـند و هـم در بخـش صنعـت و هـم در بخـش 
کشـاورزی همـکاری لازم در مدیریـت مصـرف 
صـورت گیـرد، می توانیـم جلوی تکرار خاموشـی 
هـای سـالیان گذشـته را بگیریـم. اگـر هـم ایـن 
همـکاری موثـر صورت نگیرد، نمی تـوان به نتیجه 

رسید.

ساعات کاری ادارات از ۲۱ خرداد در کل کشور تغییر می کند

سرپرست نمایندگی ایران نزد سازمان های بین المللی در وین:

سرپرست نمایندگی دائم کشورمان نزد سازمان 
های بین المللی در وین، ضمن سخنرانی در نشست 
شورای حکام با موضوع راستی آزمایی و نظارت بر 
اجرای برجام در جمهوری اسلامی ایران، مواضع 
اصولی کشورمان را خطاب به نمایندگان دولت های 
عضو مطرح کرد. به گزارش ایسنا، محمدرضا غائبی 
سرپرست نمایندگی کشورمان در ابتدا با تأکید بر 
اینکه انتظار نتیجه متفاوت داشتن در حالی که 
کماکان علل و ریشه های اصلی مشکل موجود در 
ارتباط با برجام وجود دارد از نظر روش شناختی 
نادرست و از نظر منطقی بی تدبیری است، ضمن 
انتقاد از نادیده گرفتن تعهدات متقابل سایر شرکت 
کنندگان برجام افزود: اگر یک آژانس بین المللی برای 
نظارت بر اشاعه تحریم های غیرقانونی داشتیم، 
گزارش مربوط به نقض تعهدات توسط ایالات متحده 
و اتحادیه اروپا/E۳ در پرتو قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیت )۲۰۱۵( طولانی بود. غائبی در ادامه ضمن 
دعوت از  هیات ها جهت مطالعه بخش های ۳ و ۷ 
ضمیمه II از پیوست A ذیل قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیت سازمان ملل که تصریح کننده تعهدات 
حقوقی طرفهای دیگر برجام است، افزود: معتقدم که 
مطالعه این بخش  برای داشتن رویکردی متوازن تر 
و واقع بینانه تر نسبت به وضعیت فعلی برجام 
ارزشمند خواهد بود و در نهایت ارزیابی از گزارش 
فعلی مدیرکل را در چارچوب مناسب خود قرار می 
دهد. این دیپلمات کشورمان در ادامه با اشاره به 
خروج غیرقانونی آمریکا از برجام و همزمان اعمال 
مجدد تحریم های یکجانبه قهرآمیز، غیر انسانی و 

ظالمانه علیه کشورمان و بر شمردن مشکلات ناشی 
از آن، افزود: این تحریم ها نه تنها بر فعالیت های افراد 
و شرکت های مستقل خصوصی در سراسر جهان 
فشار می آورد، بلکه در انتخاب های سیاست خارجی 
حاکمیتی کشورها و سازمان های بین المللی که 
حامی برجام و تجارت با ایران هستند نیز تاثیر منفی 
گذاشته و اختلال ایجاد می کند. اعِمال فراسرزمینی 
چنین تحریم های یکجانبه، به نوبه خود نقض قوانین 
بین المللی است، چه رسد به نقض تعهدات ایالات 
متحده بر اساس قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت که 
خود مقوله ای جداست. سرپرست نمایندگی دائم 
کشورمان در ادامه با اشاره به اینکه ایالات متحده 
اساساً هر کاری را که ذیل برجام متعهد به عدم انجام 
آن شده بود را مرتکب گردید و هر کاری را که ذیل 
توافق متعهد به انجام آن شده بود، انجام نداد، اظهار 
داشت: چنین تحریم هایی نه تنها هیچ مبنایی ذیل 
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل ندارند  
بلکه به وضوح بر خلاف آن قطعنامه، که دستور لغو 
آن تحریم ها را می دهد نیز می باشد. آنها همچنین 
به منزله تحمیل موازین اقتصادی غیرقانونی هستند 
که نقض اصل عدم مداخله مندرج در منشور ملل 
متحد می باشند. وی افزود: با این تحریم ها، ایالات 
متحده اشخاص حقیقی و حقوقی خارجی را از طریق 
اعمال فراسرزمینی قوانین داخلی خود اجبار می کند 
که  با اختیارات نظارتی سایر بازیگران بین المللی نیز 
تداخل دارد،  آمریکا  از این طریق قصد دارد بر انتخاب 
های سیاسی سایر کشورهای مستقل در راستای 

ترجیحات سیاست خارجی خود  تأثیر بگذارد.

تمام اقدامات جبرانی هسته ای ایران بر اساس NPT است

وزیر امور خارجه، پدیده زیانبار گرد و غبار را نیازمند رسیدگی عاجل دانست و 
ابراز امیدواری کرد با توجه به رفع نسبی کرونا و رابطه خوب میان ایران و عراق، 
همچون سفرهای هوایی، محدودیت روادید برای سفرهای زمینی در ایام اربعین 
برداشته شود. به گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان در دیدار با عثمان الغانمی 
وزیر کشور عراق ضمن ابراز خرسندی از روابط خوب و روبه رشد دو کشور، نسبت 
به تشکیل دولت جدید عراق با مشارکت همه جریان ها و گروه های سیاسی این 
کشور ابراز امیدواری کرد. وزیر امور خارجه درباره مبارزه مشترک با تروریسم، 

مهار پدیده ریزگرد، همکاری های کنسولی، رفع محدودیت های ترددی خصوصا 
در ایام اربعین با طرف عراقی گفت وگو و تبادل نظر کرد. امیرعبداللهیان با اشاره به 
سابقه دیرینه روابط دو کشور، از شهادت همزمان سردار سلیمانی و ابومهدی 
المهندس به عنوان شاهد مثالی نام برد که درهم تنیدگی راهبردی دو کشور را نشان 
می دهد. وزیر امور خارجه درباره مشکلات زیست محیطی تصریح کرد که پدیده 
زیانبار گرد و غبار نیازمند رسیدگی عاجل است. این موضوع علاوه بر این که ایران 
و عراق را به طور مستقیم متاثر کرده، کل منطقه را نیز مورد تهدید قرار داده است. 

جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد تا به صورت جدی در قالب روابط دوجانبه و با 
استفاده از ظرفیت ها و چارچوب های بین المللی با عراق در این زمینه همکاری کند.   
وی در بخش دیگری از اظهارات خود با اشاره به ضرورت مقابله با فعالیت های 
تاکید کرد.  آن  با  مبارزه  در  اهمیت همکاری های دوجانبه  بر  تروریستی 
امیرعبداللهیان همچنین درباره رفع محدودیت های تردد مرزی بین دوکشور 
خصوصا در ایام اربعین گفت: اربعین بزرگترین اجتماع جهانی است که جغرافیای 

آن در عراق و کربلای معلی قرار گرفته است. 

امیرعبداللهیان: پدیده زیانبار گرد و غبار نیازمند رسیدگی عاجل است
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عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون از سه طرح 
تولیدی در شهر زاهدان با تامین مالی ۴۲۵ میلیارد 

ریالی بازدید نمود.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه تعاون، 
محمدجعفر ایرانی عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون 
از طرح های تولیدی و اشتغال زایی شهر زاهدان که با 
مشارکت بانک توسعه تعاون و با پرداخت تسهیلات در 
حال احداث و در مرحله بهره برداری هستند؛ شامل : 
واحد تولید مبلمان و مصنوعات چوبی آقای احسانفر ، 
مجتمع تفریحی پذیرایی جانباز غلامی و شرکت بسته 

بندی گوشت شادرو زاهدان بازدید کرد.
محمدجعفر ایرانی در اولین بازدید خود از طرح های 
عمرانی و تولیدی شهر زاهدان از اولین و تنها واحد تولید 
مبلمان و مصنوعات چوبی این شهرستان بازدید کرد.

وی در این بازدید اظهار داشت: بانک توسعه تعاون 
در زمینه های مشارکت با استفاده از ظرفیت های 
موجود، در قالب بند )الف( تبصره ۱۸ قانون بودجه در 
سال ۱۳۹۹ توانسته است جهت ایجاد اولین کارخانه 
مصنوعات چوبی و مبلمان در شهرک صنعتی زاهدان 

تسهیلاتی به مبلغ ۱۵۰ میلیارد ریال پرداخت نماید.
ایرانی با اشاره به این که با مشارکت بانک توسعه 
تعاون، بهره برداری اولین و تنها واحد ساخت مبلمان و 
مصنوعات چوبی در استان سیستان و بلوچستان میسر 
گردیده است گفت: کارخانه تولید مبلمان و مصنوعات 

چوبی در استان با اشتغال بیش از ۵۰ نفر از جمله طرح 
های شاخصی است که بانک توسعه تعاون استان به 
جهت توسعه و رشد و ایجاد اشتغال در استان تسهیلات 
پرداخت نموده است و هدف از این بازدید همکاری 
جهت رشد و توسعه فعالیت کارخانه و افزایش ظرفیت 
تولید به جهت صادرات به استانهای هم جوار و 

کشورهای همسایه جنوب شرقی می باشد.

عضو هیات مدیره در دومین بازدید خود از طرح های 
تولیدی و اشتغالزایی استان از طرح مجتمع خدمات 
تفریحی و پذیرایی جانباز غلامی بازدید کرد. وی در این 
بازدید اظهار داشت: این طرح با مشارکت بانک توسعه 
تعاون با پرداخت تسهیلات به مبلغ ۵۱ میلیارد ریال) 
مبلغ ۲۱ میلیارد ریال از محل اعتبارات بند الف تبصره 
۱۸ و مبلغ ۳۰ میلیارد ریال از محل منابع صندوق 

توسعه ملی اعتبارات ماده ۵۲ قانون بودجه کشور ( در 
حال ساخت و در مرحله بهره برداری می باشد.

همچنین محمدجعفر ایرانی عضو هیات مدیره در 
بازدید از طرح شرکت مزرعه گوشت شادرو واقع در شهر 
زاهدان گفت: جهت توسعه این طرح با مشارکت بانک 
توسعه تعاون تسهیلاتی به مبلغ ۸۰ میلیارد ریال از 
محل اعتبارات ماده ۵۲ پرداخت شد و مبلغ ۱۴۴ 
میلیارد ریال تسهیلات نیز از محل اعتبارات بند الف 
تبصره ۱۸ بخش کشاورزی در مرحله تصویب و 

پرداخت می باشد.
در این بازدید که از بخش های مختلف این شرکت، 
از جمله پیش سرد، خط تولید، نگه داری، سردخانه و 
تونل های انجماد انجام گرفت، نحوه اجرای طرح توسعه 

این شرکت مورد بازدید قرار گرفت.
گفتنی است در سفر به استان سیستان و بلوچستان 
و در ابتدای ورود پس از غبار روبی و عطرافشانی مزار 
شهدای شهر زاهدان با قرائت فاتحه به روح مطهر شهدا 
و امام شهدا با آرمان های والای امام و شهدا تجدید 

میثاق نمودند.
در این بازدیدها سعید معادی معاون مدیرعامل در 
امور استان ها و بازاریابی، محمد ذوالفقاری معاون 
مدیرعامل در امور مالی و پشتیبانی، حمیدرضا البرزی 
مدیر امور اعتباری . محمدعلی محترم مدیر شعب 

استان سیستان و بلوچستان نیز حضور داشتند.

عرضه دو خودروی پرطرفدار در بورس کالا که قرار بود از امروز انجام 
شود، با نامه ای از سوی وزارت صمت تعلیق و به رفع ابهام در شورای عالی 
بورس موکول شد. به گزارش ایرنا، بازار خودرو طی مدت ها قبل با نوسانات 
و التهاب زیادی همراه شد که این امر مسوولان را بر آن داشت تا تصمیمات 
لازم برای کاهش هیجانات ایجاد شده در این بازار را در دستور کار قرار دهند. 
پس از افزایش تقاضا در بازار خودرو، طرح ساماندهی این بازار در دستور کار 
مجلس قرار گرفت که عرضه خودرو در بورس کالا بهترین تصمیم برای 
بهبود وضعیت این بازار بود و از همان زمان اجرایی شدن این اقدام به طور 

جد مورد پیگیری مسوولان قرار گرفت.
با آغاز به کار دولت سیزدهم، همچنان این موضوع مورد بحث بود و 
اجرای این طرح تحت تاثیر پیگیری های انجام شده به گام پایانی نزدیک 
تر شد. در این میان وزارت صمت در دولت سیزدهم با توجه به تجربه موفقی 
که در عرضه سیمان و فولاد به بورس کالا و تعادل این بازارها داشت، دیدگاه 
مثبتی به بازار سرمایه و بورس کالا دارد و این انتظار می رفت که سازوکار 
بورس کالا نیز گزینه مورد اتکای وزارت صمت برای تعادل بخشی به بازار 
خودرو باشد اما به نظر می رسد پیچیدگی های این بازار باعث شده تا عرضه 

خودرو در بورس کالا فعلا تعلیق شود.
    نگاه مثبت به بازار خودرو با عرضه خودروی »کارا« در بورس 

کالا
با آماده بودن بسترها و زیرساخت های بورس کالا برای عرضه خودرو، 

زمینه استفاده از بازار شفاف، رقابتی و فروش با قیمت منصفانه و همینطور 
نظام توزیع عادلانه فراهم شد، در همین راستا ۲۸ اردیبهشت ماه سال 
جاری بود که عرضه خودرو در بورس کالا با هزار دستگاه خودرو »کارا« 
شروع شد و از ابتدای عرضه این محصول تاکنون ۱۳۹ دستگاه از این خودرو 
شامل ۸۱ دستگاه کارا دو کابین و ۵۸ دستگاه کاراتک کابین در بورس 

معامله شد.
بررسی روند قیمتی »کارا« در بازار نشان می دهد از زمان عرضه این 
خودرو در بورس کالا، قیمت این محصول در بازار آزاد ریزشی و با کاهش 

چند میلیون تومانی نسبت به بازار همراه شد.

   ممانعت از عرضه 2 خودروی پرطرفدار در بورس کالا
تحت تاثیر چنین اتفاق مثبتی، قرار بر این شد تا از امروز عرضه دو خودروی 
پرطرفدار در بورس کالا انجام شود اما با نزدیک شدن به زمان عرضه، نامه ای 
از سوی وزارت صمت برای تعلیق عرضه خودرو در این بازار ابلاغ و به رفع 
ابهام در شورای عالی بورس موکول شد. به دنبال چنین تصمیمی از سوی 
وزارت صمت، مدیر بازرسی و امور اعضا بورس کالای ایران در نامه ای به 
شرکت های کارگزاری اعلام کرد که علیرغم آماده سازی زیرساخت های 
لازم برای انجام معاملات خودرو در بورس کالا با توجه به نامه روز گذشته 
معاونت صنایع حمل و نقل وزارت صمت مبنی بر مصوبات شصت و سومین 
جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی، عرضه خودرو در بورس کالا تعلیق 
می شود. در متن نامه محمد نوروزپور مدیر بازرسی و امور اعضا بورس کالای 
ایران آمده است: با توجه به نامه روز گذشته معاونت صنایع حمل و نقل وزارت 
صمت که پایان وقت اداری به بورس کالا ارسال شد، مبنی بر مصوبات شصت 
و سومین جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی و با توجه به ابهامات حقوقی 
درخصوص امکان تسری مصوبه مذکور به عرضه خودرو در بورس کالا، 
موضوع جهت اتخاذ تصمیم به شورای عالی بورس و اوراق بهادار ارجاع شد. 
در ادامه این نامه ضمن عذرخواهی از تمامی ذی نفعان آمده است: علی رغم 
آماده سازی زیرساخت های لازم جهت انجام معاملات خودرو در بورس کالا، 
شبکه کارگزاری و تولیدکنندگان خودرو تا زمان ابهام توسط شورای عالی 

بورس، عرضه در بورس کالا تعلیق می شود.

برکناری رئیس و معاون 
ریالی شعبه دانشگاه 

بانک ملی
رئیـس و معاون ریالی شـعبه دانشـگاه به 
دلیـل اهمـال در کار و بـی توجهـی بـه امـور 

برکنار شدند.
بـه گـزارش روابـط عمومـی بانـک ملـی 
ایـران در پـی بـروز حادثه سـرقت از صندوق 
های اجاره ای شعبه دانشگاه و خسارات وارده 
بـه مـردم و مشـتریان بـه حکم مدیـر عامل 
بانـک ، رئیـس و معـاون ریالـی این شـعبه از 
سـمت خـود برکنار شـدند و مراتـب برخورد 
قانونـی لازم با آنها و سـایر مقصریـن در حال 

انجام است

اطلاعیه بانک ملی درباره 
سرقت از صندوق های 

اجاره ای
بانـک ملـی ایـران در اطلاعیـه ای دربـاره 
سـرقت از صنـدوق هـای اجـاره ای شـعبه 
دانشـگاه ایـن بانـک اعـلام کـرد کـه تعـداد 
دقیـق صندوق هـای اجـاره ای موجـود در 

حادثه رخ داده، ۱۶۸ صندوق است.
اطلاعیـه  ایـن  در  ایـران  ملـی  بانـک 
اعلام کـرد: دیـروز اخبـاری در برخـی از 
رسـانه ها منتشـر شـد کـه در آن تعـداد 
صندوق هـای اجـاره ای مـورد سـرقت قـرار 
گرفتـه شـعبه دانشـگاه ایـن بانـک یک هزار 
صنـدوق عنـوان شـده بـود که بدین وسـیله 

این عدد تکذیب می شود. 
بر اسـاس اعـلام مسـوولان بانـک، تعداد 
صندوق هـای موجود ۱۶۸ صنـدوق بوده که 
در سـرقت رخ داده، تعدادی از این صندوق ها 
آسـیب رسـیده و برخی از صندوق هـای این 

شعبه آسیبی ندیده اند.
در عیـن حـال بانـک ملی ایـران به منظور 
حفـظ حقوق مشـتریان ضمن مذاکـره با در 
اقدام هـای  صنـدوق،  دارنـدگان  اختیـار 
ضروری در جهت رسـیدگی قضایی دقیق به 
صندوق هـای خسـارت دیـده را آغـاز کـرده 
اسـت. پلیس آگاهـی با همـکاری بانک ملی 
ایـران در حـال پیگیـری لحظـه ای موضوع و 
شناسـایی سـارقان اسـت کـه نتایـج آن بـه 

زودی اعلام خواهد شد.
بـه گـزارش ایبِنا، برخـی کاربـران فضای 
مجـازی روز گذشـته از سـرقت نزدیـک بـه 
از  بخشـی  و  امانـت  صنـدوق  یک هـزار 
تجهیـزات اتـاق سـرور و مرکـز مانیتورینگ 
شـعبه بانک ملی رو بـه روی دانشـگاه تهران 
در تعطیـلات اخیر خبر دادنـد. بانک ملی در 
اطلاعیـه ای بـا تاییـد ایـن اتفـاق در شـعبه 
دانشـگاه خـود،  افـزوده بود که ایـن حادثه به 
بـروز برخـی خسـارات محـدود بـه صندوق 
اجـاره ای منجـر شـده کـه از سـوی پلیس و 

مراجع ذیربط در حال پیگیری است.

صدر نشینی مدیریت 
شعب پست بانک 
استان سمنان، در 

افزایش تعداد کاربران 
اینترنت بانک

بـر طبق آخریـن آمار منتشـر شـده اداره 
کل آمار و بودجه پسـت بانک ایران، مدیریت 
شعب استان های سـمنان، آذربایجان شرقی 
و زنجـان بـه ترتیـب بـا ۱۲۸، ۵۸ و ۳۳ درصد 
بالاتریـن درصد تحقق افزایش تعداد کاربران 
سـرویس اینترنـت بانـک را در فروردیـن ماه 

سال جاری کسب کرده اند
به گـزارش اداره کل روابط عمومی پسـت 
بانـک ایران، بنابـر اعـلام اداره کل بازاریابی و 
توسـعه بـازار و بـر طبـق ایـن آمـار، اسـتان 
سـمنان بـا تحقـق ۳۳/۲۱ درصـد در رتبـه 
نخسـت و اسـتان های آذربایجـان شـرقی و 
زنجـان بـا ۶۷/۹ و ۴۹/۵ درصـد بـرای تحقق 
اهـداف کمـی، پایش و پویش سـال جاری در 
جایـگاه دوم و سـوم افزایـش تعـداد کاربران 

سرویس اینترنت بانک قرار گرفتند.
بـر اسـاس ایـن گـزارش، تعـداد کاربـران 
افزایـش تعـداد کاربـران سـرویس اینترنـت 
بانک اسـتان سـمنان تـا پایـان فروردین ماه 
سـال جاری ۲۴ هزار و ۶۶۲ نفر رسـیده است 
و اسـتان های آذربایجـان شـرقی و زنجان در 
این بـازه زمانی تعـداد کاربـران ایترنت بانک 
پسـت بانـک ایـران را بـه ترتیب ۱۱۵ هـزار و 
۱۱۴ نفـر و ۲۱ هـزار و ۵۵۵ کاربـر افزایـش 

داده اند.
بـر اسـاس ایـن آمـار، تعـداد کاربـران 
سـرویس اینترنـت بانک تمـام اسـتان ها در 
فروردیـن مـاه سـال ۱۴۰۱بالـغ بـر ۸/۲۳ 
درصـد رشـد کـرده و در مجمـوع اسـتان ها 
توانسـته اند بـا افزایش یـک میلیـون و ۴۱۸ 
هـزار و ۲۵۷ نفـر بـه کاربـران ایـن سـرویس 
۹۶/۳ درصـد از اهداف کمـی، پایش و پویش 

تا پایان سال در این شاخص را محقق کنند.

شعب موفق پست بانک 
ایران در طرح کارت 

مروارید و مروارید پلاس 
معرفی شدند

بنابـر اعلام امور اسـتانها و بازاریابی پسـت 
بانـک ایـران، شـعب موفـق ارائـه دهنـده 
خدمـات کارت مرواریـد و مرواریـد پـلاس، 
براسـاس کسـب عملکـرد بالاتریـن نسـبت 
کارت هـای مذکـور صادره بـه کل کارت های 
اعتباری صادره شـعبه در سـال های ۱۳۹۹ و 

۱۴۰۰، انتخاب و معرفی شدند.
بـه گـزارش روابـط عمومـی پسـت بانک 
ایران: براسـاس ارزیابی صورت گرفته؛ شـعب 
راور اسـتان کرمان، بندر گز اسـتان گلسـتان 
و خرمشـهر اسـتان خوزسـتان بـا بالاتریـن 
نسـبت صـدور کارت های مرواریـد و مروارید 
پـلاس بـه عنـوان شـعب موفـق ایـن طـرح 
انتخـاب شـدند. شـایان ذکـر اسـت: برنامـه 
ارزیابـی شـعب در حـوزه کارت مرواریـد و 
مروارید پلاس بر اسـاس مدل ارزیابی مذکور 
و بـرای دوره شـش ماهه ابتدای سـال جاری 
مجـددا انجام و شـعب موفق در راسـتای این 
مهـم معرفـی و کارکنـان آن مـورد تقدیـر و 

تجلیل قرار خواهند گرفت.

اداره کل آمار و بودجه پست بانک ایران 
در فروردین ماه خبر داد؛

رتبه نخست مدیریت 
شعب استان اردبیل، در 
کاهش مدت زمان توقف 

خودپردازها
مدیریت شـعب اسـتان اردبیـل ، با تحقق 
۹/۸۹ درصـدی کاهـش مـدت زمـان توقف 
خودپردازهـا در فروردیـن مـاه سـال جـاری 
رتبـه اول بهینـه سـازی ایـن شـاخص را در 
تحقـق اهـداف کمـی، پایـش و پویش سـال 

۱۴۰۱بدست آورد.
به گـزارش اداره کل روابط عمومی پسـت 
بانـک ایران، بـر طبق گـزارش اداره کل آمار و 
بودجـه و اعـلام اداره کل بازاریابـی و توسـعه 
بازار، مدیریت شـعب اسـتان های کردسـتان 
و خراسـان جنوبـی به ترتیب بـا ۷/۶۶ و ۲/۶۲ 
درصـد جایـگاه دوم و سـوم، کاهـش زمـان 
توقـف خودپردازهـا در فروردیـن مـاه سـال 

جاری را کسب کردند.
بر اسـاس ایـن گـزارش، مدیریت شـعب 
اسـتان های اردبیـل، کردسـتان و خراسـان 
جنوبـی، در اولین ماه سـال جـاری به ترتیب 
با کسـب ۲۵/۱، ۰۰/۱ و ۹۲/۰ امتیاز، از تحقق 
این شـاخص در اهـداف کمی، پایش و پویش 
سـال جـاری بالاتـر از سـایر مدیریت شـعب 

استان ها و مناطق تهران قرار گرفتند.
بـر اسـاس ایـن آمـار، مجمـوع تمـام 
اسـتان ها در شـاخص کاهـش زمـان توقـف 
خودپردازهـا، ۴۵درصد از اهداف کمی برنامه 
پایـش و پویـش سـال جـاری را در فروردین 

ماه محقق کرده اند. 

مدیریت امور نظارت و حقوقی پست 
بانک تاکید کرد؛

ممنوعیت بلوکه کردن 
بخشی از تسهیلات 
اعطایی به مشتریان

مدیریـت امـور نظـارت و حقوقـی پسـت 
بانک ایران با ارسـال بخشـنامه ای به مدیریت 
شـعب اسـتان ها و مناطـق شـرق و غـرب 
اسـتان تهـران بـر اجـرای ممنوعیـت بلوکه 
کـردن بخشـی از تسـهیلات اعطایـی بـه 

مشتریان تاکید کرد.
به گـزارش اداره کل روابط عمومی پسـت 
بانک ایران، بانک مرکزی جمهوری اسـلامی 
ایران با ارسـال بخشنامه ۳۷۵۵۱۷/۰۰ مورخ 
از  بخشـی  کـردن  بلوکـه   ۲۳/۱۲/۱۴۰۰
تسـهیلات اعطایـی بـه مشـتریان را در قالب 
انواع سـپرده ها ازتاریخ ارسـال این بخشـنامه 

ممنوع اعلام کرد.
 بـر طبـق مصوبـه جلسـه ۲۱/۱۲/۱۴۰۰ 
هیـات عامـل م بانـک مرکـزی ج.ا.ا از تاریـخ 
تصویـب ایـن مصوبه، اخذ هرگونه سـپرده به 
عنـوان وثیقـه نقـدی به هـر عنوان قبـل و یا 
بعـد از اعطای تسـهیلات ممنوع اسـت و اگر 
بانک یا موسسـه اعتبـاری غیربانکی بر طبق 
بخشنامه۱۰۰۸۳۲/۹۹ سـال۰۹/۰۴/۱۳۹۹ 
قبـل از اعطـای تسـهیلات و منوط بـه توافق 
اقـدام به اخـذ وثیقه نقـدی در قالب سـپرده 
سـرمایه گذاری مدت دار از تسهیلات گیرنده 
کـرده اسـت، پرداخـت سـود علی الحسـاب 
سـپرده معـادل نرخ سـود مشـابه با سـپرده 
هایـی که وثیقه تسـهیلات نیسـتند، الزامی 
اسـت. همچنیـن پرداخت نرخ سـود کمتر از 
نـرخ سـود متناظر بـا دوره زمانی آن سـپرده 
توسـط بانک یا موسسـه اعتبـاری غیربانکی 
تخلف محسـوب شـده و متخلفین مشـمول 

اقدامات نظارتی بانک مرکزی می شوند.

تامین مالی 425 میلیارد ریالی سه طرح تولیدی از سوی بانک توسعه 
تعاون در زاهدان

عرضه دوباره خودرو در بورس کالا در ابهام است

دریچهنگـــــــــاه بانک و بیمه 

اداره کل مبارزه با پولشویی و تامین مالی 
تروریسم پست بانک ایران دستورالعمل الزامات 
اجرایی تعیین سطح فعالیت اشخاص حقیقی فاقد 
شغل و اشخاص حقوقی غیر فعال بانک مرکزی 
ج.ا.ایران را به مدیریت شعب استان ها و مناطق 

تهران ابلاغ کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پست بانک 
ایران، مدیریت کل مقررات، مجوزهای بانکی و 
مبارزه با پولشویی بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران بخشنامه ۵۴۷۸۵/۰۱ مورخ ۰۴/۰۳/۱۴۰۱را 
در خصوص دستورالعمل الزامات اجرایی تعیین 
سطح فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شغل و 
اشخاص حقوقی غیرفعال را به بانک ها ابلاغ کرد.

به موجب ماده )۶۷( آیین نامه اجرایی ماده) 
۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشویی، بانک ها و 
موسسات اعتباری غیر بانکی مکلف هستند به 
منظور پایش مستمر ارباب رجوع در فرآیند 
شناسایی معمول و نیز ارزیابی ریسک برقراری 
تعاملات کاری با آنها، نسبت به تعیین سطح 
فعالیت ارباب رجوع اقدام کنند و بر این اساس 
دستورالعمل الزامات اجرایی تعیین سطح فعالیت 
اشخاص حقیقی فاقد شغل و اشخاص حقوقی غیر 
فعال در جلسه ۲۴/۰۲/۱۴۰۱ هیات عامل بانک 

مرکزی تصویب شده است.
بر اساس این دستور العمل، بانک ها و موسسات 

اعتباری غیر بانکی باید نسبت به تعیین سطع 
فعالیت مورد انتظار اشخاص حقیقی فاقد شغل یا 
اشخاص حقوقی غیر فعال اقدام کرده و مراتب را 
مطابق با رویه ای که بانک مرکزی تعیین می کند 
به این بانک اعلام کنند. سطح فعالیت تعیین شده 
نباید از حدود مجاز اعلامی بانک مرکزی برای این 

اشخاص فراتر رود.
همچنین، البته در مقررات ابلاغی شرایطی در 
نظر گرفته شده است که به موجب آن، اشخاص 
حقیقی فاقد شغل در صورت وجود درآمدهای غیر 
شغلی مستمر مانند دریافت اجاره از املاک و یا 
سود دریافتی از سپرده های بانکی، بتوانند با ارائه 
اسناد و مدارک معتبر خدمات بانکی مورد نیاز خود 

را به نحو مطلوبی مدیریت کنند.
بر اساس این بخشنامه، بانک ها و موسسات 
اعتباری غیر بانکی باید سطح فعالیت مورد انتظار 
هر یک از اشخاص حقیقی فاقد شغل یا حقوقی 
غیر فعال را به صورت سامانه ای نگهداری نمایند 
و سطح فعالیت محقق شده آن ها نزد خود را 
حداکثر پس از ۴۸ ساعت از زمان وقوع هر تراکنش 
محاسبه کنند. به نحوی که در صورت تخطی 
سطح فعالیت محقق شده شخص حقیقی فاقد 
شغل یا شخص حقوقی غیر فعال قبل از سر رسید 
یک ساله از سطح فعالیت مورد انتظار وی، مراتب 

به صورت خودکار اعلام شود.

دستورالعمل اجرایی تعیین سطح فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شغل و 
اشخاص حقوقی غیر فعال به شعب پست بانک ایران ابلاغ شد

سرپرست بانک توسعه تعاون ارتقای خدمات 
بانکی و بیمه ای را در کمک به رشد و توسعه 

تعاونی ها موثر دانست.
به گزارش محمد شیخ حسینی بیان داشت: 
کمیسیون تخصصی بازارسرمایه، بیمه و بانک اتاق 
تعاون ایران، به دلیل گستردگی جامعه مخاطب، 
یک فرا کمیسیون است و ما سیاست ها، سرویس 
ها و خدماتی که در حال حاضر در بانک توسعه 
تعاون، وجود دارد را در اختیار شرکت های تعاونی 
قرار می دهیم و به دنبال بهره گیری از ظرفیت 
سایر بانکها برای توسعه بخش تعاون نیز هستیم.

رئیس کمیسیون بازارسرمایه، بیمه و بانک اتاق 
تعاون ایران با بیان این مطلب گفت: ۸۰ درصد 
تامین مالی اقتصاد، توسط بانک صورت می گیرد 
و بیمه نیز یکی از بازیگران اکوسیستم اقتصاد است 
با این توصیف برنامه های مدونی برای بهره گیری 
از تمام ظرفیت های تخصصی بخش تعاون، شامل 
بانک، بیمه و تعاونی های اعتبار با محوریت اتاق 

تعاون ایران تدوین و به اجرا درمی آید.
وی با اشاره به اهمیت پرهیز از فعالیت های 
جزیره ای و لزوم نگاه سیستمی و هم افزایی میان 
اجزا اظهار داشت: باید نیاز و خواسته های بدنه 
تعاونی ها در اجرا شناسایی شود و با احصاء آن 
فرآیندها، سیاست های اعتباری ارزی، بیمه و 
صندوق ضمانت سرمایه گذاری تنظیم گردد تا در 

راستای توسعه بخش تعاون و رضایتمندی خانواده 
بزرگ تعاون که مخاطب اصلی و جامعه هدف بانک 
توسعه تعاون هستند، گام های موثری برداشته 

شود.
شیخ حسینی در بخش دیگری از این گفتگو 
با اشاره به اهمیت جایگاه بخش تعاون اذعان کرد: 
ما سیاست ها، سرویس ها و خدماتی که در حال 
حاضر وجود دارد را در اختیار شرکت های تعاونی 
قرار می دهیم و به دنبال بهره گیری از ظرفیت 
نیز  تعاون  توسعه بخش  برای  بانک ها  سایر 

هستیم.
وی خاطرنشان کرد: کمیسیون بازارسرمایه، 
بیمه و بانک ظرفیت ها را احصا خواهد کرد و 
شناسایی مشکلات و چالش های تعاونی ها را در 
دستور کار قرار می دهد از سوی دیگر شرکت های 
تعاونی، اتحادیه ها و اتاق های تعاونی استانی نیز 
تواند  می  و  هستند  بالایی  ظرفیت  دارای 
پیشنهادات، انتقادات و راهکارهای پیشنهادی را 

به این کمیسیون ارائه کنند.
با آسیب  شیخ حسینی خاطرنشان کرد: 
شناسی و احصاء مشکلات و شناخت ظرفیت ها و 
دریافت پیشنهادات و راهکارها، سیاست ها و 
استراتژی های خودمان را اصلاح کرده و تلاش می 
کنیم آنچه خانواده بزرگ تعاون نیاز دارد را محقق 

کنیم.

 ارتقای خدمات بانکی- بیمه ای در راستای کمک به رشد 
و توسعه تعاونی ها

نوسان فعلی معاملات بورس ناشی از عوامل چندگانه است که اصلی ترین عامل تاثیرگذار در این مساله، به ریسک های تهدیدکننده معاملات 
بازار و نگرانی ناشی از افزایش تورم  در پی رشد بورس برمی گردد. »علی سامانی فرد« در گفت وگو با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( به 
نوسان اخیر ایجاد شده در بازار و عوامل تاثیرگذار بر آن اشاره کرد و افزود: مساله نخست تاثیرگذار در نوسان ایجاد شده در بازار بحث مربوط 
به توافق در مذاکرات و نیز تصمیمات دولت در کنترل تورم است. وی با اشاره به اینکه به طور معمول بازارهای مالی در دنیا اقدام به خرید آینده 
می کنند، ادامه داد: زمانی که آینده نامعلومی روبه رو فعالان اقتصادی قرار بگیرد تبعاً رفتار انقباضی از خود نشان می دهند که اکنون هم 
بخشی از رفتار فعلی فعالان بازارسرمایه ناشی از چنین مسأله ای بوده است. دبیر کمیته بازار سرمایه اتاق بازرگانی ایران به تصمیمات دولت 
برای بورس کالا و بورس انرژی اشاره کرد و افزود: اکنون با عدم قطعیتی برای تامین برق و گاز صنایع در ماه های پیش رو مواجه هستیم و 

اطلاعات دقیقی از توانایی دولت برای تامین برق وجود ندارد.

دبیر کمیته بازار سرمایه اتاق بازرگانی ایران 

ترمز نوسانات اخیر معاملات بورس کجا کشیده می شود؟
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حمل نفت روسیه توسط 
کشتی های اروپایی سه 

برابر شد
شرکت های کشتیرانی در یونان، قبرس و 
مالیات حمل نفت روسیه را از زمان آغاز حمله 

نظامی مسکو به اوکراین افزایش داده اند.
بررسی سازمان غیردولتی گلوبال ویتنس 
حاکی از آن است که شرکت های کشتیرانی و 
کشتی های مرتبط با این سه کشور، به طور 
متوسط ۵۸ میلیون بشکه نفت روسیه را در ماه 
مه حمل کردند که تقریبا دو برابر ۳۱ میلیون 
بشکه بود که در فوریه حمل کرده بودند. این سه 
کشور بزرگترین ناوگان کشتیرانی را در اتحادیه 
اروپا دارند. افزایش حمل نفت روسیه پس از سه 
برابر شدن نرخ کرایه نفتکش از زمان آغاز جنگ 
در اوکراین در ۲۴ فوریه، روی داده و تحریمهای 
اتحادیه اروپا علیه روسیه را تضعیف کرده است.

لوئیس گودارد، مشاور تحقیقات دیتا در 
گلوبال ویتنس به نشریه ایندیپندنت گفت: 
کشتی های وابسته به یونان، قبرس و مالت، 
تلاش اتحادیه اروپا برای تحریم ماشین جنگی 
پوتین را به سخره گرفته اند و ورود جریان پول به 
روسیه را در شرایطی که اوکراین همچنان زیر 
چکمه های نیروهای نظامی روسیه قرار دارد، 

حفظ کرده اند.
گزارش این نهاد پس از یافته های ساندی 
تایمز لندن منتشر شده است که بر اساس آن، 
شرکت های کشتیرانی یونان در انتقال کشتی به 
کشتی نفت روسیه برای پنهان کردن حمل 
سوخت مشارکت دارند. دیتای بررسی شده از 
چنین  می دهد  نشان  تایمز  ساندی  سوی 
انتقال هایی که در جریان آن نفت از یک کشتی 
روسیه به کشتی دیگری از یک کشور بی طرف 

منتقل می شود افزایش پیدا کرده است.
بر اساس گزارش بیزنس اینسایدر، اتحادیه 
اروپا هفته گذشته با ممنوعیت ۹۰ درصد واردات 
نفت از روسیه تا پایان سال ۲۰۲۱ موافقت کرد. 
اتحادیه اروپا ظاهرا طرح متوقف کردن حمل 
نفت روسیه توسط کشتیهای اتحادیه اروپا به 
خارج از این منطقه مانند چین و هند را لغو کرد. 

وزیر امور خارجه روسیه:
فروش نفت روسیه در 

حال افزایش است
وزیر امور خارجه روسیه اعلام کرد که این 
کشور بازارهای فروش جایگزین دارد و فروش 

محموله های نفتی اش در حال افزایش است.
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه به 
تازگی اعلام کرد که تحریم های غرب هیچ 
تأثیری بر صادرات نفت خام این کشور نخواهد 
داشت و جهشی قابل توجه در سود حاصل از 
فروش انرژی در سال جاری میلادی نصیب 
مسکو خواهد شد. وی افزود: با توجه به سطح 
قیمتی که در نتیجه سیاست های غرب ایجاد 

شده است، ما هیچ ضرر بودجه ای نداشته ایم.
وزیر امور خارجه روسیه ادامه داد: امسال ما 
سود قابل توجهی از محل صادرات منابع انرژی 
نصیب روسیه می شود. سران کشورهای عضو 
اتحادیه اروپا به تازگی در نشستی توافق کردند 
۹۰ درصد واردات نفت از روسیه را تا پایان سال  
جاری میلادی کاهش دهند، اما در این توافق 
معافیت هایی برای مجارستان - کشوری محصور 
در خشکی که به شدت به دریافت نفت خام با 
خط لوله از روسیه متکی است و دیگر کشورهایی 
که نگران تأثیر اقتصادی این تحریم هستند، در 

نظر گرفته شده است.

اتصال ۴۴ روستای دیگر 
استان فارس به شبکه 

گاز کشور
آیین عملیات کلنگ زنی و بهره برداری از 
پروژه های گازرسانی به شهرستان های نی ریز، 
بختگان و روستاهای توابع با حضور استاندار 
فارس، سرپرست شرکت گاز این استان و جمعی 
از مسئولان شهرستان برگزار شد. علی اکبر 
میدانشاهی، سرپرست شرکت گاز استان فارس 
از تلاش و عزم جدی دولت برای محرومیت زدایی 
در مناطق کم برخوردار خبر داد و گفت: پروژه های 
به  فارس  استان  به ۴۴ روستای  گازرسانی 
اجرایی  عملیات  آغاز  و  رسید  بهره برداری 
گازرسانی به ۲۴ روستا در پهنه استان کلید خورد. 
وی اعتبار این طرح ها را ۵۲۰ میلیارد تومان اعلام 
کرد و افزود: با بهره برداری از این پروژه ها بیش از 
۱۴ هزار خانواده زیر پوشش شبکه گازرسانی قرار 
می گیرند. سرپرست شرکت گاز استان فارس بر 
اهمیت اجرایی سازی شعار سال تأکید و تصریح 
کرد: حمایت از صنایع به منظور اشتغال زایی و 
رونق تولید و محرومیت زدایی ضروری است و 
برای آن عملیات اجرایی گازرسانی روستایی به 
شهرستان های نی ریز و بختگان آغاز شده و پس 
از تکمیل این پروژه ها، ۲۰ روستا و دو شهرک 
صنعتی به شبکه گازرسانی استان می پیوندند. به 
گفته میدانشاهی، اعتبار این پروژه ها ۱۵۶ 
میلیارد تومان است و با بهره برداری از آنها بیش 
از ۱۶۵۰ خانوار زیر پوشش شبکه گازرسانی قرار 

می گیرند.

خبـــر شهرستان

با وجود ذخیره 2۶ میلیارد و ۷00 میلیون مترمکعبی آب در سدهای کشور، 
درحال حاضر حدود 5۳ درصد ظرفیت مخازن سدهای کشور پرُ و حدود ۴۷ 

درصد این ظرفیت خالی است.
آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشور نشان می دهد، با سپری شدن 258 
روز از سال آبی، تا 1۷ خردادماه )سال آبی 1۴01-1۴00( میزان کل حجم آب در 
مخازن سدهای کشور حدود 2۶.۷0 میلیارد مترمکعب رسیده که نسبت به مدت 

مشابه سال آبی گذشته بیانگر5 درصد کاهش است.

با وجود ذخیره 2۶ میلیارد و ۷00 میلیون مترمکعبی آب در سدهای کشور، 
درحال حاضر حدود 5۳ درصد ظرفیت مخازن سدهای کشور پرُ و حدود ۴۷ 

درصد این ظرفیت خالی است.
فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور در این خصوص 
اظهار کرد: بررسی وضعیت ورودی سدهای کشور نشان می دهد که ورودی به 
مخازن در سال آبی جاری 2۶.۴9 میلیاردمترمکعب رسیده که نسبت به مدت 

مشابه سال آبی گذشته ۳ درصد افزایش نشان می دهد.

 وی افزود: میزان پرشدگی سد زاینده رود در استان اصفهان،  سدهای استان 
تهران، سدهای استان خوزستان و سدهای حوضه آبریزدریاچه ارومیه در 
شرایط فعلی به ترتیب حدود 28 درصد ، ۳۳ درصد ، 5۷.۷ درصد و ۷2 درصد 

است.
مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور خاطرنشان کرد:  با توجه به برنامه 
ریزی صورت گرفته برای عبور بدون تنش از فصل گرمای پیش رو، رعایت الگوی 

بهینه مصرف از سوی مردم عزیز، بسیار کمک کننده خواهد بود. 

کاهش ۵ درصدی ذخایر آب سدها

 رئیس مرکز بهداشت غرب اهواز با بیان اینکه اسهال 
ویروسی می تواند همه سنین را مبتلا کند گفت: موارد 
ابتلا به اسهال ویروسی در اهواز افزایش داشته اما 

طغیانی از موارد این بیماری نداریم.
شایسته شمی پور در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
یکی از ویروس هایی که اکنون با علائم اسهال ویروسی 
شایع شده، نورو ویروس است؛ ابتلا به نورو ویروس با 
علائم ضعف، بی حالی، بدن درد و تب بروز پیدا می کند 
به گونه ای که گاه فکر می کنیم بیمار به کووید – ۱۹ 
مبتلا شده است اما زمانی که بروز اسهال و استفراغ 

نشان دهنده این بیماری ویروسی است.
وی افزود: با توجه به اینکه در فصل گرما فضای 
مناسب تکثیر ویروس وجود دارد، هر سال با التور یا 
سایر بیماری های ویروسی مانند نورو ویروس که 

امسال شایع شده، مواجه می شویم.
رئیس مرکز بهداشت غرب اهواز با بیان اینکه اسهال 
ویروسی می تواند همه سنین را مبتلا کند گفت: با توجه 
به اینکه در فصل گرما قرار داریم و شرایط نگهداری 
موارد غذایی تغییر کرده و با کاهش موارد ابتلا به کرونا 
رعایت نکات بهداشتی نیز کمتر شده است، این عوامل 
موجب شده موارد ابتلا به اسهال ویروسی در اهواز 
افزایش داشته باشد اما طغیانی از موارد این بیماری 

نداریم.
شمی پور با اشاره به راه های پیشگیری از ابتلا به 
اسهال ویروسی بیان کرد: در این شرایط، رعایت 
بهداشت، شست وشوی دست ها به ویژه قبل از مصرف 

غذا، شست وشو و ضدعفونی کردن صحیح میوه و 
سبزیجات، دست ندادن و پرهیز از مصرف غذای بیرون 
از منزل از راه های پیشگیری از ابتلا به این بیماری 

هستند.

وی افزود: عمدتا ابتلا به این ویروس از طریق مصرف 
غذاهای بیرون از منزل بروز پیدا می کند زیرا ممکن 
است این غذاها در دمای مناسب نگهداری نشوند یا در 

فاصله خرید تا مصرف، دما مناسب نباشد.

کرد:  بیان  اهواز  غرب  بهداشت  مرکز  رئیس 
اسهال های ویروسی نیازی به مصرف آنتی بیوتیک 
ندارند و باید از مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک 

خودداری شود.

وی افزود: برای درمان اسهال ویروسی علامت 
درمانی انجام می شود به طور مثال تهوع درمان می شود 
تا بیمار بتواند مایعات مصرف کند. بهترین درمان 
اسهال ویروسی استراحت کافی و مصرف مایعات است.

شمی پور ادامه داد: مشاهده می شود زمانی که تهوع 
بیمار را درمان می کنیم بیمار به محض اینکه بهتر 
می شود غذا مصرف می کند در حالی که باید رژیم 
غذایی به مدت ۲۴ ساعت رعایت شود. برای درمان 
 ،ORS اسهال ویروسی مصرف کته با ماست، داروی
دوغ های خانگی نه گازدار، میوه و نبات داغ مصرف 
شود؛ مصرف غذاهای دیگر موجب می شود محیط 
برای ماندگاری و تحریک تکثیر ویروس در بدن فراهم 

شود.
رئیس مرکز بهداشت غرب اهواز گفت: توصیه 
می شود مردم از مصرف داروهای متوقف کننده 
اسهال مانند دیفنوکسیلات پرهیز کنند؛ هر چند 
این داروها حرکات روده را کاهش می دهند و در 
حالت اورژانسی اسهال را کنترل می کنند اما با قطع 
دارو، مجددا اسهال برمی گردد زیرا مصرف دارو به 
دلیل کاهش حرکات روده اسهال را کاهش می دهد 
نه به دلیل از بین بردن عامل بیماری. داروهای کُند 
کننده حرکات دستگاه گوارش تنها برای مسافران 
تجویز می شود و این بیماران پس از برگشت به محل 
زندگی خود باید مصرف این داروها را قطع کنند و 
۲۴ ساعت کنترل رژیم غذایی، استراحت و مصرف 

مایعات را انجام دهند

رئیس مرکز بهداشت غرب اهواز خبر داد

افزایش موارد ابتلا به اسهال ویروسی

رئیس اداره حفاظت محیط زیست باغملک با اشاره به کشف لاشه 
یک پلنگ در منطقه تنگاب منگار این شهرستان گفت: هیچ منطقه ای 
از جنگل ها و مراتع شهرستان باغملک جزو مناطق چهارگانه تحت 

مدیریت سازمان حفاظت محیط زیست استان خوزستان نیستند.
سید سعید موسوی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اهمیت حفظ 
گونه های شاخص جانوری اظهار کرد: زیستگاه های باغملک با دارا 
بودن جنگل هایی به وسعت حدود ۸۲ هزار هکتار و مراتعی به وسعت 
حدود ۹۰ هزار هکتار، از اهمیت بالایی برخوردارند؛ این جنگل ها و 
مراتع محل زندگی جانورانی مانند گونه شاخص پلنگ و خرس قهوه ای 
که از گوشتخواران بزرگ اند و همچنین پستاندارانی مانند کفتار و گرگ 
هستند.   وی افزود: انواع گنجشک سانان، پرندگان شکاری مانند انواع 
عقاب سانان و شاهین سانان و کبک و تیهو نیز از گونه های پرندگان این 

منطقه هستند.
موسوی با بیان اینکه پوشش گیاهی غالب مناطق جنگلی باغملک 
درختان بلوط است، گفت: هیچ منطقه ای از جنگل ها و مراتع باغملک 
جزو مناطق چهارگانه تحت مدیریت سازمان حفاظت محیط زیست 
استان خوزستان یعنی منطقه حفاظت شده، آثار طبیعی و ملی، 
پناهگاه حیات وحش و پارک ملی نیست و بنابراین جزو مناطق آزاد 
به حساب می آیند. مدیریت این مناطق با اداره حفاظت محیط زیست 

نیست.

وی افزود: در حالی که در شهرستان های همجوار مانند ایذه، منطقه 
حفاظت شده شالو و منگشت و در نزدیکی مسجدسلیمان نیز منطقه 
حفاظت شده شیمبار وجود دارد که ثبت شده اند و تحت مدیریت 

سازمان حفاظت محیط زیست خوزستان قرار دارند.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست باغملک گفت: در تلاش هستیم 
به علت اهمیت وجود گونه های شاخص در شهرستان باغملک، یک 
منطقه حفاظت شده ثبت کنیم؛ باغملک پتانسیل داشتن منطقه 
حفاظت شده را دارد و در این خصوص از سال های گذشته مطالعات 

اولیه  انجام شده و این امر در حال بررسی است.
وی افزود: پلنگ و خرس قهوه ای با توجه به کاهش جمعیتی که در 
کل کشور داشته اند، از گونه های ارزشمند و حمایت شده محسوب 
می شوند. اگر مواردی از شکار در منطقه مشاهده شود برخورد جدی 
و قضایی با شکارچیان انجام می شود و در همین خصوص نیز در سال 
گذشته حداقل چندین مورد پرونده شکار و صید در باغملک تشکیل 
شد که به دستگاه قضایی معرفی شدند و سرانجام به رای محکومیت 

رسیدند.
موسوی گفت: شکار گونه های حمایت شده مثل پلنگ و خرس 
قهوه ای علاوه بر جریمه سنگین، می تواند با محکومیت حبس نیز 
همراه شود. برای مثال، جریمه از بین بردن و شکار یک قلاده پلنگ 
حدود ۱۲۰ میلیون تومان است و در صورت محکومیت قضایی، قاضی 

ممکن است علاوه بر جریمه شخص برای متخلف، حبس نیز در نظر 
بگیرد. وی افزود: بیشترین موارد شکار خرس قهوه ای و پلنگ، توسط 
دامداران انجام می شود. دامداران این منطقه با شروع فصل بهار به 

مناطق ییلاقی همچون منطقه گندمکار، دامنه کوه منگشت و منطقه 
امامزاده عبدالله سفر می کنند که این مناطق ییلاقی، محل زندگی 

پلنگ و خرس قهوه ای نیز هستند.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان:

مرگ پلنگ باغملک احتمالا کار دامداران بوده است 

این فعال محیط زیستی تصریح کرد: کاهش بارش 
ها از یک طرف و برداشت بی رویه از منابع آبی 
زیرزمینی، کم شدن آب های در دسترس و مهاجرت 
را در پی دارد و این موضوعی است که زنگ خطر را 
برای مسئولین کشوری و استانی به صدا در می آورد.

هوا، خاک، آب، گونه  های گیاهی و جانوری و به 
 طور کلی هر آنچه که کره زمین را به محیطی برای 
زیستن مبدل کرده در نتیجه ی فعالیت  های صنعتی 
دچار چالش  ها و تغییراتی شده که اگر مورد بازبینی 
و اصلاح قرار نگیرد حیات بشریت را مورد خطر قرار 
می  دهد و رفع این چالش  ها شرط حفظ حیات بشر 
در کره زمین است. طبیعت و انسان به گونه ای خاص 
در ارتباط و وابسته به هم هستند  اما انسان ها با این 
تصور غلط که طبیعت همواره  آنگونه که هست باقی 
خواهد ماند با بی توجهی به زندگی خود ادامه می 
دهند تغییرات اقلیمی که ناشی از بهره گیری های 
نادرست و بیش از اندازه انسان از طبیعت است 
آسیب های بسیاری را برای محیط زیست به دنبال 
داشته و در واقع به شیوه های گوناگون بر جوامع تأثیر 
می گذارد به عنوان مثال خشکسالی، کاهش سطح 
بارندگی ها، گرد و غبار، گرم شدن کره زمین و انقراض 
برخی از گونه های گیاهی و حیوانی بخشی از اثرات 
تغییرات اقلیمی است. جوامع بشری برای کاهش 

اثرات مخرب تغییرات اقلیمی باید تلاش کنند سازگار 
با محیط زیست زندگی کنند، مصرف بیش از حد 
انرژی، آب و کالاهایی که تولید آن ها منابع بسیاری 
از طبیعت را لازم دارند و همچنین عدم تفکیک زباله 
ها و جمع آوری درست زباله ها گوشه ای از اقداماتی 
است که سازگاری با محیط زیست را تهدید می کند 
و در این بین نقش مسئولین برای سازگاری پایدار با 
محیط زیست بسیار پر رنگ است. هفته محیط 
زیست بهانه ای شد تا در خصوص مبلمان شهری و 
فضای سبز  و مدیریت تغییرات اقلیمی متناسب با به 
گفت و گو با مجتبی گل سرخ فعال محیط زیستی و 
عضو هیئت مدیره انجمن حریم سبز وطن بپردازیم. 
گل سرخ عنوان کرد: روز و هفته محیط زیست فرصت 
مناسبی است برای آگاهی مردم و توجه دادن 
مسئولین به اجرای قوانین محیط زیستی و به ویژه 
توجه بیشتر آن ها به تغییرات اقلیمی که به وجود آمده 
است. وی با اشاره به اقداماتی که بایستی مسئولین 
برای حفظ محیط زیست، گونه های زیستی جانوران، 
گیاهان و حتی خاک که ظاهراً یک موجود زنده 
نیست انجام دهند، ادامه داد: این روز ها شاهد اثرات 
تغییرات اقلیمی در کشورمان و به ویژه در استان قم 
هستیم، روز های پی در پی با گرد و غبار و طوفان های 
مخرب و آسیب زننده به کشاورزی، باغداری، فضای 

سبز، ساختمان ها و خودرو ها.
گل سرخ بیان کرد: با تغییرات اقلیمی، ما شاهد 
کاهش بارندگی، افزایش دما و افزایش روزهای گرد 

و غباری و آکنده از ریزگرد ها هستیم.
وی تصریح کرد: کاهش بارش ها از یک طرف و  
برداشت بی رویه از منابع آبی زیرزمینی، کم شدن 
آب های در دسترس و مهاجرت را در پی دارد و این 
موضوعی است که زنگ خطر را برای مسئولین 
کشوری و استانی به صدا در می آورد. این فعال محیط 
زیستی ابراز کرد: مسئولین استانی باید به این مسئله 
توجه کنند که گسترش بی رویه شهرک های صنعتی 
و مجوز به صنایع آب بر مناسب اقلیم خشک قم نیست 
و در شهرک های موجود مثل شهرک شکوهیه هم 
می باید از تصفیه پساب ها استفاده کنند. گل سرخ با 
تاکید بر اینکه استفاده از شیوه های نوین آبیاری، 
کشت و زرع گلخانه ای و هیدروپونیک می تواند تا 
اندازه ای تنش آبی را در قم کاهش دهد، افزود: کشت 
و زرع گلخانه ای و هیدروپونیک می تواند از یک طرف 
مصرف آب برای محصولات کشاورزی را تا بیش از 
نود درصد کاهش دهد و از طرف دیگر کشاورزان 
درآمد بیشتری کسب می کنند؛ به منظور اجرای 
چنین پروژه هایی، شرکت های دانش بنیان می 

توانند نقش مهم و فعالی ایفا کنند. 

تنش آبی جدی ترین عامل تشدید چالش های محیط زیستی
عضو هیئت مدیره نظام صنفی کشاورزان اصفهان:

 عضو هیئت مدیره نظام صنفی کشاورزان 
اصفهان با بیان اینکه امسال کشاورزان شرق اصفهان 
تنها بخشی از حقابه خود را دریافت کردند، گفت: از 
هفته آینده برداشت گندم و گلرنگ در منطقه شرق 
اصفهان انجام می شود. حسین وحیدا در گفت وگو 
با ایسنا، درباره وضعیت کشت کشاورزان اصفهان 
بعد از تحویل آخرین نوبت حقابه خود، اظهار کرد: 
بامداد ۱۴ خردادماه جریان زاینده رود در پنجمین 

نوبت دریافت حقابه شان، بسته شد.
وی افزود: با شرایط سد زاینده رود در بهمن ماه 
که ۱۶۷ میلیون مترمکعب بود کشاورزان نخستین 
دوره حقابه خود را دریافت کردند و اگرچه در 
سومین نوبت دریافت حقابه ده روزه خود با تنش 
آبی مواجه بودند، بااین وجود امسال کشاورزان شرق 
اصفهان کشت کردند. عضو هیئت مدیره نظام 
صنفی کشاورزان اصفهان افزود: متاسفانه امسال 
وضعیت هوا مناسب نبود و به علت بادسالی و وزش 
گردوغبار شاهد آسیب به کشت بودیم، بااین وجود 
کشاورزان شرق اصفهان نسبت به سال گذشته 
رضایت دارند، اما باید توجه داشت که امسال 
کشاورزان شرق اصفهان تنها بخشی از حقابه خود 
را دریافت کردند. وی در پاسخ به این سوال که گفته 
شده کشت گلرنگ نیاز به یک نوبت دیگر آب نیاز 

دارد، گفت: اگرچه این کشت به آب نیاز دارد، اما 
شرایط این گونه نیست که بتوان تحویل حقابه 
دیگری برای این کشت داشت و باید در انتظار به ثمر 

رسیدن کشت گلرنگ هستیم.
وحیدا با بیان اینکه زمانی زاینده رود در طول 
سال جاری و بعدازآن فصلی جریان داشت و 
کشاورزان شرق اصفهان برای کشت گندم خود ۲۸ 
روز آب می گرفتند، افزود: متاسفانه زمان تحویل این 
آب کم کم کاهش به ۲۲ روز و امسال نیز نهایتاً به 
هشت روز برای کشت گندم رسید که در این شرایط 

نمی توان کشت صددرصدی محصول داشت.
وی با اشاره به اینکه امسال ۳۰ درصد اراضی 
شرق اصفهان کشت کردند که البته درصد کمی از 
این اراضی به دلیل بی آبی چرای دام شد و البته بقیه 
کشت به خوبی انجام شد، گفت: از هفته آینده 
برداشت گندم در منطقه شرق اصفهان انجام 
می شود و جهاد کشاورزی و تعاون روستایی باید با 
خرید تضمینی گندم، هزینه این محصول را به موقع 

به کشاورزان پرداخت کنند.
عضو هیئت مدیره نظام صنفی کشاورزان 
اصفهان همچنین ادامه داد: کشت جو نیز در حال 
برداشت است و برداشت کشت گلرنگ نیز از هفته 

آینده انجام می شود.

کشاورزان تنها بخشی از حقابه شان را گرفتند
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با وجود آنکه رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
در ابلاغیه ای به استانداران کشور خواستار برخورد با 
قاچاق کالا در سطح عرضه شده بود، اما با گذشت ۲ ماه 

از این ابلاغیه هنوز نتیجه آن مشخص نیست.
برخی از دستگاه های متولی مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز در طی سال های گذشته با رویکردی غیرکارآمد 
نتوانسته اند تأثیرگذاری مطلوبی در زمینه کشف و 
ضبط کالای قاچاق داشته باشند؛ این مسئله به خصوص 
در سطح عرضه قابل لمس است. عرضه عیان لوازم 
خارجی قاچاق در مغازه ها و همچنین فروش پوشاک 
قاچاق خارجی در بازار و فضای مجازی نشان دهنده 
عدم موفقیت ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در مسیر 

مبارزه با قاچاق کالا بوده است.
ضعف در برخورد، کشف و ضبط کالای قاچاق در 
کشور خود را در آمارهای متعدد و متشدد میزان گردش 
مالی کالای قاچاق نشان داده است به طوری که در 
سال های اخیر آمار دقیق و شفافی در زمینه میزان 
قاچاق وجود نداشته است. به طور مثال در حالی که 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز رقم سالانه قاچاق را رقمی 
در حدود ۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار اعلام کرده 
است اما مجلس برآورد خود را از این رقم در حدود ۲۵ 

میلیارد دلار دانسته است.
اکنون با شرایطی مواجه هستیم که با گذشت ۱۷ 
سال از تشکیل ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و ۸ سال 
از تصویب قانون آن، هنوز هم به عقیده کارشناسان و 
فعالان اقتصادی قانون مبارزه با قاچاق در عمل نتوانسته 

به نتیجه مطلوب خود نائل شود.

   وضعیت مبهم مبارزه با قاچاق در سال 1۴01
در سالهای اخیر برخورد سیستمی و استفاده از 
ابزارهای سامانه ای همچون شناسه کالا و سامانه جامع 
تجارت مورد توجه بیشتری قرار گرفته است و همین 
قضیه توانسته است اثرات شگرفی در زمینه کنترل 
قاچاق ایفا کند؛ اما مسئله قاچاق کالا هنوز هم یکی از 

بزرگترین معضلات اقتصاد ایران است.
با وجود آنکه در فروردین ماه سال جاری، علی 
مویدی، رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در 
ابلاغیه ای به استانداران کشور خواستار برخورد با قاچاق 
کالا در سطح عرضه شده بود، اما با گذشت ۲ ماه از این 
ابلاغیه مشخص نیست اقدامات دستگاه های متولی 

برخورد با قاچاق در سطح عرضه به چه میزان موفقیت 
آمیز بوده و اهداف تعیین شده، تحقق یافته است.
   نیاز فوری اصلاح قوانین ستاد مبارزه با 

قاچاق
سیدجواد حسینی کیا نایب رئیس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس با بیان اینکه ساختار سازمانی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیازمند اصلاح قوانین است، 
گفت: اکنون در این ستاد با انبوهی از قوانین و مقررات 
مواجه هستیم که به طور کلی ارزش جرم انگاری را از 

بین برده است.
وی با بیان اینکه ابتدا ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
خودش مسئول رسیدگی به ساختار ناکارآمد خود 

است، گفت: این ستاد باید با یک حرکت جهادی به 
سمت اصلاح ساختاری خود حرکت کند.

   کمیسیون صنایع از عملکرد ستاد راضی 
نیست

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با عنوان 
اینکه کمیسیون های صنایع و اقتصادی مجلس آمادگی 
کامل دارند تا با این ستاد برای اصلاح ساختار این 
سازمان و قوانین دست وپا گیر آن همکاری کنند، گفت: 
در مجموع کمیسیون صنایع و معادن از عملکرد کلی 

این ستاد رضایتمندی ندارد.
وی با اشاره به اینکه عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در دولت گذشته به شکل کارآمد و صحیحی 
نبوده است، گفت: رئیس جمهور مصمم است تا به 
وسیله کنترل هوشمند سامانه ای و با به کارگیری 
سامانه جامع تجارت، ورود قاچاق به کشور را به حداقل 

ممکن برساند.
   لزوم ایجاد تحول در ستاد مبارزه با قاچاق

حسینی کیا با عنوان اینکه دولت فعلی و شخص آقای 
رئیسی معتقد است که بانیان وضع موجود توانایی 
اصلاح امور را ندارند، خاطر نشان کرد: ناکارآمدی ستاد 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید به سرعت مرتفع شود.
وی با بیان اینکه تکمیل سامانه جامع تجارت کمک 
شایانی به کنترل هوشمند کالای قاچاق در مبادی 
ورودی و داخلی کشور خواهد کرد، گفت: تاکنون 
بسیاری از زیرسامانه های سامانه جامع تجارت تکمیل 
شده است و فقط برخی دستگاه ها برای اتصال باقی 

مانده است که به زودی متصل خواهد شد.

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
براساس مواد ۹۶ و ۱۱۱ قانون تامین اجتماعی هرگونه افزایشی در رقم 
سایر سطوح مزدی بازنشستگان باید بسان کارگران باشد و امسال باید این 

رقم تا ۳۸ درصد افزایش می یافت.
علی بابایی کارنامی اظهار داشت: براساس مواد ۹۶ و ۱۱۱ قانون تامین 
اجتماعی هرگونه افزایشی در رقم سایر سطوح مزدی بازنشستگان باید 

بسان کارگران باشد و امسال باید این رقم تا ۳۸ درصد افزایش می یافت.
وی گفت: هیات امنای تامین اجتماعی و شورای عالی کار سایر سطوح 
حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی را تا ۳۸ درصد افزایش داده و معلوم 
نیست که چرا این رقم در نهایت به ۱۰ درصد تقلیل یافته؛ دولت و نهادهای 

مرتبط باید جوابگوی اعمال و تصمیمات خود باشند.
نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار کرد؛ قانونگذار تصریح 
کرده مصوبات شورای عالی کار به تایید دولت برسد تا قابلیت اجرایی پیدا 
کند و نظر مثبت دولت در این خصوص می تواند به عنوان پشتوانه چنین 

تصمیمی مورد توجه باشد.
بابایی کارنامی با اشاره به تورم و گرانی های اخیر در کشور، افزایش ۵۷ 
درصدی حداقل حقوق کارگران و رشد ۳۸ درصدی سایر سطوح را التیامی 
بر الام کارگران می داند که فعلا بازنشستگان تامین اجتماعی در بحث سایر 

سطوح محروم مانده اند و البته باید استدلال دولت را هم شنید.
وی گفت: از مجموع بیش از ۴ میلیون بازنشسته تامین اجتماعی، حقوق 
تقریبا ۵/۲ میلیون نفرشان بین ۵/۱ تا ۲ میلیون تومان افزایش یافته و تا 
سقف ۶ میلیون تومان بالا رفته و آنانی که حقوق بازنشستگی شان بالای 

۱۰ میلیون تومان است، تا ۱۰ درصد افزایش حقوق داشته اند.
نماینده ساری و میاندورود در مجلس تصریح کرد: با وجود افزایش قابل 
توجه حقوق و سایر سطوح، این حقوق برای هزینه های سرسام آور کارگران 

و بازنشستگان کفایت نمی کند و معیشت این دو گروه مولد؛ به سختی 
صورت می گیرد.

او گفت: البته دولت در پی تحقق موضوع همگن سازی حقوق هاست و 
استدلالش این است که سایر سطوح بازنشستگان لشکری و کشوری تا ۱۰ 
درصد افزایش یافته و ما نمی توانیم درباره بازنشستگان سیاست یک بام و 
دو هوا را بازی کنیم و هدف این است که در بحث پرداختی ها نوعی وحدت 

رویه اجرایی شود.
او بار دیگر در واکنش اعتراضی بازنشستگان تامین اجتماعی به میزان 
سایر سطوح مزدی خود در سال ۱۴۰۱ گفت: پس از تعطیلات مجلس؛ 
میزبان دولت و تشکل های مربوطه خواهیم بود و استدلال های دولت را در 

این خصوص بررسی خواهیم کرد.
بابایی کارنامی راجع به وضعیت استخدامی شاغلان شهرداری ساری 
هم گفت: برابر قانون تمام کارگران شاغل در شهرداری ها و نهادها و 
دستگاه های دولتی باید تبدیل وضعیت شده و به استخدام رسمی در بیایند 
اما در جاهایی مثل شهرداری ساری که به حد کافی پست استخدامی در 
بخش کارمندی ندارند؛ مقرر شده به صورت کارگران دائمی استخدام شوند.

وی گفت: هیچ نهاد و سازمان دولتی حق بهره کشی از کارگران و شاغلان 
خود را ندارند و سازمان استخدامی و اداری ناظر برحسن اجرای قانون است

سرپرست هیات کارگری جمهوری اسلامی ایران در سازمان بین المللی کار )lLO( گفت: 
ابعاد بین المللی آثار کرونا بر دنیای کار بررسی شد.

»سید محمد یاراحمدیان« در نشست مجمع عمومی یک صد و دهمین اجلاس بین المللی 
کار )ILO(، بیان کرد:  بحران کرونا آثار زیان باری بر دنیای کار داشته که مهم ترین آن تشدید 

فقر، بی عدالتی و بیکاری ناشی از بین رفتن چند ده میلیون شغل بوده است.
وی افزود: گزارش های سازمان بین المللی کار نشان می دهد که خسارات وارده به کشورهای 

در حال توسعه و دارای درآمد متوسط به پایین، بسیار شدیدتر بوده است.
یاراحمدیان تصریح کرد: این کشورها در مرحله همه گیری کرونا به دلیل اقتصاد غیررسمی 

غالب، پوشش ناکافی تأمین سلامت و توسعه نامناسب در زیرساخت های نظام سلامت، صدمات 
اجتماعی و اقتصادی بیشتری را تجربه کردند.

وی گفت: در آغاز پاندمی کرونا در کشور ایران به  دلیل تحریم های دارویی قدرت های بزرگ 
اما غیرمسوول، چند ده هزار کارگر جان خود را از دست دادند، ولی با همت دانشمندان و 
نخبگان، واکسن مناسب تولید و پس از واکسیناسیون بیش از هشتاد درصدی، طوفان بیماری 

کرونا فروکش و بحران مهار شد.
رییس مجمع عالی نمایندگان کارگری تاکید کرد: پاندمی کرونا نشان داد امنیت و سلامت 

تک تک انسان ها به هم وابسته است.

جزئیات سانحه ریلی 
مشهد - یزد 

معاون مسافری شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران درباره جزئیات و علت بروز 
سانحه خروج قطار مسافربری مشهد – یزد 
اعلام کرد: بر اساس اطلاعات اولیه به دست 
آمده برخورد قطار با بیل مکانیکی در مسیر 

باعث بروز این سانحه شده است.
ساعاتی پیش خبری درباره خروج قطار 
مسافربری طبس – یزد منتشر شد که بر 
اساس آخرین گزارش های اورژانس کشور 
تاکنون ۵۰ مصدوم و ۱۰ کشته بر جای 

گذاشته است.
معاون مسافری   – میرحسن موسوی 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران –، در 
این باره اظهار کرد: سه شنبه شب ساعت 
۱۹:۲۰ قطار مسافری مشهد – یزد حرکت 
خود را با ۳۴۸ مسافر آغاز می کند و صبح روز 
چهارشنبه در ساعت ۵ و ۳۰ دقیقه این قطار 
با شماره ۶۸۱ در بلاک عباس آباد – ریزو دچار 

سانحه می شود.
وی ادامه داد: بر اساس اطلاعات اولیه به 
دست آمده پنج واگن مسافری این قطار با بیل 
خارج  ریل  از  و  کرده  برخورد  مکانیکی 

می شوند.
معاون مسافری شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران در پاسخ به سوالی مبنی بر 
این که چرا بیل مکانیکی داخل خط ریلی 
وجود داشته است؟ گفت: بیل مکانیکی در 
کنار خط ریلی بوده و هم اکنون رئیس 
کمیسیون عالی سوانح به محل اعزام شده تا 
به دقت این حادثه را بررسی کند و به محض 
مشخص شدن علت اصلی این حادثه، آن را 
اطلاع رسانی خواهیم کرد، اما آنچه تاکنون 
مشخص است این است که ۵ واگن از ۱۰ 
واگن این قطار مسافری از ریل خارج شده اند 
که یکی از آنها بیشترین آسیب را دیده است.

به گفته وی همه مسافران این قطار که در 
محل حادثه بودند با قطار فوق العاده در حال 
انتقال به طبس هستند که از آنجا با اتوبوس 
به مقصد خود یعنی یزد حرکت خواهند کرد.

سفرهای زمینی و 
هوایی اربعین چگونه 

انجام می شود؟
در حالی که ماه ها تا روز اربعین باقی  مانده 
است، به گفته معاون حمل و نقل وزیر راه 
قرارگاه اربعین راه اندازی شده و پروازهای 

چارتری در این ایام ممنوع است.
فرا  ماه  شهریور  اواخر   ۱۴۰۱ اربعین 
می رسد و در این ایام مانند هر سال ظرفیت 
حداکثری بخش حمل و نقل برای جابه جایی 
زائران به نجف و کربلا مورد استفاده قرار 

می گیرد.
شهریار افندی زاده - معاون حمل و نقل 
وزارت راه و شهرسازی- از تشکیل قرارگاه 
نقل  و  برای حمل  برنامه ریزی  و  اربعین 
جاده ای، ریلی و هوایی خبر داد و گفت: با توجه 
به پیش بینی های انجام شده و افزایش قابل 
توجه مسافران نسبت به سال های گذشته بعد 
از پایان یافتن دوران محدودیت ناشی از 
بیماری کرونا و تقارن زمانی ایام اربعین با اوج 
سفرهای تابستانی، وظیفه پاسخگویی به 
سفرهای داخلی نیز در کنار سفرهای اربعین 

وجود دارد.
بر  راه آهن،  علاوه  شرکت  افزود:  وی 
افزایش  و  فوق العاده  قطارهای  راه اندازی 
ظرفیت صندلی و ریل باس، نسبت به عدم 
پیش فروش ۱۰۰در صدی بلیت های قطار به 
منظور افزایش پاسخ دهی به تقاضای سفر 
زائران به ویژه در هنگام برگشت مسافران اقدام 
کند. افندی زاده ادامه داد: با توجه به اینکه 
حمل ونقل هوایی از حساسیت اجتماعی 
بیشتری در مقایسه با سایر شیوه ها برخوردار 
است، تعیین سقف نرخ بلیت به مقصد عراق 
و قابلیت استرداد آن در راستای اجرای دستور 
وزیر مد نظر قرار بگیرد و سازمان هواپیمایی 
ضمن نظارت بر عملکرد شرکت های مربوطه 
در رعایت قیمت تعیین شده در فروش بلیت، 
مکلف به ممانعت  از برقراری پروازهای چارتر 

است.
رییس کمیته حمل ونقل و سوخت ستاد 
مرکزی اربعین با بیان اینکه هماهنگی های 
پالایش  و  پخش  ملی  شرکت  با  لازم 
فرآورده های نفتی در تامین سوخت ناوگان 
در حال انجام است، گفت: با هدف هماهنگی 
برنامه ها و اقدامات، دوره زمانی ایام اربعین ۱۶ 
شهریور )۱۰ صفر( تا ۳۱ شهریور )۲۵ صفر( 

تعیین شده است.
معاونت  –سرپرست  خوشخو  حسن 
هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 
کشوری – نیز در این باره گفت: در حال حاضر 
۱۵۰ پرواز درهفته از کشور به عتبات برقرار 
است و از تمام شهرهایی که درخواست باشد 
و زائر وجود داشته باشد پرواز برقرار می شود. 
همچنین با توجه به اینکه در ایام اربعین  پیک 
یک هفته ای داریم قطعا تمهیدات لازم انجام 

خواهد شد.

نماینده مجلس:
افزایش حقوق 

بازنشستگان تامین 
اجتماعی اقدامی در 
جهت بهبود معیشت 

است
نماینده مردم قصر شیرین در مجلس شورای 
اسلامی در مورد افزایش ۵۷ درصدی حداقل 
حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی، گفت: این 
اقدام خوب دولت سیزدهم تحولی در راستای 
ارتقای معیشت و سطح رضایتمندی بازنشستگان 

است.
»شهریار حیدری« در مورد افزایش ۵۷ 
درصدی حقوق حداقل بگیران بازنشسته تامین 
اجتماعی، اظهار داشت: بازنشستگان سال هاست 

که این مطالبه بحق را از مسوولان داشتند.
وی ابراز امیدواری کرد که این گونه اقدامات 
مثبت در سایر حوزه ها نیز استمرار داشته و 
بازنشستگانی که تا پیش ازاین احساس می کردند 

صدایشان به جایی نمی رسد را خشنود سازد.
این نماینده مردم در مجلس، تاکید کرد: این 
اقدام خوب دولت سیزدهم تحولی در راستای 
ارتقای معیشت و سطح رضایتمندی بازنشستگان 

است.
از  با مصوبه دولت، یکی  حیدری گفت: 
مشکلات چند ساله یعنی پایین بودن میزان 
افزایش حقوق به نسبت نرخ تورم را حل شده که 

این موضوع جای تشکر و قدردانی دارد.
دولت، بر اساس مواد ۹۶ و ۱۱۱ قانون تامین 
اجتماعی، افزایش مستمری بگیران سازمان 
تامین اجتماعی هرسال به تصویب هیات وزیران 
دریافتی  حداقل  به نحوی که  می رسد، 
مستمری بگیران از حداقل حقوق مصوب همان 

سال کارگران کمتر نباشد.
براساس مصوبه شورای عالی کار مورخ 
۱۴۰۰.۱۲.۱۹ حداقل دریافتی کارگران برای 
سال ۱۴۰۱ به مبلغ ۵.۵۸۰.۰۰۰ تومان در ماه 

رسید.
بر اساس مصوبه هیات وزیران در خصوص 
حداقل حقوق بازنشستگان، از کار افتادگان و 
مجموع مستمری بازماندگان سازمان تامین 
اجتماعی که به موجب قوانینی ازجمله مواد ۹۶ و 
۱۱۱ قانون تامین اجتماعی نباید از حداقل مزد 
کارگری کمتر باشد، با رعایت قوانین مربوط و 
لحاظ مصوبه شورای عالی کار، میزان دریافتی 
آنان معادل حداقل حقوق و دستمزد کارگران 
شاغل تعیین و با افزایش ۴/۵۷ درصدی همراه 
خواهد بود، به نحوی که از ۵.۵۸۰.۰۰۰ تومان 
کمتر نباشد. در خصوص مستمری از کارافتادگان 
جزئی و سایر افرادی که مستمری آنان به نسبت 
سنوات پرداخت حق بیمه برقرار شده است به 
همان نسبت و مبتنی بر مصوبه فوق افزایش 
خواهد یافت. همچنین با توجه به حکم قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ )مصوب مجلس شورای 
اسلامی( در خصوص صندوق های مختلف 
بازنشستگی )مبنی بر رشد ۱۰ درصدی حقوق 
بازنشستگان( و در راستای هماهنگ سازی 
صندوق های  کلیه  در  حقوق  پرداخت 
بازنشستگی، برای این دسته از مشمولان که 
دارای دریافتی بیش از حداقل باشند، افزایش ۱۰ 
درصدی اعمال می شود. به منظور کمک به 
معیشت مستمری بگیران بالاتر از حداقل، علاوه 
بر ده درصد مذکور، مبلغ ۶۵۰ هزار تومان )تا 
سقف دریافتی ماهانه ده میلیون تومان( به صورت 

ماهانه پرداخت خواهد شد.

سخنگوی گمرک:
تجارت غیرنفتی ۹ ماهه 

دولت سیزدهم ۸۴ 
میلیارد دلار شد

سخنگوی گمرک گفت: تجارت خارجی غیر 
نفتی کشور در ۹ ماهه دولت سیزدهم با ۱۲۷ 
میلیون تن کالا به حدود ۸۴ میلیارد دلار رسید.

سید روح الله لطیفی، سخنگوی گمرک در 
خصوص کارنامه تجارت خارجی کشور در دولت 
پایان  تا   ۱۴۰۰ شهریور  اول  )از  سیزدهم 
اردیبهشت ۱۴۰۱( اظهار داشت: از اول شهریور 
سال ۱۴۰۰و استقرار دولت سیزدهم تا پایان 
اردیبهشت امسال تجارت غیر نفتی کشور به ۱۲۶ 
میلیون و ۸۷۷ هزار تن کالا و به ۸۳ میلیارد و ۹۷۱ 
میلیون دلار رسیده که نسبت به مدت مشابه در 
دولت دوازدهم ۸ درصد در وزن و ۳۶ درصد در 

ارزش افزایش داشته است.
وی افزود: سهم صادرات ۹ ماهه در دولت 
سیزدهم از مجموع تجارت ۱۲۷ میلیون تنی، ۹۴ 
میلیون و ۳۱۵ هزار تن کالا به ارزش ۳۹ میلیارد 
و ۴۷۴ میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه 
۳ درصد در وزن و ۳۱ درصد در ارزش رشد داشته 
است. لطیفی در خصوص میزان واردات در دولت 
سیزدهم گفت: میزان واردات در ۹ ماه اخیر ۳۲ 
میلیون و ۵۶۲ هزار تن کالا بود که عمده آن 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و نهاده های تولید 
بودند که ارزش این میزان کالای وارده ۴۴ میلیارد 
و ۴۹۷ میلیون دلار بود که نسبت به مدت مشابه 
در دولت دوازدهم ۲۹ درصد در وزن و ۴۱ درصد 

در ارزش با رشد همراه بوده است.

ابعاد جهانی آثار کرونا بر دنیای کار در اجلاس بین المللی کار بررسی شد

طرح برخورد با قاچاق کالا متوقف شده است؟

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی:

فروش کالای قاچاق در کشور

مبنای تصمیم گیری حقوق بازنشستگان مواد ۹۶ و ۱۱۱ قانون تأمین اجتماعی است

دریچهنگـــــــــاه صنعت و خودرو

خاندوزی خبر داد؛

وزیر امور اقتصادی و دارایی از دستور رئیس 
جمهور برای طراحی بسته کنترل تورم برای ۹ ماه 
پایانی سال ۱۴۰۱ خبر داد. به گزارش ایسنا، احسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در حاشیه 
جلسه هیات وزیران، در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به پرسشی درباره زمان اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی در کشور گفت: از ابتدا تصمیم ستاد 
اقتصادی دولت این بوده که تا زمانی که اجرای 
آزمایشی کالابرگ قطعی و نتایج آن محرز نشده ما 
تعمیم آن برای کل کشور و اجرای رسمی آن را کلید 
نزنیم. وی افزود: الان در برخی استان ها سرعت 
پیشرفت کار است و ایراداتی وجود داشته که در 
برخی استان ها که ناچار شدیم به لحاظ فنی برخی 
از نقاط طرح را اصلاح کنیم. هر زمان که اجرای 
آزمایشی طرح به خاتمه رسید ما می توانیم طرحی 

با کمترین ایراد و اشکال را برای کشور اجرا کنیم.
وی همچنین درباره تعیین تکلیف وضعیت 
جاماندگان از دریافت یارانه اظهار کرد: با دستور 
رییس جمهور تمام کسانی که مشمول دریافت 
یارانه نشده بودند اما خود را مستحق دریافت یارانه 
می دانستند و به سایت اعلام شده مراجعه کردند، 
یارانه بصورت علی الحساب به حساب آنها واریز شده 
است؛ اگر گروهی هستند که  مرحله مراجعه به 

سایت را طی کردند اما هنوز واریزی به حساب آنها 
واریز نشده حتماً مراجعه کنند چراکه این اتفاق باید 

تا آخر اردیبهشت می افتاد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: به جهت 
حساب های  آمیختگی  درهم  دچار  ما  اینکه 
اقتصادی هستیم و بسیاری از کسانی که در 
حوزه های شغلی فعال هستند از حساب های شغلی 
خود برای کار استفاده می کنند و همچنین درباره 
صندوق های خانگی و واریزی های مربوط به شارژ 
ساختمان، ممکن است اینگونه نشان داده شود که 
حساب های بانکی بیش از اندازه تعیین شده برای 
دریافت یارانه کارکرد داشته اند در حالی که این به 
معنای درآمد بیشتر نیست بنابراین اعتراض 
بسیاری از مردم ناشی از همین موضوع است که 
انجام  بانکی  حساب های  از  درستی  استفاده 
نمی شود. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یک ماه 
فرصت دارد تا بررسی های لازم را در این خصوص 

انجام دهد.
خاندوزی در ادامه در پاسخ به پرسشی درباره 
استمرار فعالیت رییس بانک مسکن با وجود گذشت 
یک ماه از موعد بازنشستگی او، گفت: موضوع را 
حتما بررسی می کنم و ظرف یک هفته آتی نتیجه 

را به شما اعلام میکنم.

با دستور رییس جمهور بسته کنترل تورم طراحی 
می شود

وزیر کار تاکید کرد:

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر 
ضرورت بازطراحی نظام نمایندگی دولت ها در امور 
تصمیم گیری سازمان بین المللی کار )ILO( گفت: 
اثربخشی الگوی کنونی سه جانبه گرایی در سازمان 
به عنوان وجه ممیزه تاریخی آن، از ناحیه عدم 

بازنمایی منافع و اولویت های همه دولت هاست.
»حجت الله عبدالملکی« در سخنرانی برخط 
کنفرانس  دهمین  و  یکصد  عمومی  مجمع 
بین المللی کار، با بیان اینکه جهانِ کار امروز 
نامطمئن تر، نابرابرتر و ناعادلانه تر از دو سال قبل 
است، اظهار داشت: امروز می دانیم که تحولات 
تکنولوژیک به یک اندازه بازار کار همه کشورها را 
منتفع و برخوردار نمی کند و شکاف دیجیتال چه 
در درون و چه در بین کشورها رو به گسترش است.

وی افزود: امروز ما می دانیم که یک جانبه گرایی 
نه یک ادعا بلکه مخاطره ای بسیار جدی تر از آن  
چیزی است که می پنداشتیم و حتی وقتی سخن 
از حفظ سلامت و جان مردم با واکسن است، 

مهارناپذیر است.
عبدالملکی با تأکید بر اینکه دستاوردهای 
جهانی ما در عدالت و برابری اجتماعی شکننده و 
ناپایدارند، گفت: امروز دیگر می دانیم که نه فقط 
ساختن آینده بهتر از گذشته دشوار شده است، بلکه 

بازسازی بهتر گذشته نیز به مخاطره افتاده است.
رئیس شورای عالی کار اظهار داشت: نکته اول 
تاریخی سازمان  کار  بازسازی دستور  اولویت 
پیرامون عدالت اجتماعی از طریق انتشار گزارش 
سالانه و جهانی نابرابری ها در دنیای کار به عنوان 
مبنایی برای تشریک مساعی نهادهای بین المللی 
است. وی با بیان اینکه نکته دوم ضرورت بازطراحی 
نظام نمایندگی دولت ها در امور تصمیم گیری 
سازمان در قالب گروه های منطقه ای و جغرافیایی 
است، گفت: اثربخشی الگوی کنونی سه جانبه گرایی 
در سازمان به عنوان وجه ممیزه تاریخی آن، از ناحیه 
عدم بازنمایی منافع و اولویت های همه دولت های 

عضو در مخاطره است.
عبدالملکی بازنمایی راستین نیروی کار در 
کشورهای متفاوت و مناطق مختلف جهان را ضامن 
سه جانبه گرایی راستین و اثربخشی اقدامات مبتنی 
بر آن برای مدیریت چالش های پیش روی دنیای 
کار در آینده دانست و اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران در دو سال اخیر در عین رویارویی با 
آثار شدید اقتصادی ناشی از همه گیری کرونا بر 
کسب و کارها و بازار کار خود، همزمان تحت 
شدیدترین نظام تحریم های قهری یک جانبه و 
ظالمانه ایالات متحده آمریکا نیز قرار داشته است.

ضرورت بازطراحی نظام نمایندگی دولت ها در 
امور تصمیم گیری سازمان بین المللی کار
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اکوسیستم ها و زیست بوم ها به طور معمول یا به 
واسطه ی تعرضات انسانی مورد تهدید قرار می گیرند یا 
تغییرات اقلیمی و شرایط جوی. در کشور ما، اما نبود یا 
نادیده گرفتن قوانین کارآمد و موثر در حوزه محیط 
زیست نیز مزید بر علت شده است. این وضعیت در 
شرایطی که حیات زیستگاهی خاص بسته به تصمیمات 
و عمل چندین دستگاه اداری باشد بغرنج تر هم خواهد 
شد. تالاب حله در استان بوشهر یکی از این زیست بوم ها 
است که سالهاست به دلایل مختلف به ویژه اختلاف 
نظر سازمان آب منطقه ای بوشهر و سازمان حفاظت از 

محیط زیست رو به نابودی گذاشته است.
به گزارش ایسنا، رود دائمی حله از پیوند دو رود شور 
دالکی و شیرین شاپور در روستای درودگاه، بخش 
سعدآباد شهرستان دشتستان ایجاد شده و پس از طی 
مسیری طولانی در روستاهای بخش آبپخش وارد 
دهستان کره بند در شهرستان بوشهر شده و به دوشاخه 

شمالی و جنوبی تقسیم می شود.
شاخه شمالی، روستای کره بند را دور زده و پس از 
عبور از روستاهای مُحرزی، محمدی، گوابین و فراکه و 
...، باپیچ و خم های زیاد و شیب ملایم در مصب خود 
یک جزیره کوچک بیضی شکل را ایجاد نموده و وارد 

خلیج فارس می شود.
شاخه جنوبی آن نیز با دِبی بیشتر وارد دشت مسطح 
می شود. درست در این منطقه است که رود خانه کاملًا 
به سطح اساس خود رسیده و شیب آن به حداقل 

می رسد.
با طغیان آب رودخانه در سال های ترسالی برای مدت 

زیادی از سال، آب روی زمین باقی می ماند و سبب رشد 
و پوشش انبوهی گیاهی و همچنین ایجاد مناطق 
اکولوژیک در جنوب روستای کره بند شده و تالاب حله 
را که یک زیست بوم منحصر به فرد است در شرایط 

اقلیمی خشک پدید می آورد. 
 تالاب حله یکی از مهم ترین مناطق 

اکولوژیک استان بوشهر است
راضیه اشعثی فعال محیط زیست در گفت وگو با 
خبرنگار ایسنا گفت: تالاب حله در سال ۱۳۴۲ به طور 

رسمی از سوی سازمان محیط زیست استان بوشهر به 
عنوان منطقه حفاظت شده اعلام شده است.

وی افزود: این تالاب یکی از مهم ترین مناطق 
اکولوژیک استان بوشهر است و موقعیت جغرافیایی آن 
نشان می دهد با وجود شرایط نامساعد طبیعی، اقلیم 
خشک، بارش های شدید، کوتاه مدت و رگباری، 
رودهای فصلی و کم آب ودوره گرمای طولانی به دلیل 
موقعیت خاص مکانی در سواحل خلیج فارس، تعدیل 
آب و هوا در فصل پاییز وزمستان، بالا بودن سطح آب 

زیرزمینی، موجب رشد و انبوهی گیاهان بومی شده 
وسبب تنوع اکوسیستم و مقصد پرندگان مهاجر از 

نواحی سردسیر است.
کرد: وضعیت  اضافه  زیست  فعال محیط  این 
توپوگرافی منطقه، شیب زیاد درکوهپایه های زاگرس، 
شیب ملایم جلگه ها و تراس های مسیر رودخانه 
زمینه ی طغیان های فصلی و ایجاد دشت های سیلابی 
را فراهم آورده است. بر این اساس منبع آب تالاب در 
طول زمان پیدایش تا امروز، از محل طغیان ناشی 

ازبارش های سیلابی زمستانه و تا حدودی جزر و مد 
خلیج فارس تامین می شده و هرسال بر محدوده آن 

افزوده می شده است.
 مساحت آبی تالاب حله به کمتر از یک پنجم 

رسیده است
اشعثی در توضیح دلایل خشکیدگی تالاب بیان 
کرد: در سال ۱۳۸۶با آبگیری سد رئیسعلی دلواری بر 
روی رودخانه شاپور که یکی از شاخه های اصلی تغذیه 
آب تالاب بود، سبب شده آب رودخانه به شدت کاهش 
یابد. به شکلی که میانگین دبی سالانه آب رودخانه حله 
از سال های ۱۳۸۵ و ۱۳۸۶ به کمتر از ۵ میلیون 
مترمکعب در سال رسیده است. خشکسالی ها و 
تغییرات اقلیمی نیز در دو دهه ی اخیر تأثیرات مهمی 

بر ساختار و کارکرد تالاب گذاشته است.
وی اظهار کرد: انباشته شدن رسوبات در دهانه 
شاخه های فرعی ورودی آب به تالاب و پرداخت نشدن 
حق آب تالاب، شیوه آبیاری نامناسب در بخش 
کشاورزی، چرای بی رویه، قطع پوشش گیاهی و آتش 
سوزی عمدی درختان تالاب از سوی مردم محلی و 
ناآگاهی و شناخت مردم بومی نسبت به کارکردهای 
مناطق تالابی، موجودیت تالاب را در معرض خطر 
جدی قرار داده است به طوری که از ۲۰ هزار هکتار 
مساحت آبی تالاب کمتر از ۴ هزار هکتارآن باقی مانده 
است. این فعال محیط زیست با بیان اینکه ۶۰ درصد 
زیستگاه و محدوده تالابی از بین رفته است افزود: 
بسیاری از گونه های جانوری کاسته شده و پرندگان 

بومی و مهاجردر معرض آسیب قرار گرفته اند.

معاون امور بین الملل و حقوقی پلیس فتا فراجا از برگزاری »کمپین جهانی آگاه سازی سایبری« 
از 11 تا 2۷ خرداد ماه خبر داد. به گزارش ایرنا از پایگاه پلیس، سرهنگ »سیروس دالوند« در تشریح 
این خبر اظهار داشت: کمپین جهانی آگاه سازی سایبری؛ امسال به منظور کاهش تاثیرات جهانی 
جرایم سایبری و محافظت از جوامع برای داشتن جهانی امن تر بر روی سه تهدید سایبری  برجسته 

شامل »حملات DDoS، حملات باج افزاری، اخاذی/ اخاذی جنسی دیجیتال«  متمرکز است.
این مقام مسئول مهمترین اهداف این کمپین را افزایش آگاهی عمومی پیرامون تهدیدات 
سایبری و ارتقاء بهداشت سایبری برای افراد و کسب و کارها، حمایت از تلاش های پیشگیرانه 

هدفمند پلیس علیه تهدیدات سایبری برجسته، به دست آمدن نتایج عملیاتی بهتر، عمق بخشی 
به همکاری ها از طریق فعالیت های مشترک و اشتراک اطلاعات در طول کمپین برشمرد.

معاون امور بین الملل و حقوقی پلیس فتا فراجا خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه همه افراد در 
مواجهه با جرایم سایبری آسیب پذیر هستند، شعار امسال کمپین )YouMayBeNext #  شاید 

شما نفر بعدی باشید( است.
وی از مشارکت پلیس فتا فراجا در کمپین جهانی آگاه سازی سایبری مانند سال های گذشته 

خبر داد و گفت: این کمپین امسال از  11 خرداد برگزار و تا 2۷ خرداد ماه ادامه خواهد داشت.

پیامد جراحی های 
پزشکی برای محیط 

زیست
تعویـض کامـل مفصـل زانـو مـی توانـد 
کیفیـت زندگـی بیمار را تا حـد زیادی بهبود 
بخشـد، امـا در ابتدا خود ایـن جراحی تقریبا 
حـدود ۱۳ کیلوگـرم زباله تولیـد می کند که 
حدود نیمی از آن یک خطر زیسـتی اسـت و 

برای دفع ایمن نیاز به روشی انرژی برَ دارد.
بـه گـزارش ایسـنا، جراحـی آب مروارید 
مـی تواند قدرت بینایی را به بیمـار بازگرداند 
امـا این جراحی با آزادسـازی معـادل ۱۸۱.۸ 

کیلوگرم دی اکسید کربن همراه است.
اگرچـه مراقبت هـای بهداشـتی یکـی از 
بزرگ تریـن بخش هـا در ایـالات متحـده 
اسـت، امـا اثـرات زیسـت محیطی آن مـورد 
توجـه قـرار نگرفتـه اسـت: ایـن بخـش ۱۰ 
درصـد از انتشـار گازهای گلخانه ای کشـور را 
بـه خـود اختصاص می دهـد و اتاق های عمل 
۲۰ تـا ۳۳ درصـد کل زباله های بیمارسـتانی 

را تولید می کنند.
متخصصـان به تازگی شـروع بـه ردیابی و 
درک اثرات زیسـت محیطی این بخش کرده 

اند.
تیمـی از متخصصـان ایـن کشـور کـه 
کارشـان کمیت سـازی اثـرات مراقبت هـای 
بهداشـتی بر محیط  زیسـت اسـت، بـه  طور 
خـاص روی یـک جراحـی با میزان پسـماند 
سـنگین و انرژی بـَر متمرکـز اسـت و آن 

جراحی ارتوپدی است.
محققـان آمریکایی مطالعـات موجود در 
این زمینه را بررسی کردند و دریافتند اگرچه 
داده هـا هنوز پراکنده هسـتند، تلاش ها برای 
کاهـش ردپـای کربـن ناشـی از جراحـی 

ارتوپدی می تواند تاثیر زیادی داشته باشد.
بخشـهای جراحی تاثیر زیسـت  محیطی 
بالایـی دارنـد کـه بخشـی از آن بـه دلیـل 
اسـتفاده از تجهیـزات و محصـولات یکبـار 
ابـزار  مصـرف ماننـد »گان«، دسـتکش، 

جراحی و بسته بندی است.
متخصصـان آمریکایی اظهار داشـتند: ما 
تـازه شـروع به کشـف تاثیرات ایـن بخش بر 
محیـط زیسـت کـرده ایـم، اما مـی دانیم که 
ایـن تاثیرگـذاری وجـود دارد. همچنین می 
دانیـم کـه تحقیقـات بیشـتری بـرای ارائـه 
بهتریـن شـیوه جهـت کاهش اثرات زیسـت 
محیطی، تغییرات آب و هوایی و کار در جهت 

اقتصاد دورانی مورد نیاز است.
اقتصـاد دورانی بر اسـتفاده مجـدد از مواد 
و تجهیـزات برای در گردش نگه داشـتن آنها 
تمرکـز دارد تـا اینکـه در پایـان چرخه عمر و 

کارآیی، به محل دفن زباله منتقل شود.
بـه گـزارش مدیـکال اکسـپرس، به گفته 
متخصصان در حالیکه سـالانه هـزاران مقاله 
در زمینه جراحی ارتوپدی منتشـر می شـود، 
تعـداد بسـیار کمـی از آنهـا به مقولـه ثبات و 
پایـداری می پردازند. بـا توجه به تاثیر عظیم 
تغییـرات آب و هوایـی، مـا معتقدیـم که هر 
عرصـه ای باید نقش خود را در پایدارتر شـدن 

شرایط برای محیط زیست در نظر بگیرد.

دادستان تهران: 
مالکان و هیئت مدیره 

ساختمان های بحرانی به 
دادسرا احضار می شوند

دادسـتان عمومـی و انقلاب تهـران گفت: 
در جلسـه کمیتـه ایمنـی سـاختمان های 
پرخطـر، مصـوب شـد تـا مالـکان و هیئـت 
مدیره سـاختمان های بحرانی به دادسـتانی 
تهـران فراخوانـده شـوند. بـه گـزارش ایرنا از 
دادسـتانی عمومـی و انقـلاب تهـران، علـی 
صالحـی اظهار کرد: در جلسـه کمیته ایمنی 
مختصـات  پرخطـر  سـاختمان های 
سـاختمان های بحرانـی بـه تفکیـک تمـام 
منطقه ۶ و بر اسـاس فایل و اسـلایدها توسط 
مدیـر بحران شـهرداری تهـران ارائـه و مقرر 
مدیـره  هیئـت  اعضـای  و  مالـکان  شـد 
سـاختمان های ایـن منطقـه بـه دادسـتانی 

تهران فراخوانده شوند.
به گفته وی همچنین مقرر شـد رؤسـای 
بیمارسـتان های منطقه ۶ تهران در جلسات 
آینـده کمیته ایمنی حاضر شـوند تا نسـبت 
بـه ایمن سـازی ابنیـه مورد نظر اقـدام کنند. 
جلسـه کمیته ایمنی ساختمان های پرخطر 
منطقه ۶ و با حضور شـهردار منطقه و نواحی 
شـش گانه، مدیریـت بحران، مسـئول آتش 
نشـانی، معـاون خدمات شـهری و مسـئول 
یـگان حفاظت شـهرداری در شـهرداری این 
منطقـه برگزار شـد. بـه گزارش ایرنا، هشـتم 
خرداد صالحی گفت: دادسـتانی تهران رسماً 
اعـلام می کنـد از نظـر ایـن دادسـتانی هیچ 
محدودیتـی بـرای اعـلام اسـامی و اطلاعات 
سـاختمان هـا و اماکـن نـا ایمـن و خطرناک 
تهـران کـه از آن به سـاختمان بحرانی تعبیر 
شـده اسـت؛ وجـود نـدارد و ایـن دادسـتانی 
همـواره پیگیـر وظایف قانونی دسـتگاه های 

مسئول در این رابطه بوده است.

حضور پلیس فتا در »کمپین جهانی آگاه سازی سایبری«

تالاب حله؛ تازه ترین قربانی بی آبی

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور خبر داد

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با تاکید بر 
اینکه در کنکور سال آینده سؤالات عمومی از کنکور 
حذف می شوند، گفت: بر اساس قانون جدید داوطلب 
می تواند دو بار در سال در کنکور شرکت کند و نمره 

کسب شده نیز تا دو سال اعتبار خواهد داشت.
به گزارش ایسنا، عبدالرسول پورعباس ضمن 
تشریح نحوه اجرای مصوبه جدید سنجش و پذیرش 
در دانشگاه ها از سال ۱۴۰۲ گفت: تغییرات کنکور 
مقوله ای است که از سال ۱۳۸۴ مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و از همان زمان حذف کنکور نیز مطرح 
شد و این موضوع در سال های بعد بخصوص در سال 
۱۳۹۵ مجدداً طرح شد و در نهایت به مصوبه اصلاح 
در  پذیرش  و  سنجش  سیاست های  تکمیل  و 
دانشگاه ها رسیدیم که از سوی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی نیز تصویب شد. وی در ادامه تاکید کرد: 
قوانینی که در حوزه ورود به دانشگاه ها و برگزاری 
کنکور تصویب شده به توانمندی وزارت آموزش و 
پرورش در حوزه سوابق تحصیلی متکی شده است تا 
آزمون های سراسری و کشوری استاندارد را برگزار 
کند. پورعباس تاکید کرد: در کنکور سال آینده اولا 
دروس عمومی نخواهیم داشت و تمامی سؤالات 
دروس عمومی از کنکور حذف می شوند و بررسی آنها 
به سوابق تحصیلی دانش آموزان منتقل خواهد شد 

که این سوابق در طول سال های ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۵ 
بررسی و اعمال می شود. همچنین از سال آینده 
کنکور از دروس اختصاصی به صورت دو بار در سال 
برگزار می شود و نتایج و نمره داوطلبان در این آزمون 
تا دو سال معتبر می باشد. به گفته وی، یک شیوه 
پذیرش در دانشگاه ها نیز فقط بر اساس سوابق 
تحصیلی بر مبنای معدل معمولی دانش آموزان است 
و هم اکنون حدود ۸۵ تا ۸۶ درصد ظرفیت دانشگاه ها 
را شامل می شود. رئیس سازمان سنجش آموزش 
کشور افزود: پذیرش داوطلبان براساس آزمون و 
سوابق تحصیلی استاندارد از سال آینده حدود ۱۵ 
درصد ظرفیت دانشگاه ها را شامل می شود که این 
پذیرش بر مبنای ۴۰ درصد تاثیر سابقه تحصیلی 
است و ۶۰ درصد نیز آزمون سراسری در پذیرش 
داوطلبان تاثیر دارد. وی با بیان اینکه از سال آینده هر 
داوطلب ورود به دانشگاه ها می توانند در دو نوبت 
آزمون سراسری شرکت کنند، خاطرنشان کرد: با 
توجه به اینکه نمره این آزمون ها تا دو سال معتبر است 
می توانند براساس آن برای ورود به دانشگاه ها تصمیم 
بگیرد و به طور طبیعی نمره ای که داوطلب از آزمون 
کسب می کند را به علاوه تاثیر سوابق تحصیلی 
داوطلب با یکدیگر ترکیب خواهد شد و در نهایت یک 
نمره کل برای داوطلب در پذیرش داوطلبان اعمال 

خواهد شد. معاون وزیر علوم که در یک برنامه 
تلویزیونی سخن می گفت،با بیان اینکه تاثیر سوابق 
تحصیلی در کنکور سال آینده به صورت قطعی اعمال 
خواهد شد، گفت: تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور 
امسال نیز به صورت مثبت اعمال می شود به این معنی 
است که اگر داوطلبی نمره خوبی در کنکور کسب 
کرد معدل پایین و سوابق تحصیلی وی نمره کنکور 
را پایین نمی آورد، اما معدل در صورتی که بالا باشد، 
می تواند همین نمره را افزایش بدهد. به گفته وی، از 
سال آینده نمره کنکور تحت تاثیر سوابق تحصیلی 
بالا یا پایین می رود یعنی اگر سوابق تحصیلی خوبی 
وجود داشته باشد نمره کنکور افزایش می یابد و اگر 
سوابق تحصیلی ضعیف باشد نمره کنکور نیز پایین 
می آید. بنابراین نمره کنکور و سوابق تحصیلی یک 
نمره کل برای آزمون داوطلب را می سازد و سوابق 
تحصیلی در شانس قبولی داوطلبان تاثیر خواهد 
داشت.لذا لازم است داوطلبان به دو وجه یعنی سوابق 

تحصیلی و نمره کنکور توجه داشته باشند.
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به 
اینکه از سال آینده زیرگروه ها در کنکور حذف 
می شوند، گفت: این تغییر بسیار مهم است و داوطلبان 
باید خود را برای این تغییر آماده کنند و ما صرفا یک 

زیرگروه خواهیم داشت.

اعلام تازه ترین تغییرات کنکور ۱۴۰۲
مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران:

مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران با اشاره 
به کمبود ۱۲ هزار نیروی انسانی در آموزش و 
پرورش پایتخت گفت: براساس آمارهای موجود، 
حدود ۴۰ درصد از فضاهای آموزشی شهر تهران 

مربوط به مدارس دولتی، فرسوده است.
علیرضا کریمیان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با 
اشاره به وجود حدود چهار هزار و ۲۰۰ واحد 
آموزشی غیردولتی و دولتی در شهر تهران افزود: 
مدارس غیردولتی حساب آنها جداست یا مکان 
مربوط به خود یا استیجاری است و مدیران این 
مدارس گواهی استحکام بنا دریافت می کنند، اگر 
این بخش از مدارس را کنار بگذاریم تقریبا ۴۰ 
درصد مدارس دولتی شهر تهران دچار فرسودگی 
است. وی در پاسخ به اینکه آیا مدارس فرسوده شهر 
تحصیل  برای  مناسبی  وضعیت  در  تهران 
دانش آموزان قرار دارند، گفت: فضاهای آموزشی 
تهران به لحاظ فرسودگی در شرایط خوبی قرار 
ندارند و نیازمند بازسازی، نوسازی و اقدامات موثر 
در این زمینه است. مدیرکل آموزش و پرورش شهر 
تهران با بیان اینکه تلاش جدی برای حل مشکلات 
این مدارس فرسوده در شهر تهران را داریم، اظهار 
داشت: اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
شهر تهران به کمک آموزش و پرورش این شهر آمده 

و خیران مدرسه ساز نیز تلاش می کنند تا در این 
زمینه برنامه ریزی جدی برای حل مشکلات 
مدارس فرسوده داشته باشیم. کریمیان ادامه داد: 
به همین منظور رایزنی هایی داریم که بتوانیم از 
ظرفیت سایر دستگاهها از جمله آموزش و پرورش 
و خیران مدرسه ساز استفاده کنیم تا بتوانیم این 
مشکل را حل کنیم. یوسف نوری وزیر آموزش و 
پرورش نیز با اشاره به فرسوده بودن ۲۰ درصد 
فضاهای آموزشی کشور، گفت: نوسازی و بازسازی 
این کلاس های درس به ۱۲۰ هزار میلیارد تومان 
اعتبار نیاز دارد.  آموزش و پرورش کشور برای تداوم 
روند علم آموزی مطلوب به ۱۲۰ هزار کلاس درس 
جدید احتیاج دارد که اگر هزینه ساخت هر کلاس 
درس ۱۰ میلیارد ریال برآورد شود حدود ۱۲۰ هزار 

میلیارد تومان اعتبار موردنیاز است.
وی خاطرنشان کرد: یکی از کارهایی که بنا داریم 
انجام دهیم بحث مولدسازی است چون یکسری 
املاک آموزش و پرورش دارد که برای فضای 
مدرسه و حضور دانش آموزان مناسب نیست و با 
توجه به اینکه تکلیف و مجوز قانونی در این زمینه 
داریم درصدد هستیم که این املاک را تبدیل کرده 
و از محل فروش زمین ها یا املاک مازاد به سمت 

تخریب، بازسازی و نوسازی مدارس برویم.

فرسوده بودن ۴۰ درصد مدارس دولتی تهران

خبـــر اجتماعی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران از اقدامات انجام شده در جهت 
شناسایی ابنیه پرخطر تحت پوشش این دانشگاه خبر داد و گفت: 
خیلی از مراکز خصوصی و دولتی بیمارستانی در تهران اخطار 
آتش نشانی دارند که اگر بخواهیم همه آنها را تعطیل کنیم، درمان در 
تهران مختل خواهد شد و این یک معضل است؛ بنابراین باید 

بیمارستان های شهر را در حال ارائه خدمت، اصلاح کرد.
حسین قناعتی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت فرسودگی 
بیمارستان های پایتخت،   گفت: تهران در نوار زلزله قرار دارد و بالقوه 
تهدید بزرگی به نام زلزله برای پایتخت وجود دارد که اگر رخ دهد آن 
وقت بی ثباتی های پنهان، آشکار خواهد شد؛ پس می بایست اقدامات 

مقتضی در این زمینه صورت گیرد.
  تخلیه ساختمان سابق ستاد مرکزی وزارت بهداشت تا 

دو هفته آتی
وی درباره شناسایی مراکز بیمارستانی و درمانی پرخطر در حوزه 
تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی تهران، افزود: خوشبختانه از 
مدت ها قبل به شکل جدی  شروع به شناسایی تمام ابنیه پرخطر 
کرده ایم تا اگر بنایی مغفول مانده مورد بازنگری قرار گیرد. در همین 
راستا ساختمان سابق ستاد مرکزی وزارت بهداشت در تقاطع خیابان 
حافظ و جمهوری که متعلق به سه دانشگاه علوم پزشکی تهران است 

و ناایمن اعلام شده است؛ طی دو هفته آینده تخلیه خواهد شد تا به 
اماکن امن منتقل شوند.

او ادامه داد: پیدا کردن ساختمان ایمن و جابه جایی کاری سخت 
است، اما با توجه به اخطار جدی که داده شده است، قرار است فعلا به 
شکل موقت به جایی نقل مکان کنیم تا پس از آماده شدن 

زیرساخت های ساختمان جدید، به محل جدید نقل مکان کنیم.
  سازه 90 ساله در بیمارستان امام خمینی )ره(

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به اینکه عمده 
بیمارستان های تحت پوشش این دانشگاه قدمت ساخت بالایی دارند،   
تصریح کرد: حتی به عنوان مثال در بیمارستان امام خمینی )ره( 
سازه ای مربوط به ۹۰ سال قبل هم وجود دارد. درست است که این 
بیمارستان با استاندارد آلمانی ها ساخته شده  اما قطعا استاندارد 
۹۰سال پیش با الان متفاوت است و از نظر مشخصات فنی دچار 

ایراداتی است.
بیمارستان هایی که اخطار دارند و نمی توان آنها را تعطیل کرد

وی افزود: الان بیمارستان امام خمینی )ره( به لحاظ پله های فرار 
و سازه ای دچار مشکل است و این در حالی است که  روزانه ده ها هزار 
نفر در این بیمارستان تردد می کنند و نمی توان سرویس دهی را متوقف 
کرد. الان خیلی از مراکز خصوصی و دولتی بیمارستانی مشابه هم در 

تهران اخطار آتش نشانی دارند که اگر بخواهیم همه آنها را تعطیل 
کنیم، درمان در تهران مختل خواهد شد و این یک معضل است. در 

واقع می بایست بیمارستان های شهر را در حال ارائه خدمت اصلاح 
کرد و مجبوریم در برخی مراکز کار را ادامه دهیم.

بیمارستان های ناایمنی که اخطار دارند 

تخلیه ساختمان سابق وزارت بهداشت؛ بزودی



میثم لــک زایی در نشســت خبری و گفتگوی دو ســویه با 
خبرنــگاران و اصحاب رســانه سیســتان وبلوچســتان با تاکید 
بر ضرورت گام برداشــتن در مســیر تحقق هر چه بیشتر عدالت 
آموزشی و تلاش برای کاهش فاصله نرخ سرانه فضای آموزشی 
اســتان با میانگین کشوری، گفت: مشــارکت و همراهی خیرین 
گرانقدر در حوزه ساخت و ساز فضاهای آموزشی، زمینه ساز رشد 
و بالندگی آموزشی و تربیتی فرزندان این سامان خواهد بود و از 
این حیث خوشبختانه هم موضوع آورده خیرین و هم تخصیص 
به موقع اعتبارات دولتی کمک شایانی به تحقق اهداف مورد نظر 

نموده است
مهندس میثم لک زایی در پاسخ به سوالی در خصوص فرآیند 
تامین تجهیزات کلاسی مورد نیاز مدارس اظهار داشت: با هدف 
فراهم نمودن نیازهای آموزشی مدارس استان در سال ۱۴۰۰ بیش 
از ۸۶۰ میلیــارد ریال تجهیزات کلاســی و اداری تامین و در بین 
ادارات آمــوزش و پرورش شهرســتان ها و مناطق توزیع گردید 
واین مبلغ اعتبار برای تامین و تجهیز بالغ بر ۱۴۰۰ کلاس درس 
و با هدف بهره مندی بیش از ۴۲ هزار دانش آموز اســتان هزینه 

شده است.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان بیان داشت: 
اقلام توزیعی شامل ۵۴۹ دستگاه پرینتر، ۲۸۵۱ دستگاه تخته وایت 
برد، ۳۵۸ دســتگاه فتوکپی، ۲۴۴۵۴ دستگاه میز و صندلی، ۱۷۹۵۰ 
صندلی دسته دار امتحانی، ۹۰۳ صندلی گردان، ۲۵۷۶ میز و صندلی 
معلم، ۶۸۶ فایل فلزی، ۴۹۹ کمد بایگانی، ۱۵۲۸ دستگاه رایانه، ۵ 
دستگاه تکثیر، ۱۸۰۷ عدد مبل اداری، ۶۹۵ دستگاه میز خدمت و 

۳۱۱ دستگاه ویدئو پرژکتور بوده است.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان در پاسخ به 
ســوالی در خصوص توزیع تجهیزات سرمایشی مدارس، گفت: 
با هدف جایگزین نمودن تجهیزات سرمایشی استاندارد از سال 
۱۳۹۶ تا پایان ۱۴۰۰ تعداد ۷۵۷۴ دســتگاه اسپیلت و کولر گازی، 
۹۲۳۵ پنکه دیواری و ۱۱۶۶ دســتگاه کولر آبی با اعتباری بالغ بر 
هزار و ۴۳۲ میلیارد ریال در سطح مدارس استان توزیع، نصب و 

مورد بهره برداری قرار گرفته است.
میثم لک زایی در پاسخ به سوال خبرنگاری که از برنامه های 
این دســتگاه برای توسعه هنرستانها و مراکز مهارتی سوال نمود؛ 
خاطر نشان کرد: یکی از برنامه های اولویت دار سند تحول بنیادین 
توســعه آموزش های مهارت محوراســت که مجموعه نوسازی 
مدارس با لحاظ نمودن این مهم ســعی کرده و خواهد کرد زمینه 
ارتقاء مهارت آموزی و تامین فضاها و تجهیزات مورد نیاز آموزش 
و پرورش در این مقوله را فراهم نماید وبا همین رویکرد و با هدف 
تحقق هرچه بیشتر اهداف متعالی اســناد بالادستی به ویژه سند 
تحول بنیادین، ۶ باب مجتمع بزرگ مهارتی دارالفنون با زیربنای 
بیش از ۳۰ هزار مترمربع و اعتباری قریب به ۳ هزار میلیارد ریال 
که اغلب آنها با پیشرفت فیزیکی ۴۰ درصد در حال ساخت هستند 
در شهرستان های زاهدان، زابل، خاش، ایرانشهر، سراوان و چابهار 

احداث و تکمیل می گردد.

در ادامه این نشســت لک زایی با تشــریح فرآیند حضور و 
مشــارکت خیرین نیک اندیش، گفت: در بررسی به عمل آمده در 
بین استان های کشور در حوزه مشارکت خیرین در سال ۱۴۰۰ ، 
سیستان و بلوچستان رتبه اول جشنواره خیرین مدرسه ساز را به 
خود اختصاص داد و مشــارکت و همراهی خیرین نیک اندیش 
در حوزه ســاخت و ساز و توسعه فضاهای آموزشی روند رو به 
رشدی داشته تا جایی که آورده ۲۱۴۲ میلیارد ریالی را شاهد بودیم 

که در نوع خود بی نظیر است
 وی افزود: در بررســی به عمل آمده در این مقوله از ســوی 
سازمان نوسازی مدارس کشور خوشبختانه سیستان و بلوچستان 
رتبه اول را به خود اختصاص داد که نشان از توجه ویژه و تعامل 
بیش از پیش خیّران و نیات خیرخواهانه انسانهایی دارد که برای 
فرزندان این ســامان دل می ســوزانند و به عشق آنان گام در این 

سرزمین می نهند
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان بیان داشت: 
با حضور موثر و جدی خیرین عزیز در جای جای اســتان کارگاه 
ســاخت و ساز و نهضت بزرگ مدرسه سازی شکل گرفته و روز 
به روز در حال توسعه و فزونی است که نوید روزهای پر امیدی 

را می دهد.
لک زایی در پاسخ به خبرنگاری در خصوص میزان و تعداد 
پروژه های تحویلی، بیان داشت: ۳۲۴ پروژه در قالب ۱۱۳۰ کلاس 
درس بــا اعتباری بالغ بر ۲۹۱۱ میلیــارد ریال و زیربنای ۹۶ هزار 
۶۴۳ مترمربع در ســال ۱۴۰۰ احــداث و تحویل ادارات آموزش 
و پرورش شهرســتان و مناطق اســتان گردیده و با رویکرد تامین 
فضاهــای مورد نیاز از ســال ۱۳۹۱ تا پایــان ۱۴۰۰ تعداد ۲۱۵۵ 

پــروژه در قالــب ۷۱۵۰ کلاس درس با 
زیربنــای ۶۱۳ هــزار و ۶۹۵ مترمربع با 
اعتباری بالغ بــر ۱۰ هزار و ۵۰۴ میلیارد 
ریال احداث و مــورد بهره برداری قرار 

گرفته است.
وی گفت: بر اســاس بند "ظ" تبصره 
۶ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور 
تمامی مدارسی که حداقل پنجاه درصد 

آن توســط خیرین ســاخته می شــود از پرداخت حق انشعاب، 
توسعه شبکه، حق وصل شمارشگر )کنتور( آب، گاز و فاضلاب 
و حق انشــعاب، افزایش جریان الکتریکی )آمپراژ( و حق وصل 

شمارشگر )کنتور( برق معاف هستند.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان ادامه داد: با 
هدف ارتقاء ســرانه فضای آموزشی در سیستان و بلوچستان در 
سال ۱۳۹۵ ردیف خاص ایجاد فضای آموزشی در لایحه بودجه 
کشــور پیش بینی شــد و در ســال ۱۴۰۱ رقم آن به ۲۶۳۰ میلیارد 
ریال رسیده است که از محل ردیف یاد شده در سال ۱۴۰۰ مبلغ 
۱۷۰۰ میلیارد ریال اعتبار به اســتان ابلاغ گردید و در ســفر اخیر 

رئیس جمهور تخصیص صددرصدی این ردیف محقق گردید.
 وی افزود: با پیگیری و نگاه ویژه ســازمان نوسازی مدارس 
کشور، مســئولین اســتانی و نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اســلامی رقم یاد شده در سال ۱۴۰۰ با افزایش چشمگیری به ۲ 

هزار و ۶۳۰ میلیارد ریال در سال ۱۴۰۱ رسید
 مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس اســتان خاطر 
نشان کرد: این مهم نشان از توجه ویژه دولت و مسئولین نظام به 

توســعه همه جانبه مناطق کمتر توسعه 
یافته و زدودن چهــره محرومیت از این 

مناطق دارد.
لک زایی گفــت: ۳۶۵۷ میلیارد ریال 
اعتبار در قالب طــرح محرومیت زدایی 
علاوه بر ردیف ایجاد فضای آموزشــی 
پیش بینی شده در لایحه بودجه کشور با 
هدف ارتقاء شــاخص ها به سیستان و 
بلوچســتان اختصاص یافت. مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز 
مدارس اســتان در پاســخ خبرنگاری در خصوص تعداد کلاس 
درس در حال ساخت، اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ بیش از هزار 
کلاس درس در شهرســتان ها و مناطق استان احداث و در اختیار 
دانش آموزان قرار گرفته و هم اکنون نیز ۴۵۷ پروژه در قالب ۲۲۹۴ 
کلاس درس در دســت اجرا داریم که از مجموعه ۴۵۷ پروژه در 
حال ساخت، ۲۳۰ پروژه از محل اعتبارات دولتی، ۴۳ پروژه خیر 
ساز و ۱۸۴ پروژه به صورت مشارکتی ساخته و در اختیار دانش 

آموزان قرار خواهد گرفت.
 وی افزود: با مشــارکت و همراهی چشــمگیر خیرین نیک 
اندیش شــرایط به گونه ای پیشرفته که قریب به ۵۰ درصد پروژه 
های در حال ساخت و یا تحویل شده توسط مجموعه های خیریه 
و انسانهای نوع دوست برای دانش آموزان سیستانی و بلوچستانی 

تامین گردیده و می گردد
 میثم لک زایی با اشاره به نرخ سرانه فضای آموزشی سیستان 
و بلوچستان )۳/۳ مترمربع( بیان داشت: امیدواریم در سال ۱۴۰۱ 
با کمک خیرین عزیز و تخصیص به موقع اعتبارات دولتی ۱۵۰۰ 

کلاس دیگر احداث و در مسیر تحقق عدالت آموزشی گام برداریم
مدیــر کل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس سیســتان و 
بلوچستان گفت: ۱۵۰ میلیارد تومان تعهد ایجاد شده در سفر سال 
۱۴۰۰ ریاست جمهوری به سیستان و بلوچستان در حوزه نوسازی 
مدارس محقق گردیده و از این حیث ۱۴ پروژه در قالب ۶۳ کلاس 
درس از محل طرح ایجاد فضاهای آموزشــی و ۹ پروژه در قالب 
۵۷ کلاس درس از محل طرح تخریب و بازسازی و مقاوم سازی 

مدارس احداث و در اختیار دانش آموزان قرار گرفته است
لک زایی با اعلام این خبر اظهار داشــت: در سفر سال ۱۴۰۰ 
رئیس جمهور به اســتان، از محل طرح ایجاد فضاهای آموزشی 
مبلــغ ۱۰۰ میلیارد تومان و از محل طرح تخریب و بازســازی و 
مقاوم سازی مدارس مبلغ ۵۰ میلیارد تومان ابلاغ و تخصیص یافته 
کــه علاوه بر احــداث و تحویل ۲۳ پــروژه در قالب ۱۲۰ کلاس 

درس، تعداد ۸۱ پروژه نیز در دست اجرا و تکمیل می باشد.
 وی افزود: آنچه امروز در سیستان و بلوچستان در حال انجام 
و پیگیری اســت در نوع خود کم نظیر و چشــمگیر بوده چرا که 
از منظر تخصیص به موقع اعتبارات دولتی و حضور و مشارکت 
گسترده خیرین و مجموعه های خیریه شاهد نهضت بزرگ مدرسه 
ســازی در این سرزمین و در جای جای استان هستیم و این مهم 

ستودنی است
لک زایی ضمن اشــاره بــه توجه ویژه دولــت به مناطق کم 
برخوردار و کمتر توســعه یافته گفت: هم اکنون فرایند ساخت ۲ 
هزار کلاس درس در جای جای اســتان سیستان و بلوچستان در 
حال انجام اســت و تخصیص پروژه به شهرستان ها و مناطق بر 
اساس سرانه موجود فضای آموزشــی، تراکم دانش آموزی، نیاز 

و اولویت ســنجی صورت می گیرد. وی در پاســخ به سوالی در 
خصوص نحــوه جذب خیرین، گفت: در حوزه جذب خیرین و 
فراهم شدن زمینه حضور آنان در مسیر مشارکت در ساخت و ساز 
از شــیوه ها و بسترهای مختلفی از جمله راه اندازی پویش های 
انگیزشی مثل پویش آجر به آجر و امثال آن بهره گیری نموده ایم و 
در این طرح هر فرد از آحاد جامعه حتی با اختصاص یک آجر نیز 

می تواند در این مهم سهیم باشد
مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس استان ادامه داد: 
خیرین نیک اندیشــی که قصد ورود به امر مهم مدرسه سازی را 
دارند می توانند در شهرستان ها و مناطق به مجامع خیرین مدرسه 
ســاز و در مرکز استان به مجمع استانی خیرین و حوزه معاونت 
مشــارکت های مردمی اداره کل نوسازی مدارس استان مراجعه 
و مشــارکت نمایند. مدیرکل نوســازی، توسعه و تجهیز مدارس 
سیستان و بلوچستان گفت: از جمله اولویت های دیگر این اداره 
کل توسعه فضاهای هنرستانی و فراهم نمودن زمینه اشتغال دانش 
آموزان در آینده است که در این راستا در دو سال اخیر ۷ هنرستان 
در قالــب ۵۹ کلاس درس با اعتباری بالغ بــر ۶۵۵ میلیارد ریال 
احــداث و در اختیار دانش آموزان قرار گرفته و هم اکنون نیز ۲۳ 
پروژه هنرســتانی در قالــب ۱۸۵ کلاس درس با اعتباری بالغ بر 

۲۴۷۲ میلیارد ریال در دست ساخت می باشد
میثــم لک زایی در پاســخ به ســوال یکی از خبرنــگاران در 
خصوص نحوه تجهیز هنرســتانها و کارگاه هــای مهارتی اظهار 
داشت: با هدف توسعه و تجهیز کارگاه های هنرستانی ۵۰۰ میلیارد 
ریال از محل اعتبارات سال ۱۴۰۰ به این مهم اختصاص یافت که 

در حال انجام است
وی با تاکید بر اولویت به روز رسانی تجهیزات کارگاه های 
هنرســتان ها و ضرورت توسعه همه جانبه این فضاها خاطر 
نشــان کرد: در کنار ساخت پروژه های هنرستانی به دنبال غنا 
بخشی به ماهیت و هویت رشته های تحصیلی با رویکرد مجهز 
نمودن کارگاه های موجود هستیم و در این راستا ۵۰۰ میلیارد 
ریال از محل اعتبارات ســال ۱۴۰۰ به این موضوع اختصاص 
یافت که در حال انجــام وی افزود: از این محل تجهیز کارگاه 
هایی از جمله تعمیر لوازم خانگی، برق صنعتی، برق ساختمان، 
الکتروتکنیک، حســابداری، خیاطی، مکانیک خودرو، تعمیر 
موتور خودرو و نقشه کشی ســاختمان در دستور کار است و 
تلاش می شود تا بر اساس احصا نیازها و اولویت سنجی، کار 

با دقت نظر بیشتری صورت پذیرد.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان در پاسخ به 
سوال خبرنگاری در خصوص توسعه مدارس شبانه روزی گفت: 
با هدف ارتقاء شاخص پوشش تحصیلی دانش آموزان و فراهم 
شــدن زمینه جذب حداکثری بازماندگان از تحصیل، در دو سال 
اخیر ۷ مدرســه شبانه روزی در قالب ۳۶ کلاس درس با اعتباری 
بالغ بر ۳۲۴ میلیارد ریال احداث و بهره برداری رسیده و هم اکنون 
نیز ۲۸ پروژه شــبانه روزی در قالب ۱۶۸ کلاس درس با اعتباری 

بالغ بر ۲۵۰۰ میلیارد ریال در دست ساخت می باشد

میثم لکزایی مدیرکل اداره نوسازی، توسعه وتجهیز مدارس سیستان وبلوچستان: 

 با حضور موثر خیرین نیک اندیش در جای جای استان کارگاه ساخت و ساز و نهضت بزرگ مدرسه سازی شکل گرفته 

عزم جزم مجموعه نوسازی 
مدارس برای کاهش فاصله 
نرخ سرانه فضای آموزشی 
استان با میانگین کشوری 

قابل تأمل است

هم زمان با فاجعه متروپل، شهرداری تهران اسامی 
۱۲۹ سازه ناایمن پایتخت را منتشر کرده که در این 

فهرست، نام ۳ سینما نیز به چشم می خورد.
به گزارش ایرنا، از میان ۱۲۹ سازه ناایمن تهران، نام 
سینماهای قیام، فردوسی و اروپا نیز به چشم می خورد. 
البته که هم چنان ملاک ناایمن بودن این سازه ها اعلام 
نشده است. اگر قدمت تاریخی و فرسودگی بنا، مدنظر 
قرار گرفته باشد که جمعی از سینماهای پایتخت، واجد 
چنین شرایطی بوده و قطعا تعداد سینماها، می بایست 
از ۳ سینما بیشتر باشد. اگر هم ملاک، مهندسی سازه 
و اشکال در شکل مهندسی باشد، باید این ایراد عنوان 
شود که چگونه اجازه داده  شده تا این اماکن، برای 

دهه ها، روزانه پذیرای چندصد یا چندهزار نفر باشد.
سینما قیام

سینما قیام، ۵۶ ساله است. سینمایی که علاوه بر 
نمایش فیلم، یکی از کانون های تئاتر نیز بود و بسیاری 
از مخاطبان این سینما، آن را با عنوان سینما تئاتر قیام 
می شناسند. این سینما که سینه موند نام داشت، دارای 
یک سالن با ظرفیت ۴۰۰ نفره است و جالب آن که در 
دورانی، با درجه ممتاز به نمایش فیلم مشغول بوده است. 
این سینما که در خیابان ولی عصر، تقاطع طالقانی قرار 
دارد، در دوره ای به دلیل نمایش انحصاری آثار کودک 

و نوجوان، در میان مخاطبانش شهره بود.
سینما فردوسی

سینما فردوسی، عمری ۶۰ساله دارد و به دلیل قرار 

گرفتن در مرکز تهران، به نامی آشنا برای شهروندان 
پایتخت تبدیل شده است. نکته قابل توجه قرار گرفتن 
نام این سینما در فهرست سازه های ناایمن تهران آن 
است که مدیریت این سینما در اختیار حوزه هنری 
است. نهادی که تقریبا تمامی سینماهای فرسوده خود 
در تهران و شهرستان ها را نوسازی و تجهیز کرده است، 
در کمال تعجب، تاکنون اقدامی در جهت نوسازی این 

سینمای مهم و کلیدی به انجام نرسانده است.
سینما فردوسی در خیابان انقلاب واقع است و از یک 
سالن بزرگ که بیش از ۱۰۰۰ نفر گنجایش دارد، 

برخوردار است.

سینما اروپا
این سینمای ۵۵ ساله، روزگاری یکی از شلوغ ترین 
سینماهای پایتخت بود که با ۳ بالکن و ۱۴۰۰ صندلی، 

مخاطبان بسیاری را به سمت خود می کشاند.
این سینما تا ابتدای دهه ۹۰، به حیات معمول خود 
مشغول بود تا اینکه در ۸ اسفندماه ۱۳۹۰ آتش گرفت 
و از آن سال تاکنون، فعالیتی نداشته و از ناوگان 
سینمایی کشور خارج شده بود. سال گذشته نیز 
اخباری مبنی بر ثبت این سینما در فهرست آثار ملی 
واجد ارزش ثبت شد و در عین حال، از درجه سینمایی 

منحل شد. 

سهم سینما از ۱2۹ سازه ناایمن پایتخت چند 
سالن است؟

قیمت خدمات سفر 
گران می شود

به دنبال افزایش قیمت ها؛ معاونت گردشگری 
در بخشنامه ای از بازنگری و اصلاح نرخ تأسیسات 
گردشگری خبر داد و همچنین این اجازه به 
تأسیسات گردشگری داده شده تا با تایید اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
تابعه، برای یک بار قیمت ها را بازنگری و اصلاح 
کنند. به گزارش ایسنا، مطابق آیین نامه ایجاد، 
اصلاح، تکمیل، درجه بندی و نرخ گذاری تاسیسات 
گردشگری، نرخ  خدمات تأسیسات گردشگری از 
جمله هتل، هتل آپارتمان، هتل بوتیک، مهمانپذیر، 
سفره خانه های سنتی، اقامتگاه سنتی، بومگردی ها 
و واحدهای پذیرایی و گردشگری معمولا به 
پیشنهاد بهره بردار و تایید تشکل صنفی، پس از 
تأیید نهایی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی استان تعیین می شود که این 
قیمت ها معمولا  اعتبار یک ساله دارد که در این 
مدت، افزایش و یا تغییر قیمت ها بدون تأیید و نظر 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان  تخلف به شمار می آید. با این وجود 
معاونت گردشگری در بخشنامه ای که اوایل نهم 
خرداد ماه ۱۴۰۱ به استان ها ابلاغ کرده از بازنگری 
و اصلاح نرخ تاسیسات گردشگری به دنبال افزایش 
قیمت ها، اجرای طرح اصلاح یارانه ها و حذف ارز 
ترجیحی خبر داده است. در این صورت نرخ 
خدمات گردشگری و سفر که در مهرماه سال 
۱۴۰۰ و یا از ابتدای امسال با اعتبار یک ساله تعیین 
شده بود، به شکل رسمی و با اجازه وزارت میراث 
فرهنگی گردشگری و صنایع دستی دستخوش 
تغییر و افزایش خواهد شد. این درحالی است که 
در ماه های اخیر با توجه به افزایش قیمت ها به ویژه 
در مواد خوراکی و انرژی ها، برخی واحدهای 
خدمات گردشگری و پذیرایی غیررسمی و هفتگی 
قیمت ها را تغییر داده اند. در بخشنامه معاونت 
گردشگری که به مدیران کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان ها ابلاغ شده، 
آمده است: »با توجه به اجرایی شدن برنامه 
اقتصادی دولت در طرح هدفمندی و اصلاح 
یارانه ها و واریز یارانه کمک معیشتی به مردم و 
حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی و به تبع آن 
افزایش نرخ خدمات قابل ارائه به مسافران در 
تأسیسات گردشگری به اطلاع می رساند هرچند 
تأسیسات  نرخ گذاری  بازنگری دستورالعمل 
گردشگری در دستور کار این معاونت قرار گرفته 

است.
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نگـــــــــاه
کارگردان فیلم سینمایی »خط ویژه« گفت: جنبش زنان باید عملی باشد یعنی در حد بیانیه باقی نماند؛ 
تیمی تشکیل شود و در فضایی تعاملی افراد را بخواهند که چنینی شکایتی وجود دارد، شاکی و متشاکی 
دعوت شوند، حرف زده شود و افراد بتوانند از حقوق خود دفاع کنند. مصطفی کیایی در گفت وگو با  ایرنا در 
پاسخ به این پرسش که وضعیت و روند جنبش خشونت علیه زنان سینما در ایران را چگونه می بیند، بیان 
کرد: جزو کسانی هستم که عقیده دارم فضای سینما باید به شدت سلامت و خوب باشد؛ فکر می کنم برای 
به سرانجام و نتیجه رسیدن این جنبش باید راهکاری عملی تر ارائه می شد؛ البته شنیده ام که فعالان این 

جنبش در حال صحبت با خانه سینما هستند و امیدوارم این حرکت، حرکتی باشد که واقعا جواب بدهد و 
اتفاق خوبی به واسطه آن بیفتد. نویسنده، کارگردان و تهیه کننده فیلم سینمایی چهارراه استانبول )1۳9۶( 
اظهار داشت: اگرچه شاید مسیر این جنبش و راه های پیش روی آن مبهم باشد اما می توان با تعامل و صحبت 
کردن راهکاری درست تر پیدا کرد. کیایی خاطرنشان کرد: این حرکت باید عملی باشد یعنی در حد بیانیه 
باقی نماند. تیمی تشکیل شود و در فضایی تعاملی افرادی را بخواهند که چنینی شکایتی وجود دارد، شاکی 

و متشاکی دعوت شوند، حرف زده شود و افراد بتوانند از حقوق خود دفاع کنند.

مصطفی کیایی:  جنبش زنان نباید در حد بیانیه باقی بماند

کاریکاتور

    سفری که بی آبرویی و عدم استقلال آژانس را جار  زد!
با سفر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به سرزمین های اشغالی، آژانس برای بار 

چندم اثبات کرد که به جای اینکه سازمان فنی باشد تبدیل به سازمانی سیاسی شده است.


